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 واکاوی بحران تحمیل شده بر
 صنعت خودرو سازی

طی سه سال اخیر اقتصاد کشور از عوامل 
متعدد بین المللی نظیر تحریم، انتخابات 

امریکا و جنگ های منطقه تهدید ...

حذف چهار صفر از پول ملی چند سالی 
است که توسط دولت ها مورد بحث قرار 
گرفته است. اما سوال اصلی این است...

  حذف صفر هیچ کمکی به کاهش
 تورم نمیکند

صفحه3 صفحه2

بهینه سازی مصرف و تولید انرژی پاک
 آسان ترین راه رفع ناترازی است

نماینده مردم زرند و کوهبنان بهینه سازی و 
اصلاح الگوی مصرف و حمایت دولت از مردم و 

بخش خصوصی برای تولید انرژی...
صفحه5

زیان روزانه صنعت از قطع برق در سال جاری 8 هزار میلیارد تومان است

زیان روزانه صنعت از قطع برق در سال جاری 8 هزار میلیارد تومان است
     -   گزارش کمیسیون صنعت اتاق ایران نشان می دهد: زیان روزانه قطعی برق در بخش صنعت به قیمت سال 1402 بیش از 5843 میلیارد تومان بوده و این رقم برای سال جاری با احتساب تورم حدود 8 هزار میلیارد تومان 

برآورد می شود.

گزارش کمیسیون صنعت اتاق ایران نشان می دهد: زیان روزانه قطعی 
برق در بخش صنعت به قیمت سال 1402 بیش از 5843 میلیارد تومان 
بوده و این رقم برای سال جاری با احتساب تورم حدود 8 هزار میلیارد تومان 
برآورد می شود.کمیسیون صنعت اتاق ایران، ضرر و زیان ناشی از قطع برق 
واحدهای تولیدی را محاسبه کرده و در گزارشی با اشاره به شیوه محاسبات 

خود، نتیجه را منتشر کرده است.
در این گزارش آمده است: برای ارزیابی تکانه های وارده ناشی از قطعی 
برق بر بخش های مختلف اقتصادی می توان از ســه شاخص به شرح ذیل 
استفاده کرد )برای محاسبه این سه شاخص از داده های جداول داده-ستانده 

و حساب های ملی استفاده شده است(: 
1- شدت تکانه قطعی برق درون بخش )یا رشته فعالیت(: این شاخص 
شــدت کاهش ارزش ستانده ناشی از قطعی برق را درون بخش )یا رشته 

فعالیت اقتصادی( اندازه گیری می کند )جهت سهولت در تحلیل، کمترین 
تکانه وارده عدد 1 در نظر گرفته شده و سایر تکانه ها به نسبت آن استاندارد 

شده اند(.
برای مقایســه نســبی هر دو بخش، می توان عدد تکانه آن ها را بر هم 
تقسیم کرد. برای مثال شدت تکانه قطعی برق بخش صنعت 16 برابر تکانه 
وارده به بخش عمده فروشی و خرده فروشی است )16 حاصل تقسیم عدد 

297 بر 19 است(. 
2- شدت تکانه وارد بر کل اقتصاد ناشی از تکانه وارده بر هر بخش )یا 
رشته فعالیت(: این شاخص شدت کاهش تولید ناخالص داخلی در کل اقتصاد 
را ناشی از قطعی برق هر بخش )یا رشته فعالیت( تعیین می کند که از طریق 
رابطه ذیل قابل محاسبه است )جهت سهولت در تحلیل، کمترین تکانه وارده 
عدد 1 در نظر گرفته شده و سایر تکانه ها به نسبت آن استاندارد شده اند(.

روی باز دیپلماسی دولت به 
توسعه گردشگری در کیش

 همه چیز علیه
 شاهزاده خاموش

گداهای مهاجر، چالش 
شهر بدون گدا
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جناب دکتر پزشکیان، رئیس جمهور محترم، در سخنانی 
تأمل برانگیــز و نگران کننده فرموده انــد؛ روزانه 20 میلیون 
لیتر سوخت در کشور گم می شود و درحالی که سازمان های 
دولتی متولی تولید و عرضه ســوخت هســتند، کسی هم 

پاسخگو نیست.
ایشــان در پی این فرمایشــات صریح و صادقانه، دستور 
ردیابــی این موضوع را به وزرای ذی ربط صادر فرموده اند که 
البته جای تقدیر و ســپاس دارد. اینکه دستور ردیابی به چه 
نتایجی خواهد رسید باید صبر کرد و دید؛ اما ذکر چند نکته 

در رابطه با این موضوع ضروری به نظر می رسد.
منطق حکــم می کند پیدا کردن راه حل هر مســئله ای 
مستلزم آن است که ابتدا صورت  مساله به درستی طرح شود؛ 
ازاین رو می گویند 50 درصد راه حل در صورت مســئله است. 
به نظر می رســد گزارشی که به جناب رئیس جمهور داده اند 
احتمالاً ناظر بر این بوده که تولید و عرضه سوخت روزانه حدود 
20 میلیون لیتر بیشــتر از تقاضای برآوردشده برای مصرف 
اســت. به سخن دیگر، مقدار مصرف واقعی 20 میلیون لیتر 
کمتر از مقدار تولید و عرضه در بازار اســت و مقصد نهایی 
این مازاد عرضه بر مصرف معلوم نیســت. ازاین جهت سخن 

از گم شدن می گویند.
اگر واقع بینانه و منطقی این پدیده را تحلیل کنیم استفاده 
از مفهوم گم شدن در این خصوص درست به نظر نمی رسد. 
آنچه گم می شود قاعدتاً جایی از دیده ها پنهان شده و می توان 
آن را پیدا کرد، اما این 20 میلیون لیتر سوخت روزانه را که 
سالانه می شود بیش از 7 میلیارد لیتر، نمی توان جایی پنهان 
کرد. پس موضوع از چه قرار اســت؟ برای توضیح این پدیده 

باید قدری عمیق تر به موضوع پرداخت.
ســوختی که از آن صحبت می کنیم یک کالاست که در 
بازار خریدوفروش می شود و طبعاً دارای قیمتی است که در 
آن قاعدتاً مقدار عرضه و تقاضا به تعادل می رسند. ازآنجاکه 
دولت عرضه کننده انحصاری سوخت است به راحتی می تواند 
قیمت آن را در بازار به طور دســتوری تعیین کند. دهه های 
طولانی است که قیمت سوخت در کشور ما دستوری است و 
با ملاحظاتی غیر از منطق بازار تعیین می شود. ریشه مسئله 

در همین »ملاحظات غیر از منطق بازار« نهفته است.
منطــق بازار حکم می کند هر کالایی به قیمت نزدیک به 
هزینه فرصت یا کم وبیش منطبق با آن فروخته شود. اینجا باید 
دقت کرد که هزینه فرصت به هیچ وجه به معنی هزینه تولید 
نیســت و اصلًا و ابداً به فرآیند تولید و هزینه های صرف شده 
یا به اصطلاح قیمت تمام شده کالا ربطی ندارد. هزینه تولید 
یک کالا ممکن اســت صفر یا نزدیک به صفر باشــد؛ اما به 
قیمتی بسیار بالا در بازار فروخته شود، مانند قطعه الماسی 
که کسی برحسب تصادف از روی زمین پیدا می کند یا تابلوی 
نقاشی هنرمند معروفی مانند پیکاسو و طرح معروف »کبوتر 
صلح« وی که چنددقیقه ای بیشــتر برای کشیدن آن وقت 
صرف نکرده اســت.از سوی دیگر، برای تولید کالایی ممکن 
است هزینه های زیادی صرف شود؛ اما به قیمتی بسیار پایین 
و حتی نزدیک به صفر در بازار به فروش برســد که مصداق 
آن تولیدکنندگانی هستند که در بازارهای رقابتی ورشکست 
می شــوند و کالاهایشان را به زیر قیمت تمام شده به فروش 
می رســانند؛ البته بســیاری از کالاهای تولید شده از سوی 
ســازمان های دولتی نیز این وضعیت را دارند.هزینه فرصت، 
آن گونه که در علم اقتصاد تعریف می شــود هزینه نخستین 
و بهترین انتخاب جایگزین یا انتخاب بالقوه به جای انتخاب 
صورت گرفته یا انتخاب بالفعل اســت؛ ازاین رو، به آن هزینه 
فرصت ازدســت رفته هم می گویند. بــا این توصیف، منطق 
بازار حکم می کند قیمت ســوخت در کشــور ما به قیمتی 
نزدیک بــه هزینه فرصت آن فروخته شــود؛ یعنی قیمتی 
که در بازارهای بین المللی، پس از کســر هزینه بازاریابی و 
 هزینه حمل ونقل و دیگر هزینه های مبادله ای، می توان عملًا

 به فروش رساند. نیازی به تأکید نیست که با هر محاسبه ای 
یقیناً این هزینه فرصت چندین برابر قیمت فعلی سوخت در 

کشور ما خواهد بود.
علت اصلی مازاد عرضه روزانه 20 میلیون لیتری بر تقاضای 
مصرفی داخلی این واقعیت است که هر کس بتواند یک لیتر 
بنزیــن را به قیمت بازار داخلی بخــرد و آنها را در بازارهای 
کشورهای همسایه به فروش برساند، سود هنگفتی عایدش 
می شــود. مازاد تقاضا برای سوخت، فراتر از تقاضای مصرفی 
داخلی ناشی از واقعیتی است که در اصطلاح اقتصادی به آن 
می گویند؛ رانت یا رانت تفاضلی. البته این نکته مهم را هم باید 
اضافه کرد که وقتی قیمت بازار بسیار پایین تر از هزینه فرصت 
است تقاضای مصرفی داخلی هم به دلیل اسراف  )بی مبالاتی 

در مصرف( به انحای گوناگون بالا می رود.
یکی از دلایل آشــکار بالا بودن تقاضای مصرفی داخلی 
اســتفاده از وسایط نقلیه از رده خارج پرمصرف، از یک سو و 
بازار »اســیر« اتومبیل داخلی در دســتان صنعت خودروی 
داخلی، از ســوی دیگر است که با خیال راحت و با استفاده 
)یا سوءاســتفاده( از حمایت های بی رویه دولتی، محصولاتی 
غیراســتاندارد با معیارهای بین المللی و بسیار پرمصرف به 
مشــتریان داخلی تحمیل می کنند. پس به درستی می توان 
گفت علت بالا بودن غیرمتعارف تقاضا برای سوخت در کشور 
ما وجود رانت نجومی ناشی از هزینه فرصت هنگفت سوخت 
از یکسو و مصرف داخلی غیراستاندارد وسایط نقلیه ناشی از 
صنعت خودروی به شدت ناکارآمد و حمایتی، از سوی دیگر 
است.باید توجه کرد که صرف وجود چنین رانت هنگفتی در 
نظام اقتصادی طبیعتاً ذی نفعان قدرتمندی را شکل می دهد 
که در واقع کاسبان رانت هستند و نفعشان در بقا و استمرار 
وضع موجود است. کاسبان رانت با تکیه بر توان مالی عظیمی 

که در اختیار دارند.

موسی غنی نژاد           
اقتصاددان

گم شدن سوخت در جیب 
رانت خواران

5000 تومان
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 شدت تکانه وارد بر کل اقتصاد ناشی از تکانه وارده بر هر بخش )یا رشته فعالیت( =  
شدت تکانه قطعی برق درون بخش )یا رشته فعالیت( × سهم بخش )یا رشته فعالیت( 

در تولید ناخالص داخلی
 برای مقایسه نسبی هر دو بخش، می توان عدد تکانه آن ها را بر هم تقسیم کرد. برای 
مثال شــدت تکانه وارد بر کل اقتصاد ناشی از قطعی برق بخش صنعت 23 برابر تکانه 
وارده بر کل اقتصاد ناشی از قطعی برق بخش عمده فروشی و خرده فروشی است )23 

حاصل تقسیم عدد 66455 بر 2885 است(.
3- ضرر اقتصادی بخش به ازای هر روز عدم فعالیت )میلیارد تومان(: این شــاخص 
میزان خسارت هر روز عدم فعالیت بخش های اقتصادی را بر اساس سهم آن ها از تولید 
ناخالص داخلی سال 1402 نشان می دهد. برای نمونه میزان خسارت قطعی هر روز برق 
صنعت برابر با 5843 میلیارد تومان )به قیمت سال 1402( است که با در نظر گرفتن تورم 
سال جاری، این رقم تا حدود 8 هزار میلیارد تومان برای سال 1403 قابل برآورد است.

گزارش کمیسیون 
صنعت اتاق ایران 

نشان می دهد: زیان 
روزانه قطعی برق در 

بخش صنعت به قیمت 
سال 1402 بیش از 

5843 میلیارد تومان 
بوده است.

نایب رئیس اتاق ایران معتقد اســت: تحقق رشــد 13 درصدی در حوزه معدن با 
تکیه بر ظرفیت بخش خصوصی امکان پذیر است، مشروط بر اینکه دولت فقط یک 

ناظر کامل باشد.
نایب رئیس اتاق ایران با اشاره به برگزاری نمایشگاه توانمندی های بخش صنعت 
و معدن و بازدید رئیس جمهور از این نمایشــگاه گفت: تحقق رشد 13 درصدی در 
بخش معدن و رســیدن به اهداف تعریف شــده در برنامه هفتم توسعه، امکان پذیر 
اســت مشــروط بر اینکه دولت فقط به عنوان ناظر کامل باشد و امور اجرایی را به 

دست بخش خصوصی بسپارد.
محمدرضا بهرامن، نایب رئیس اتاق ایران در گفت وگو با اتاق ایران آنلاین، تصریح 
کرد: از اردیبهشت ماه فرآیند برنامه ریزی برای برگزاری نمایشگاه توانمندی های بخش 
صنعت و معدن آغاز شــد. در چارچوب این نمایشــگاه، 20 تشکل انتخاب شده اند 
تا ظرفیت ها و توانمندی های خود را به نمایش بگذارند. همچنین قرار اســت مانند 
دو ســال گذشته، نمایشــگاه دیگری با همین عنوان در بهمن ماه برپا شود که مقام 
معظم رهبری از آن بازدید خواهند کرد.او ادامه داد: ســعی شــد با هدف بررســی 
راهکارهای تحقق رشد 8 درصدی در بخش صنعت و معدن، نشست های تخصصی 
نیز در حاشــیه این نمایشگاه برگزار شود. از سوی دیگر، قرار است روسای مجلس 
و دولت علاوه بر نمایندگان مجلس و وزرا از نمایشــگاه بازدید کنند و نقطه نظرات 
خود را در مسیر رشد اقتصادی مطرح کنند. در راستای همین برنامه ریزی، مسعود 
پزشــکیان، رئیس جمهور به همراه محمد آتابک، وزیــر صنعت، معدن و تجارت از 
نمایشگاه بازدید کردند و ضمن آشنایی با توانمندی های بخش خصوصی، دغدغه ها 

و راهکارهای پیشنهادی فعالان اقتصادی را شنیدند.

  ناترازی انرژی و اعمال قیمت های دستوری مهم ترین چالش صنایع 
کشور است

نایب رئیس اتاق ایران در بخش دیگری از سخنان خود مهم ترین چالش صنعت 
و معدن را که در بازدید رئیس جمهور از نمایشگاه مورد تاکید تشکل های اقتصادی 
قــرار گرفت، ناترازی انرژی و قیمت های دســتوری دانســت.بهرامن ادامه داد: در 
حضور رئیس جمهور آنچه به عنوان یک راهکار مطرح شــد، میدان دادن به بخش 
خصوصــی بود.او تصریح کرد: علاوه بر اینکه ســعی کردیم موضوعات را به صورت 
فشــرده و دقیــق در حضور رئیس جمهور توضیح دهیــم، نقطه نظرات را به صورت 
مکتوب و مســتند تهیه کرده بودیم و هر تشکل مجموعه ای از مسائل و راه حل های 
خود را ارائه داد. در این بین، خانه معدن ایران نیز موضوعات حوزه را تشــریح کرد 
و به ناترازی انرژی، منابع انســانی و مشــکلات مربوط به بخش اکتشاف پرداخت و 

گزارشی معطوف به مقایسه های جهانی ارائه داد.
نایب رئیس اتاق ایران که در عین حال ریاســت خانه معدن را نیز به عهده دارد، 
افزود: در سال 2023، ارزش تأمین مالی پروژه های بین المللی با 26 درصد کاهش به 
958 میلیارد دلار رسید. این کاهش در تمام بخش ها قابل مشاهده بوده؛ اما بخش 
معدن شاهد افزایش 11 درصدی در ارزش معاملات بوده است که نشان دهنده افزایش 
سرمایه گذاری در پروژه های معدنی و امکان جذب بخشی از این سرمایه ها به سمت 
بخش معادن کشور است.بهرامن با بیان اینکه ایران در میان 15 کشور بزرگ معدنی 
جهان قرار دارد، گفت: برآورد می شــود که برای رسیدن به متوسط رشد اقتصادی 
13 درصد طی برنامه هفتم، لازم اســت طی پنج ســال برنامه، در مجموع به ارزش 

55 میلیارد یورو به خالص موجودی سرمایه کشور در بخش معادن افزوده شود.
او با تاکید بر ظرفیت های بالای معدنی ایران و ذخایر معدنی ویژه ای که در ایران 
قــرار دارد، افزود: معادن مس، لیتیوم، نیکل، منگنز، کبالت، روی، ید، شــورابه ها و 
عناصــر نادر خاکی در ایران وجود دارد که جزو ویژگی های معدنی ایران هســتند. 
بازار این مواد معدنی در پنج ســال گذشــته دو برابر شده است و انتظار می رود تا 
ســال 2040 به میــزان قابل توجهی افزایش یابد که به حــدود 1.7 تریلیون دلار 

سرمایه گذاری جهانی معدن نیاز دارد.
بهرامــن به لزوم حضور بخش خصوصی در اقتصاد اشــاره و خاطرنشــان کرد: 
معدن مهدی آباد از جمله نمونه هایی است که بعد از 72 سال تعطیلی، توسط بخش 
خصوصی احیا شــد. نایب رئیس اتاق ایران که در عین حال ریاســت خانه معدن را 
نیز به عهده دارد، افزود: در ســال 2023، ارزش تأمین مالی پروژه های بین المللی 
با 26 درصد کاهش به 958 میلیارد دلار رســید. این کاهش در تمام بخش ها قابل 
مشــاهده بوده؛ اما بخش معدن شاهد افزایش 11 درصدی در ارزش معاملات بوده 
اســت که نشان دهنده افزایش ســرمایه گذاری در پروژه های معدنی و امکان جذب 

بخشی از این سرمایه ها به سمت بخش معادن کشور است.
او از ارتباط بین صنعت و دانشــگاه، لزوم ارائه دوره های آموزشی و به روزرسانی 
منابع انســانی سخن گفت و تصریح کرد: امروز حدود 320 دانشجو در کل کشور و 
با راهنمایی خانه معدن در این حوزه فعال هستند.نایب رئیس اتاق ایران تاکید کرد: 
بــا توجه به توضیحاتی که در حضور رئیس جمهور مطرح شــد، اعلام کردیم برای 
رســیدن به رشــد 8 درصدی باید بخش خصوصی ورود کند و دولت تنها به عنوان 

یک ناظر کامل نقش آفرینی کند.

تحقق رشد 8 درصدی، دولت ناظر و بخش خصوصی فعال می طلبد

   باید از راه اندازی بازار ارز تجاری استقبال و حمایت کرد
عضو هیئت نمایندگان اتاق بازرگانی تهران راه اندازی بازار ارز تجاری را امری مطلوب برشمرد و گفت: هر آدمی که به دنبال عدالت باشد باید از راه اندازی بازار ارز تجاری استقبال و حمایت کند.مجیدرضا حریری عضو هیئت نمایندگان اتاق بازرگانی تهران در 
رابطه با اقدام بانک مرکزی در خصوص راه اندازی بازار ارز تجاری، اظهار کرد: اینکه ما باید تعداد قیمت های مختلف ارز در بازار را به حداقل برسانیم حرف درستی است و مطلوب این است که به سمت سیاست تک نرخی شدن حرکت کنیم اما به دلیل شرایط موجود 
در عمل این موضوع محقق نمی شود.وی عنوان کرد: کاهش قیمت های مختلف ارز در کشور و ایستادن مقابل اعطای ارز ارزان به واردکنندگان _در حالی که کالای وارداتی از سوی آنها در نهایت به قیمت بازار آزاد فروخته می شود_ نیز اقدامات درستی هستند.عضو 
هیئت نمایندگان اتاق بازرگانی تهران در توضیح نحوه فعالیت بازار ارز تجاری تصریح کرد: به موجب راه اندازی بازار ارز تجاری صادرکننده و وارد کننده بر اساس عرضه و تقاضا و نظارت بانک مرکزی ارز خود را با هم معامله می کنند اما اینکه در عمل چه اتفاقی 
می افتد قابل قضاوت و پیشبینی نیست.حریری تاکید کرد: نکته ای که مغفول مانده این است که استفاده تولید کننده از نهاده هایی که در ازای آن سوبسید دریافت می کند اما ارز مربوط به آن را در بازار آزاد و بر اساس عرضه و تقاضا به فروش می رساند ایراد دارد. 



اقتصاد کلان 

www.petrochemicalind.ir

2
دوشنبـــه 3 دی     ماه 1403  شمــاره 121 

واکاوی بحران تحمیل شده بر صنعت خودرو سازی
   طی سه سال اخیر اقتصاد کشور از عوامل متعدد بین المللی نظیر تحریم، انتخابات امریکا و جنگ های منطقه تهدید شده است.

اقتصاد کلان 

شهادت رئیس جمهوری و الزام کشور به برگزاری انتخابات زودهنگام و بلاتکلیفی در 
خصوص برنامه دولت و سکاندار وزارت صمت، سرمایه گذاران صنعت را نگران کرده بود.

مقایســه صورت های مالی شرکت های خودروساز دولتی و خصوصی نشان می دهد 
همگی از عوامل ریســک های اقتصــادی تأثیر منفی گرفته انــد اما بخش خصوصی 
استراتژی های مناسب تری برای مقابله با عوامل خطر داخلی و بیرونی طراحی کرده و 

شکنندگی ایران خودرو و سایپا با مدیران دولتی بیشتر بوده است.

 سونامی های اقتصاد ایران به صنعت
انتشــار صورت های مالی خودروسازان از ســونامی ناشی از قیمت گذاری دستوری 
و عوارض رکود حاکم بر اقتصاد کشــور، خبر می دهد که صنعت خودرو اعم از بخش 
خصوصی و دولتی از این طوفان در امان نمانده اما شواهد نشانگر این است که بخش 

خصوصی توانایی بهتری برابر تهدیدات اقتصادی دارد.
ســونامی   ای که منشأ آن ممکن است یک لرزه کوچک در اعماق اقیانوس ها باشد، 
وقتی به ســاحل می رسد امواجی ســهمگین را ایجاد می کند، درست مانند آنچه در 
ســونامی 2011 میلادی توهوکو ژاپن اتفاق افتاد و شهری را ویران کرد، اما همه چیز 

با یک زلزله در اعماق اقیانوس اتفاق افتاده بود.
قابل پیش بینی است که صنعت خودروسازی در ماه های آتی شاهد سونامی تهدیدات 
خارجی و داخلی باشد و لرزه های کوچک و بزرگی ایجاد کرده و خود را در صورت های 

مالی نمایان کند.

 عوامل داخلی ریسک خودروسازان
اصرار دولت قبل بر قیمت گذاری دســتوری، سیاست خارجی مبهم و تغییر مکرر 
وزیر صمت، امنیت ســرمایه گذاری در صنعت را کاهش داد، به همین دلیل پروژه های 
خودروسازان و دیگر صنایع به حال تعلیق درآمد.در صنعت خودروسازی، قیمت گذاری 
دســتوری توسعه پروژه ها و به روزرسانی بن سازه ها را عقب انداخت و همین طور ایجاد 
محدودیت های خلق الســاعه در تأمین ارز و قوانین مزاحم، ورود قطعات منفصله را با 
مشــکل روبه رو کرد.مضاف بر موارد بالا، شــهادت رئیس قوه مجریه، ابراهیم رئیسی و 
برگزاری زودهنگام انتخابات ریاست جمهوری موجب شد سرمایه گذاری های بزرگ ملی 
معطل حصول اطمینان از دولت و برگزاری انتخابات و رأی اعتماد وزرای اقتصادی بماند.

 مخاطرات خارجی توسعه صنعت خودرو در ایران
علاوه بر موارد داخلی، ناآرامی های منطقه بویژه در فلسطین، لبنان و سوریه نیز تأثیر 

منفی بر متغیرهای اقتصادی گذاشت.
حساسیت بازار و صنعت ایران به انتخابات امریکا، عامل دیگری بود که تا پایان آبان ماه 
اقتصاد کشور را درگیر خود کرده بود و طبق هر دوره انتخابات امریکا، صنعت و اقتصاد 

کشور مان را تا تعیین تکلیف این رویداد خارجی در یک سردرگمی گرفتار کرده بود.

  آژیر قرمز در تمام اقتصاد و صنعت
تابلوی بورس به خوبی این بلاتکلیفی را با رنگ قرمز خود نشــان داد، به 
طوری که شــاخص کل بورس از حدود هجده ماه پیش، در کانال 2میلیون 
فریز شــده بود و در ماه های اخیر عوامل ریســک ســرمایه گذاری بزرگ در 
خودروســازی ها قدری افزایش پیدا کــرد و از هفتم مهرماه 1403 به دنبال 
افزایش تنش های بین المللی، سازمان بورس محدودیت دامنه نوسان را افزایش 

داد تا هیجانات بازار کنترل شود.
سند دیگری که حکایت از اوضاع آشفته کل صنعت خودرو دارد، شاخص 
»شامخ« است که توسط اتاق بازرگانی منتشر می شود. این شاخص به عنوان 
واضح ترین آینه وضعیت صنعت، نشان می دهد که خودرو از ریسک های داخلی 
و بین المللی آسیب جدی دیده است. از اردیبهشت ماه امسال شامخ کل گروه 
خودرو پایین تر از مرز 50 ایستاده که مشخص می کند این صنعت از ابتدای 
سال  جاری درگیر رکود شدیدی است. رقم 50، مرز مهمی در شامخ محسوب 
می شود. در واقع پایین تر از رقم 50 در شامخ نشان از وضعیتی نامطلوب دارد. 
شاخص شامخ نشانگر این است که مداخلات دولت و سیاستگذاری دستوری 

تأثیرات منفی بر کل صنعت خودرو گذاشته است.
ایران خودرو و سایپا به عنوان دو شرکت بزرگ با مدیریت دولتی در صنعت 
خودرو در 6 ماهه نخست امسال نیز از عوامل مورد اشاره تأثیر منفی پذیرفته 
و پنج و نیم درصد یعنی بیش از 27هزار دستگاه کاهش تولید را تجربه کرده و 
کاهش تولید در 6 ماهه اول 1403 برای پارس خودرو به 15.5 درصد می رسد.

 ایران خودرو و سایپا در 6 ماهه اول 1403 حدود 12 همت و 7.3 همت 
زیــان را تجربه می کنند؛ ایران خودرو 391 ریال به ازای هر ســهم در مدت 
مذکور زیان به سهامداران خود تحمیل کرده و این رقم برای سایپا 375 ریال 
زیان محاســبه شده که این رقم برای سایپا در مدت مشابه سال قبل حدود 
410 ریال زیان هر ســهم بوده اســت. نکته دارای اهمیت اینجاست که این 

شرکت ها در دوران مذکور کمتر ضرر کرده اند اما همچنان زیان ده هستند.
عملکرد مطلوب گروه بهمن در بحران جاری اقتصادی صنعت تولید خودرو

خودروسازی بهمن نیز به عنوان یک شرکت خصوصی عملکرد بهتری از 
خود نشان داده است.

این شــرکت متأثر از عواملی مانند تأمین ارز، قیمت گذاری دســتوری و 
ناآرامی های بین المللی، اندکی زیان را تجربه می کند و پنج درصد کمتر سود 
به صاحبان سهم خود می دهد. بهمن در همین مدت و به رغم وجود ریسک های 
متعدد اقتصادی، میزان سرمایه گذاری کوتاه مدت خود را 27 درصد نسبت به 
مدت مشابه سال قبل افزایش می دهد.مقایسه صورت های مالی 6 ماهه اول 
سال 1403 نشان می دهد بخش خصوصی خودروسازی بهمن مقاومت بهتری 
نسبت به ریسک های بین المللی و اقتصادی حاکم بر ایران در مقایسه با بخش 
دولتی داشته است؛ هرچند همواره بیم آن می رود تداوم این ریسک ، انگیزه 
سرمایه گذاری را از بین ببرد اما از منظر شاخص های اقتصاد مقاومتی، بخش 
خصوصی در صنعت خودروسازی عملکرد بهتری در شرایط کنونی داشته  است.

  بخش خصوصی مقاوم تر از دولتی ها
در مقام مقایسه در شرایط فشارهای اقتصادی و تحولات داخلی، نه تنها 
مدیران دولتی ایران خودرو و سایپا به کمک اقتصاد نیامده اند، بلکه زیان های 
جدیدی را به اقتصاد تحمیل کرده اند.بنابراین به گواه شواهد دقیق اقتصادی 
و علمــی، برای عبور از بحران های این چنینی، حاکمیت چاره ای جز اعتماد 
به بخش خصوصی و مدیران خصوصی نخواهد داشــت. به همین ترتیب اگر 
اجرای اصل 44 قانون اساســی و واگذاری ایران خودرو به مدیران خصوصی 
سریع تر انجام شود، مقاومت اقتصاد ایران برابر تهدیدات اقتصادی و بین المللی 

نیز افزایش خواهد یافت.

عملکرد 
مطلوب گروه 

بهمن در بحران 
جاری اقتصادی 

صنعت تولید 
خودرو

خودروسازی 
بهمن نیز به 

عنوان یک شرکت 
خصوصی عملکرد 

بهتری از خود 
نشان داده است.

   مانع جدید بانک مرکزی بر سر راه 
واردات خودرو

مشاور انجمن واردکنندگان خودرو بیان کرد: 
شــرکت های فعال در زمینــه واردات خودرو با 
محدودیت جدیدی از ســوی بانک مرکزی برای 
ثبت سفارش خودروهای وارداتی مواجه شده اند. 
مهدی دادفر، مشــاور انجمن واردکنندگان 
خودرو گفت: ســقف های ارزی واردات خودرو از 
سوی بانک مرکزی بسته شده است. این موضوع 
در تئوری ربطی به سازمان توسعه تجارت ندارد 
و به بانک مرکزی برمی گردد، اما در عمل و نتیجه 
نهایی این موضوع عدم ثبت سفارش خودرو است 
که اکثر فعالان واردات خودرو با آن مواجه شده اند.

وی توضیح داد: برای هر شــرکت واردکننده 
خودرو یک ســقف ارزی تعیین شده است و به 
نوعی بودجه واردات خودرو تقســیم و تخصیص 
شــده است. مثلا اگر شرکتی تا 10 میلیون دلار 
امکان واردات خودرو داشته باشد و ثبت سفارش 
انجام داده باشــد، تا زمانی که ماشین های ثبت 
سفارش شده را وارد نکند، تسویه حساب انجام 
ندهد و تعهداتش را ایفا نکند، با این پیام که سقف 
اعتباری شما به اتمام رسیده و پرونده فعلی قابل 
پشتیبانی نمی باشد مواجه می شود و قادر به ثبت 

سفارش جدید نخواهد بود. 
مشــاور انجمن واردکنندگان خودرو گفت: 
شــرکت هایی که از ســقف اعتبار خود استفاده 
نکرده اند، می توانند خودرو ثبت سفارش کنند، 
اما در حال حاضر شــرکت های فعال واردکننده 
خــودرو با این محدودیت بــرای واردات خودرو 

مواجه هستند. 

 لزوم بهره گری از فرصت بازار افریقا با 
دید منافع ملی

 رئیس اتاق مشترک ایران و آفریقا گفت: باید 
با دید منافع ملی تلاش کنیم از فرصت خوب بازار 

آفریقا بهره بگیریم.
مســعود برهمن  در نشست بررسی راه های 
حضور در بازار آفریقا افزود: اکنون قاره آفریقا برای 
کشورهای پیشــرفته از اهمیت زیادی برخوردار 

شده است.
وی ادامه داد: قاره آفریقا برنامه توسعه تا سال 
2063 طراحی کرده اما فعالیت های کشورهای 
جهان برای حضور در این بازار نشــان می دهد 

برنامه یاد شده خیلی زودتر به نتیجه برسد.
رئیس اتاق مشــترک ایران و آفریقا به حضور 
گســترده چین در قاره آفریقا اشاره کرد و گفت: 
این کشور برنامه ریزی کرده 300 میلیون نفر از 

جمعیت خود را به این کشور اعزام کند.
برهمن خاطرنشان کرد: چین 147 میلیارد دلار 

فعالیت مالی در قاره آفریقا دارد.
وی، میزان صارات و وردات قاره آفریقا را حدود 
یک هزار و 500 میلیارد دلار دانست و تاکید کرد: 
جــا دارد در باره حضور در این قاره جدی فکر و 
درباره حضور در بازار بکر آفریقا به صورت جدی 
عمل کنیم.رئیس اتاق مشــترک ایران و آفریقا 
اضافه کرد: برای موفقیت در بازار آفریقا باید گروهی 

عمل کرده و از عملکرد فردی اجتناب کنیم.
وی گفت: اگر قرار اســت کاری در این زمینه 
صورت گیرد باید بخش خصوصی پرچمدار باشد.

 ضرورت تقویت »سامانه خودنویس« 
برای کنترل بازار مسکن

عضو کمیســیون اقتصادی مجلس شورای 
اسلامی ســامانه خودنویس را گامی بزرگ برای 
کاهش هزینه های مســکن و حذف واسطه گران 
این بازار عنوان کرد.فتح اله توسلی عضو کمیسیون 
اقتصادی مجلس شــورای اسلامی با بیان اینکه 
هــدف ســامانه خودنویس کاهــش تقلبات در 
معاملات ملکی اســت، گفت: سامانه خودنویس 
می تواند به طور چشم گیری در حل و رفع مشکلات 
مردم و کاهش چالش های بازار ملکی مؤثر واقع 
شود.وی افزود: سامانه خودنویس از طریق اتصال 
به سایر سامانه ها می تواند اطلاعات دقیقی را درباره 
وضعیت مالکیت، ثبت نام و معاملات قبلی املاک 
ارائه دهد و بدین ترتیب تقلب های ملکی از میان 
معاملات مسکنی عموم مردم حذف می شود. البته 
تقویت سامانه خودنویس و اتصال کامل آن به سایر 
سامانه های دولتی می تواند وضعیت معاملات ملکی 
را بهبود دهد و از سوی دیگر از افزایش قیمت در 
این بازار جلوگیری کند.عضو کمیسیون اقتصادی 
مجلس شــورای اســلامی تاکید کرد: برخی از 
بنگاه های املاک به دلیل محدودیت های ایجاد 
شــده توسط چنین ســامانه هایی، ابراز ناراضی 
می کنند و تلاش دارند تا با اعمال فشار بر مردم، 
قیمت ها را افزایــش دهند. همچنین هم اکنون 
شــاهد ناترازی بخش مسکن هستیم، برهمین 
اســاس دو ســامانه خودنویس و سامانه املاک 
و اســکان می تواند به طــور قابل توجهی به حل 
مشکلات مســکن کمک کنند.وی عدم اتصال 
کامل سامانه خودنویس به سایر سامانه های دولتی 
و نهادهای مرتبط یکی از اصلی ترین چالش های 
راه اندازی این سامانه عنوان کرد و گفت: همچنین 
یکی از بزرگ ترین مزایای سامانه خودنویس، امکان 
دسترسی آنلاین به اطلاعات ملک و جلوگیری از 
فروش چندباره یک ملک است.به گفته توسلی؛ 
ســامانه خودنویس گامی بــزرگ برای کاهش 
هزینه های مسکن و حذف واسطه گران این بازار 
به شمار می رود.عضو کمیسیون اقتصادی مجلس 
شورای اســلامی در پایان گفت: امروزه با وجود 
سامانه های آنلاین و الکترونیکی، نیاز به واسطه ها 
و دلال ها کمتر شده و مردم می توانند با استفاده 
از این ابزارها، به طور مســتقیم و بدون پرداخت 
هزینه های اضافی، معاملات خود را انجام دهند. 

احضار وزیر صمت به 
مجلس برای بررسی 
 وضعیت معادن
 زغال سنگ

وزیر صمت برای پاسخ به سوالات نمایندگان مجلس روز سه شنبه هفته جاری در کمیسیون صنایع مجلس حاضر می  شود.
 نشست کمیسیون صنایع و معادن مجلس روزهای یک شنبه و سه شنبه )2 و 4 دی ماه( برگزار می شود. وزیر صمت برای پاسخ به سوالات نمایندگان مجلس روز سه شنبه هفته 

جاری در کمیسیون صنایع مجلس حاضر می  شود.
دعوت از وزیر صنعت معدن و تجارت برای پاسخگویی به سوالات نمایندگان و بررسی مشکلات صنایع و معادن کشور، فتح الله توسلی نماینده مردم بهار و کبودرآهنگ، مهرداد لاهوتی 
نماینده مرمد، عبدالجلال ایری نماینده مردم کردکوی، ترکمن، بندگز و گمیشان، جلیل مختار نماینده مردم آبادان، احمد مرادی نماینده مردم بندرعباس، قشم، ابوموسی، حاجی آباد و 
خمیر، میثم ظهوریان ابوترابی نماینده مردم مشهد و کالت، جعفری آذر نماینده مردم تبریز، آذرشهر و اسکو، احمد بیگدلی نماینده مردم خدابنده، محمدرضا صباغیان بافقی نماینده مردم 
مهریز، بافق، ابرکوه، خاتم، بهابهاد مروست، سید سلمان ذاکر نماینده مردم ارومیه، محمدجواد عسگری نماینده مردم داراب، ابراهیم رضایی نماینده مردم دشستان در مجلس و بررسی 

موضوع ایمنی و اقتصادی معادن زغال سنگ کشور با حضور مسئولان دستگاه های اجرایی ذیربط دستور کار روز سه شنبه کمیسیون است.

 رئیس کمیســیون صنعت اتاق بازرگانی ایران گفت: مســاله ناترازی انرژی دیروز و 
امروز به وجود نیامده اســت و توقف سرمایه گذاری از اواخر سال 1380 منجر به بروز 

این ناترازی در طول سال ها شد.
علیرضا کلاهی در نشســتی با عنوان »چالش های ناشی از قطعی گاز و برق صنایع 
کشور و راهکارهای پیش رو« اظهار داشت: تا اواخر دهه 1380 سرمایه گذاری در حوزه 
انرژی صورت می گرفت اما عملا با تثبیت قیمت ها و عدم سرمایه گذاری کافی ناترازی 

انرژی رقم خورد.
وی ادامه داد: پیش از این در سال 1392 نسبت به سرمایه گذاری در زیرساخت های 

انرژی هشدار داده بودیم اما مورد بی توجهی قرار گرفت.
رئیس کمیســیون صنعت اتاق بازرگانی ایران با بیان اینکه در سه سال اخیر میزان 
سرمایه گذاری در زیرساخت انرژی صفر بوده است، گفت: اکنون زیرساخت های انرژی 
در کشور فرسوده است چرا که سرمایه گذاری در این عرصه به سال 1352 بر می گردد.

وی بیان داشت: شبکه انرژی کشور پاسخگوی توسعه شهری نیست و باید برای تعویض 
آن اقدام صورت گیرد که در این زمینه نیاز به سرمایه گذاری بالاست.

کلاهی با اشاره به اینکه توسعه انرژی خورشیدی در کوتاه مدت اقدام مناسبی است، 
گفت: این امر می تواند توسط صنایع بخشی ناترازی انرژی را جبران کند این در حالی 
اســت که نمی شــود تمام برنامه ریزی را بر روی انرژی تجدیدناپذیر گذاشت و نیاز به 

توسعه سرمایه گذاری و زیرساخت دارد.

وی اضافه کرد: بروزرسانی و کاهش ناترازی انرژی در مجموع نیاز به 35 میلیارد دلار 
ســرمایه گذاری دارد.رئیس کمیسیون صنعت اتاق بازرگانی ایران با انتقاد از ضررهای 
محدودیت انرژی در صنعت گفت: واحدهای پتروشیمی و فولاد که از صنایع انرژی بر 
هستند به خاطر ناترازی انرژی تولیدها کاهش پیدا کرده است و به تبع، افزایش قیمت 

را به همراه خواهد داشت.
کلاهی ابراز داشت: در صنایع فلزی برآورد این است که هشت میلیارد دلار کاهش 
صادرات داشــته ایم، ضرر و زیان روزانه در بخش معدن به خاطر محدودیت انرژی 41 

هزار میلیارد تومان است که محدودیت انرژی در یک صنعت به کل صنایع و زیرشاخه 
های آن ضرر وارد می کند که طبق قانون رفع موانع تولید بایستی خسارت ها به بخش 

صنعت پرداخت شود که در این زمینه اقدامی صورت نگرفته است.
رئیس کمیسیون صنعت اتاق بازرگانی ایران با بیان اینکه صنعت نیازمند برق دائمی 
است، گفت: صنایع در راه اندازی زیرساخت های انرژی با مشکلاتی از جمله تامین مالی، 
دریافت مجوزها و دریافت زمین دارند که باید در این زمینه نیازمند تسهیل صدور مجوزها 

و مراحل اداری هستند ضمن اینکه صنعتگران مشکلات متفاوتی در کنار انرژی دارند.
وی عنوان کرد: راه اندازی نیروگاه ها، توسعه زیرساخت ها و شبکه های انرژی زمان 
بر است و در کوتاه مدت محقق نمی شود.کلاهی با انتقاد به اجرایی نشدن طرح ها در 
خصوص رعایت مصرف انرژی گفت: طرح های مختلفی از جمله تعویض بخاری ها، رعایت 
انرژی در ساختمان سازی، رویکرد اصلاح الگوی مصرف انرژی، بهینه سازی موتورخانه 
و رعایت اســتانداردها ، کاهش مصرف سوخت و جلوگیری از هدر رفت انرژی و تلفات 
گرمایشی ناشی از نشت هوا در ساختمان ها و بروز رسانی تاسیسات حرارتی و برودتی 
و ســایر موارد در کاهش مصرف انرژی موثر است که باید مورد توجه قرار گیرد.رئیس 
کمیسیون صنعت اتاق بازرگانی ایران خاطر نشان کرد: شدت مصرف انرژی در کشورمان 
نسبت به سایر کشورها بالاست که باید مورد توجه قرار گیرد ضمن اینکه ما فرمانده واحد 
انرژی در کشــور نداشته ایم حال آن که باید در کشور یک نهادی ایجاد شود که فقط 

توسعه زیرساخت های انرژی را پیگیری و طرح ها را اجرا کند.

  نبود امکان حمل ونقل مناسب، مهمترین مشکل برای حضور در بازار آفریقا
عضو اتاق مشترک بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران و آفریقا گفت: یکی از مهمترین مشکلات برای حضور در بازار آفریقا نبود سیستم حمل و نقل مناسب است.علی عباسی در سمینار صادرات فرآورده های نفت، گاز پتروشیمی به قاره آفریقا افزود: صادرات 
محصولات نفت، گاز و پتروشیمی زیاد است که باید برای کاهش آن تلاش کرد.وی، به نبود تعامل بین بازرگانان فعال در بازار آفریقا اشاره کرد و گفت: این امر مانع از فعالیت و حضور گسترده تر در این بازار شده است.عضو اتحادیه صادرکنندگان فرآورده های نفت، گاز و 

پتروشیمی خاطرنشان کرد: انحصارگرایی برخی تجار سبب شده دیگران از حضور در این بازار باز بمانند.عباسی به نبود سیستم درست حمل و نقل به آفریقا اشاره کرد و ادامه داد: نرخ بالای کرایه حمل سبب شده کالاهای ایرانی در مقابل رقبا نتواند موفق باشد.
وی همچنین طولانی بودن زمان را از دیگر مشکلات دانست که تداوم آنها سبب خواهد شد بازار آفریقا از دست برود.عضو اتاق مشترک ایران و آفریقا اضافه کرد: تحریم ها و نبود امکان تبادل مالی بین ایران و آفریقا از جمله مشکلات موجود است.

توقف سرمایه گذاری زیرساخت ها درگذشته منجر به ناترازی انرژی شد

 مدیرکل دفتر اقتصاد مسکن وزارت راه و شهرسازی، چهار راهکار تدوین شده برای 
رفع مشکلات پیش فروش مسکن را تشریح کرد و گفت: قانون پیش فروش مسکن به 

زودی اصلاح می شود.
ابوالفضل نوروزی افزود: در قانون الزام به ثبت برخی از ضوابط اجرایی برداشته شده 

است که این قانون حداکثر تا 2 ماه آینده اجرایی می شود.
 مدیرکل دفتر اقتصاد مســکن وزارت راه و شهرســازی درباره فرایند اصلاح قانون 
پیش فروش ســاختمان، گفت: بسیاری از معاملات مشارکت در ساخت و پیش فروش 
که مربوط به ساختمان های در حال ساخت است، به دلیل نبود زیرساخت های قانونی 
به صورت غیر رســمی )عادی( انجام می شــد که مسائل و مشکلات متعددی از جمله 
پیش فروش یک واحد به چند نفر و افزایش دعاوی قضایی مانند دعوای الزام به اخذ سند 
رسمی، الزام به اخذ پایان کار، اثبات مالکیت ملک و فروش مال غیر را به همراه داشت.

نوروزی ادامه داد: در سال 1389 قانون »پیش فروش ساختمان« با هدف ممانعت ثبت 
غیررسمی قراردادهای پیش فروش ساختمان مصوب شد، اما به دلیل وجود ابهامات و 
تناقضات موجود در برخی از محورهای این قانون، تصویب آن نتوانست گره ای از مشکلات 
پیش فروش باز کند. برآورد می شود کمتر از پنج درصد قراردادهای پیش فروش در سامانه 

ثبت معاملات املاک و مستغلات یا به صورت رسمی ثبت می شود.
وی توضیح داد: با توجه به مشکلات موجود در مسیر اجرایی شدن این قانون، اصلاح 
و تهیه قانون جدید پیش فروش ساختمان از سال 1396 در دست پیگیری قرار گرفت 
که در سال جاری در قانون »الزام به ثبت رسمی معاملات اموال غیرمنقول« برخی از 

مواد این قانون اصلاح شد تا بخشی از موانع اجرایی پیش فروش برطرف شود.
این مقام مسئول اضافه کرد: از جمله این موارد می توان به اصلاح شمولیت قراردادهای 
مشمول عنوان پیش فروش، حذف پیشرفت فیزیکی 20 درصد و اخذ پروانه ساختمانی به 
عنوان پیش شرط انعقاد قرارداد پیش فروش برای تسهیل شرایط با هدف کمک به تامین 
مالی پروژه برای پیش فروشنده، حذف الزام به اخذ مجوز جهت انتشار آگهی پیش فروش 
اشاره کرد.به گفته نوروزی، در ماده )14( قانون الزام به ثبت، سازمان ثبت مکلف شده است 
برای هر واحد ساختمان در حال ساخت، شناسه یکتا صادر کند و تا زمان صدور سند 
تفکیکی برای واحد، معاملات در خصوص آن واحد فقط با شناسه یکتا امکانپذیر باشد.

وی اظهار داشت: تحقق این ماده قانونی و انجام معاملات پیش فروش و مشارکت در 

ساخت با استفاده از شناسه های یکتا منجر به حل معاملات معارض و فروش مال غیر 
خواهد شد، همچنین با بهبود امنیت معاملات مذکور، انگیزه مردم برای سرمایه گذاری 

در ساخت مسکن افزایش پیدا می کند.
مدیرکل دفتر اقتصاد مســکن وزارت راه و شهرســازی تاکید کرد: ضروری است در 
تدوین آیین نامه و ضوابط اجرایی این ماده، ضمانت اجرایی لازم برای تسهیل مراودات 
مالی طرفین قراردادهای پیش فروش در قالب حساب امانی پیش بینی شود و ملاحظات 
مربوط به ارائه ضمانت نامه تحویل به موقع، اعتبارســنجی پیش خریداران و سازندگان، 
اعطای تسهیلات ساخت و امکان ترهین اسناد مالکیت موضوع قرارداد مدنظر قرار گیرد.

به گفته وی، در ماده 22 آیین نامه ماده 3 قانون الزام به ثبت رسمی معاملات اموال 
غیر منقول هم فرایند استفاده از حساب های امانی واسط برای تضمین سرمایه به پیشنهاد 
وزارت راه و شهرسازی به تصویب رسیده است و توسط معاون اول قوه قضاییه ابلاغ شد.

نوروزی تاکید کرد: همچنین با توجه به تکلیف تصریح شده در برنامه هفتم پیشرفت 
کشور، در مدت 2 سال باید اقدامات قانونی لازم جهت اصلاح قانون پیش فروش از سوی 
وزارت راه و شهرســازی انجام شــود که وزارت راه و شهرسازی اقدامات لازم را در این 
راستا در حال انجام دارد و با بازنگری و اصلاح این قانون، چالش های موجود در فرآیند 

اجرای قانون زودتر از موعد مقرر برنامه هفتم برطرف می شود.
به گفته وی، چالش های موجود در فرآیند اجرای قانون پیش فروش شامل عدم وجود 
سیاست تقنینی واحد و تعدد مجریان قانون و عدم مشخص بودن متولی اصلی، اکتفا 
به ضمانت اجرای کیفری و فقدان ضمانت اجرای مدنی و مقابله با عرف موجود به جای 

هدایت آن و عدم دقت در ماهیت حقوقی قراردادها و وجود ابهامات حقوقی آن است.

قانون پیش فروش مسکن اصلاح می شود 
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 فرصت حضور در »دی 8«؛ احیای 

ظرفیت های مغفول مانده

       حضور رئیس جمهور کشورمان به همراه وزرای امور اقتصادی و دارایی و امور خارجه در اجلاس سران 
»دی 8« در قاهره در روزهای پایانی هفته گذشته، فرصتی برای احیای ظرفیت های مغفول مانده در دیپلماسی 

اقتصادی بود.
اجلاس قاهره مبتنی 

بر نقشه راه طراحی 
شده در نشست پیشین 

وزیران عضو دی 8 
بر استراتژی هایی 

برای تقویت تجارت 
درون گروهی و 

یکپارچگی اقتصادی 
میان اعضا تأکید داشت.

حذف چهار صفر از پول ملی چند ســالی است که توسط دولت ها مورد بحث قرار 
گرفته است. اما سوال اصلی این است که آیا این اقدام می تواند به کنترل تورم و حفظ 

ارزش پول ملی کمک کند؟
روز شــنبه 1 دی ماه، رســانه ها اعلام کردند که مســعود پزشکیان، رئیس دولت 
چهاردهم، لایحه اصلاح قانون پولی و بانکی کشــور را به منظور حذف 4 صفر از پول 
ملی و بهبود نظام پولی به عنوان لایحه یک فوریتی یه مجلس شورای اسلامی ارائه کرده 
است.البته این موضوع از سوی  شهرام دبیری، معاون پارلمانی رئیس جمهور  تکذیب شد.

  حذف 4 صفر از پول ملی از دولت هاشمی رفسنجانی تا احمدی نژاد 
اما موضوع حذف صفرها از پول ملی به امروز محدود نمی شود. این مسئله از سال های 
72 و 73 مطرح بود و در دولت دهم به مرحله جدیدی رسید. لازم به یاد آوری است 
که در زمان سکانداری احمدی نژاد،محمود بهمنی، رئیس کل وقت بانک مرکزی، به 
دستور رئیس جمهور مأمور به آغاز مطالعات این طرح شد، اما این طرح هرگز به مرحله 
اجرا نرسید. بنابراین در پایان دولت دهم و همزمان با اجرای قانون هدفمندی یارانه ها، 
رئیس کل بانک مرکزی اعلام کرد که این موضوع در دستور کار دولت نیست و اجرای 

آن ضروری به نظر نمی رسد.

 روحانی حذف 4 صفر را کلید زد 
موضوع اما به اینجا ختم نشد و در دوران ریاست جمهوری حسن روحانی بحث حذف 
صفر از پول ملی بار دیگر برروی میز پاستور قرار گرفت.  گفتنی است این موضوع ابتدا 
با حذف ســه صفر از پول ملی آغاز شــد و به تدریج، صحبت ها درباره رفرم پولی )که 
شامل حذف صفر و تغییر واحد پول می شود( در محافل مختلف شنیده شد. برخی بر 
این عقیده بودند که حذف صفر از پول ملی تنها یک اقدام ظاهری برای تسهیل فرآیند 

حسابرسی و حسابداری و همچنین آسان تر کردن معاملات مالی روزمره مردم است.
در ســال 1393، ولی الله سیف، رئیس کل وقت بانک مرکزی در دولت اول حسن 
روحانی، بر این عقیده بود که حذف صفر از پول ملی امری ضروری است. با این حال، 
او تأکید کرد که این اقدام باید زمانی انجام شــود که نرخ تورم به تک رقمی برســد و 
کشــور در شرایط باثباتی قرار داشته باشد. سیف همچنین به این نکته اشاره کرد که 
برای این کار، لازم است مجموعه ای از عوامل زیرساختی، از جمله چاپ اسکناس های 

جدید، نیز در نظر گرفته شود.
در تاریخ 17 آذرماه 95، هیأت دولت به ریاســت حســن روحانی به بررسی لایحه 
بانــک مرکزی پرداخت و تصمیم گرفت که واحد پول ایران تومان باشــد و هر تومان 

معادل 10 ریال تعیین شد. این تصمیم واکنش های زیادی را به دنبال داشت و ولی الله 
سیف، رئیس کل وقت بانک مرکزی، توضیح داد که این تغییر به معنای حذف صفر از 
پول ملی نیســت و تنها واحد شمارش به تومان تغییر می کند. او همچنین اعلام کرد 
که دولت و بانک مرکزی قصد دارند پیشنهادی مستقل برای حذف 4 صفر از پول ملی 

به مجلس ارائه دهند.  
در نهایت در جلسه ای که در نهم مرداد 1398 به ریاست حسن روحانی، رئیس جمهور 
ایران، برگزار شد، هیئت دولت لایحه پیشنهادی بانک مرکزی برای تغییر واحد پول ملی 
از ریال به تومان و حذف چهار صفر را به تصویب رساند. سپس، در پانزدهم اردیبهشت 

1399، مجلس شورای اسلامی کلیات این لایحه را تأیید کرد.
این طرح  بی سر و صدا از اواخر سال 1400 آغاز گردید. اسکناس پنج هزار تومانی 
جدید تقریباً از اواخر سال 1400 به بازار عرضه شد و اسکناس های هزار و دو هزار تومانی 
نیز از تابســتان 1401 وارد بازار شدند. در طراحی این اسکناس ها، صفرها در قسمت 

بالایی به صورت کمرنگ چاپ شده و در قسمت پایینی به طور کامل حذف شدند.
در همین رابطه در زمســتان 1401، مصطفی قمری وفا، مدیر روابط عمومی بانک 
مرکزی، اعلام کرد که این اسکناس ها در دوره ریاست همتی، رئیس کل پیشین بانک 
مرکزی، چاپ شده و هیچ ارتباطی به وضعیت کنونی ندارد. این اسکناس ها در خزانه 

نگهداری می شدند و به تازگی به شبکه توزیع وارد شده اند.
وی در مورد شایعات مربوط به حذف چهار صفر از پول ملی گفت: پروژه حذف چهار 
صفر از پول ملی از اوایل مرداد ماه سال 1398 به پیشنهاد بانک مرکزی و با ارائه دولت 
به طور رسمی آغاز شد و در نهایت با تأیید مجلس شورای اسلامی در اردیبهشت ماه 

سال 1400 به مرحله رسمی تری رسید.

قمری وفا همچنین افزود: در اسکناس های جدید 1000 و 2000 تومانی، چهار صفر 
به صورت کمرنگ نمایش داده شده و به حروف 10 هزار و 20 هزار ریال نوشته شده است.

در همیــن رابطه کامران نــدری، اقتصاددان در خصوص حذف چهار صفر و اصلاح 
نظام پولی و بانکی و تاثیری که می تواند روی کاهش تورم و اصلاح نظام اقتصادی به 
دنبال داشته باشد، گفت: »در حال حاضر زمان مناسبی برای این اقدام نیست، زیرا ما 
با مسائل و مشــکلات اولویت دارتری مواجه هستیم که این موضوع در شرایط کنونی 
هیچ تأثیر خاصی نخواهد داشــت. تنها مزیت حذف چهار صفر این است که می تواند 
فرآیندهای حسابداری را ساده تر کند، اما در واقع هیچ کمکی به حل مشکل تورم و حفظ 
ارزش پول ملی نخواهد کرد. حذف چهار صفر فقط به میزان محدودی در محاســبات 

حسابداری تسهیل ایجاد می کند و تأثیر دیگری ندارد.«
وی در ادامه تاکید کرد: »در حال حاضر، مشکلات جدی در محاسبات حسابداری 
وجــود ندارد و این موضوع در اولویت های پایین تری قرار دارد. کشــور با ناترازی های 
مختلفی مانند ناترازی بانک ها و صندوق های بازنشستگی، فساد گسترده و ناکارآمدی 
دســتگاه های اجرایی مواجه است. همچنین، دولت هنوز نتوانسته مسئله فیلترینگ را 
حل کند که تأثیر زیادی بر اقتصاد دارد و از موضوع حذف 4 صفر نیز مهم تر اســت. 
علاوه بر این، دولت در خصوص FATF نیز تصمیم قطعی نگرفته که اهمیت آن بسیار 
بیشتر است.«او می گوید: »در شرایطی که رشد اقتصادی پایین است و نرخ تورم رشد 
محســوس کرده است و در بحث سرمایه گذاری با مشکل روبرو هستیم، بحث حذف 

صفر از پول ملی اولویت اول اقتصادی کشور نیست.«
ندری افزود: »مشکل تورم یک مسئله بنیادی است و با تغییرات سطحی و ظاهری، 
نمی تــوان آن را حل کرد. برای مقابله با تورم باید به صورت اصولی و اساســی به این 
موضوع پرداخته شود و با اجرای سیاست های پولی و مالی مناسب، آن را کاهش داد. 
به عنوان مثال، کشور ترکیه پس از کنترل تورم خود، به اصلاح نظام پولی اش پرداخت 
و شش صفر از واحد پول ملی اش را حذف کرد. بنابراین، حذف صفر تنها مرحله نهایی 

در اصلاح نظام پولی و بانکی به شمار می آید.«
او بیان کرد: »حذف صفرها در هر زمانی امکان پذیر اســت، اما اگر نتوانیم تورم را 
کنترل کنیم، ممکن اســت در مدت کوتاهی دوباره مجبور به حذف صفرها شویم. به 
عبارت دیگر، با کاهش ارزش پول ملی، قیمت کالاها به طور مداوم افزایش می یابد و این 
چرخه معیوب حذف صفرها دوباره تکرار خواهد شد. از سوی دیگر، در شرایط کنونی، 
وجود این صفرها برای مردم مشــکلی ایجاد نکرده است و مسئله اصلی آن ها افزایش 
تورم و کاهش مداوم ارزش ریال اســت. البته درســت است که اعداد بزرگ می توانند 
محاسبات را دشوار کنند، اما هنوز به حدی بزرگ نشده اند که مشکل جدی ایجاد کنند.«

 حذف صفر هیچ کمکی به کاهش تورم نمیکند

 بازگشت ارزهای صادراتی افزایش می یاید
عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی ایران گفت: 
اقدام بانک مرکــزی در خصوص راه اندازی بازار ارز 
تجاری قابل تقدیر و تاثیرگذار است و تجار و بازرگانان 
 و فعالان اقتصادی نیز نگاه مثبتی به این موضوع دارند.

هیبت اله اصولی - عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی 
ایــران - در خصوص آغاز به کار بازار ارز تجاری در 
مرکز مبادلــه ارز و طلای ایران گفت: معتقدم این 
بازار می توانســت خیلی زودتــر از این ها راه اندازی 
شود، اما باز هم برای فعالیت این بازار دیر نبود و با 
توجه به شرایط و محدودیت های موجود می تواند 
تاثیر فراوانی بر روند واردات و صادرات و بازگشــت 
ارز به کشور داشته باشد. خوشبختانه این بازار کاملا 
مورد تایید و استقبال بازرگانان قرار گرفته و مطمئنا 
 می تواند ثبات خوبی در بازارهای مالی برقرار کند.

وی با تاکید بر لزوم تک نرخی شدن ارز در راستای 
کم رنگ کردن نقش بازار غیررســمی ارز ادامه داد: 
بی تردید حرکتی که به تازگی از سوی بانک مرکزی 
شــکل گرفته می تواند نتایج بسیار مثبتی داشته 
باشــد که این نتیجه نیز به هیچ عنوان بلندمدت 
نیســت. بارها به این نکته اشــاره کردم حرکت به 
سمت تک نرخی شدن ارز طبق قانون برنامه هفتم 
توســعه و در جهت کاهــش رانت و بیش  تقاضای 
 ارزی کامــلا ضروری اســت و باید اجرایی شــود.

این فعال اقتصادی با اشاره به توافقی بودن معاملات در 
بازار ارز تجاری گفت: یکی از مزایای این بازار، توافقی 
بودن معاملات در چارچوب قانون است؛ تجربه نشان 
داده تصمیمات و قوانین دستوری هیچگاه نتوانسته 
با نتایج خوبی همراه شود که اقداماتی مثل بازار ارز 
توافقی یا همان ارز تجاری می تواند گواه این ادعا باشد. 
از سوی دیگر انتقال معاملات نیما به بازار توافقی در 
آستانه آغاز سال میلادی که تقاضای ارز بالا می رود 
 نیز باعث افزایش عرضه ارز و مدیریت بازار خواهد شد.

عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی ایران با مثبت 
ارزیابی کردن آینده بازار ارز تجاری ادامه داد: قطعا 
این بازار مورد تایید و قبول تجار و بازرگانان است و 
می تواند باعث رونق هر چه بیشتر صادرات ما باشد. 
شــاید تا چندی پیش بسیاری از بازرگانان رغبتی 
برای فعالیت و صادرات نداشتند، اما راه اندازی این 
بازار توانست اعتماد و اطمینان را در بین آنها زنده 
و در واقع تنور مبادلات تجاری و صادرات را دوباره 
گرم کند.اصولی به یکی دیگر از مزایای قابل توجه 
بازار ارز تجاری اشاره کرد و افزود: استفاده از بازار ارز 
توافقی به خوبی می تواند نرخ ارز را پیش بینی پذیر 
کند و نظم و ثبات خوبی به بازارهای سرمایه ببخشد. 
به ویژه در شرایط کنونی که منطقه درگیر تحولات 
سیاسی و امنیتی است و بازار ارز تجاری می تواند از 
بســیاری از نوسانات بازار ارز و طلا جلوگیری کند. 
ضمن اینکه با این کار نوعی بازار رسمی و واقعی هم 
شکل می گیرد که می تواند بر سیاست های پولی و 

ارزی نیز موثر واقع شود.

  عرضه سهام نخستین شرکت دانش بنیان؛ 
بزودی در بازار نوآفرین فرابورس

 مدیرعامل فرابــورس ایران گفت: تاکنون نماد 
معاملاتی بیش از 15 شرکت در مجموع تابلوهای 
»دانش بنیان« و »رشد« بازار نوآفرین درج شده و به 
زودی بخشی از سهام اولین شرکت دانش بنیان در 

این بازار عرضه اولیه می شود.
به گزارش از بازار سرمایه ایران )سنا(، »محمدعلی 
شــیرازی« با بیان این که بزودی عرضه اولیه سهام 
اولین شرکت دانش بنیان در بازار نوافرین فرابورس 
رقم می خورد، افزود: این شرکت دانش بنیان در حوزه 
طراحی، مهندسی و تولید نرم افزار، سخت افزار و تولید 
تجهیزات فناوری اطلاعات و ارتباطات فعالیت می کند 
و تیرماه جاری در گروه »اطلاعات و ارتباطات« درج 

نماد شده است.
مدیرعامل فرابورس ایران تصریح کرد: پذیرش و 
درج نماد در تابلو دانش بنیان بازار نوآفرین مختص 
شرکت های فعال در حوزه اقتصاد دیجیتال، فن آور و 
خلاقی که در زمینه تولید علم و خلق ارزش فعالیت 
می کنند و مجوز دانش بنیــان از معاونت علمی و 

فناوری ریاست جمهوری دارند، امکان پذیر است.
به گفته مدیرعامل فرابورس ایران، »رشد و تعالی 
شرکت ها«، »ایجاد روحیه سرمایه گذاری« و »کمک 
به تامین مالی و توسعه شرکت های دانش بنیان« از 
جمله آثار ایجاد بازار نوآفرین بر اقتصاد ایران است.

 صادرات ســالانه 15 میلیــارد دلار 
محصولات پتروشیمی

مدیر عامل شرکت صنایع ملی پتروشیمی گفت: 
سالانه حدود 15 میلیارد دلار صادرات محصولات 
پتروشیمی داریم، از این رقم بابت کالا و تجهیزاتی 
که وارد می کنیم، دو میلیارد دلار ارز از کشور خارج 
می شود که از این میزان 700 میلیون دلار مربوط 
به هلدینگ خلیج فارس است.حسن عباس زاده امروز 
در همایش پتروفن با بیان اینکه صنعت پتروشیمی 
در زنجیــره ارزش صنعت نفــت مهمترین حلقه 
ارزش آفرین بوده که تکنولوژی با آن عجین شــده 
است، اظهار کرد: صنعت پتروشیمی در دوره میانسالی 
خود بســر می برد، بنابراین نوآوری در این صنعت 
الزام بقای ما است.وی با بیان اینکه دلیل واردات 2 
میلیارد دلاری محصولات پتروشیمی عدم توسعه 
دانش فنی در این بخش اســت، گفت: شرکت های 
بزرگ دانش فنی برخی محصــولات را در اختیار 
دیگران قرار نمی دهند، دلیل آن خصومت نیســت 
بلکه بدنبال این هستند که از دانش فنی که دارند 
استفاده حداکثری داشته باشند.مدیر عامل شرکت 
صنایع ملی پتروشیمی با بیان اینکه برای گروهی از 
محصولات پتروشیمی که تولید نمی کنیم، 20 طرح 
داریم که در قالب طرح پیشران و زنجیره ارزش قابل 
ارائه است، گفت: باتوجه به داخلی سازی در صنعت 

پتروشیمی جایگاه ویژه ای دارد.

افزایش عرضه ارز 
نوسانات نرخ دلار را 
کم می کند

نایب رئیس کمیسیون تلفیق مجلس شورای اسلامی گفت:افزایش عرضه ارز نوسانات نرخ دلار را کم می کند.
محسن زنگنه نایب رئیس کمیسیون تلفیق مجلس شورای اسلامی با اشاره به راه اندازی بازار ارز توافقی گفت: عملکرد سامانه ارز تجاری یا بازار توافقی مرکز مبادله ایران به این دلیل مهم 

است که صادرکننده ارز حاصل از صادرات خود را با نرخ توافقی به این بازار ارائه می کند و ما شاهد افزایش عرضه ارز خواهیم بود که به کاهش نوسانات بازار نیز کمک خواهد کرد.
وی در این باره تاکید کرد: انتقال معاملات از سامانه نیما به بازار توافقی اتفاق خوبی را رقم می زند و به مدیریت بهتر بازار ارز توسط بانک مرکزی منجر خواهد شد.

زنگنه اظهار داشت: در همه دنیا به ازای هر یک دلار ارز صادراتی، صادر کننده تشویق می شود، در ایران نیز با توجه به شرایط تحریمی و بازارهای غیر رقابتی، صادرکننده کار بسیار ارزشمندی 
می کند؛ بنابراین باید زودتر از اینها چنین بازاری ایجاد می شد.نایب رئیس کمیسیون تلفیق مجلس شورای اسلامی معتقد است: واردات مواد اولیه تولید نیازمند تخصیص ارز در کمترین زمان 

است و اقدامات و سیاست های بانک مرکزی باعث کاهش قابل توجه صف تخصیص و تأمین ارز می شود که قطعاً به رونق تولید و تجارت کشور منجر خواهد شد.

پایان رانتخواری و تقاضای اضافی با راه اندازی بازار توافقی/ نوســانات ارزی کمتر از 
شدت تنش های منطقه ای است

عضو هیات علمی دانشگاه تربیت مدرس اقدام جدید دولت در راه اندازی بازار توافقی را 
پایان رانتخواری و تقاضای اضافی دانست و تصریح کرد: اعطای آزادی بیشتر به صادرکننده 
و وارد کننده در قبال معامله ارزی و ایجاد توافق بین خریدار و فروشــنده ابتکار عمل 

بسیار خوب بانک مرکزی است که قطعا عواید آن در ماه های آینده روشن می شود.
حســن حیدری؛ اقتصاددان و عضو هیات علمی دانشگاه تربیت مدرس با اشاره به 
این موضوع که دستاورد راه اندازی بازار توافقی مرکز مبادله حرکت به سمت تک نرخی 
کردن ارز می تواند باشد، گفت: بدون کمترین شک و شبهه ای می توان گفت اقدام بانک 
مرکزی در راستای راه اندازی بازار ارز توافقی اقدامی مثبت ارزیابی می شود به این دلیل 

که آمارهای صادرات ایران قطعا بیش از آنچه اظهار می شود، است.
وی درایــن باره افزود: تفاوت فاحش بین نرخ ارز نیمایی با ارز بازار آزاد موجب کم 
اظهاری در میزان ارز آوری به کشــور شــده بود بنحوی که می توان گفت آمار واقعی 
درآمدهای ارزی ناشی از صادرات قطعا بیشتر از آن چه که دراسناد رسمی ذکر می شود 
است پس این بازار برای شفاف سازی درآمدهای ارزی و بازگشت بیشتر ارز به چرخه 

اقتصاد کشور باید راه اندازی می شد.
عضو هیات علمی دانشــگاه تربیت مدرس تصریح کرد: اعطای آزادی بیشــتر به 
صادرکننده و وارد کننده در قبال معامله ارزی و ایجاد توافق بین خریدار و فروشنده ابتکار 
عمل بسیار خوب بانک مرکزی است که قطعا عواید آن در ماه های آینده روشن می شود.

وی یادآور شد: با اینکه در بازار ارز تجاری یا همان توافقی نیز محدودیت های قیمتی 
به نسبت نرخ بازار آزاد خواهیم داشت، اما این روند به مراتب بهتر از راهکارهای قبلی 
امتحان شــده اســت؛ بنابراین راه اندازی بازار ارز توافقی موجب افزایش انگیزه صادر 

کنندگان برای عرضه ارز می شود.
این اقتصاددان معتقد اســت: از سوی دیگر پایین بودن نرخ نیما منجر به تحمیل 
تقاضای اضافی ارز در بازار نیما شده بود. کسانی که در قالب وارد کننده می رفتند درحالی 
که وارد کننده واقعی نبودند بیشتر به دنبال سود و منافع حاصل از دست یابی به ارز 
دولتی بودند، قطع به یقین راه اندازی بازار ارز توافقی منجر به کوتاه کردن دست رانت 
گیرندگان می شــود.حیدری گفت: قیمت توافقی انگیزه رانتخوران را به شدت کاهش 
می دهد، بنابراین از این جهت نیز خدشه ای بر منابع ارزی کشور وارد نمی شود و ارز در 

جای واقعی خود تخصیص و مصرف می شود.
وی تاکید کرد: امســال، نرخ ارز کمتر از 25 درصد رشد داشته که با توجه به نرخ 
تورم کنونی و شدت تنش های سیاسی منطقه و حوادث عجیب نظامی، خیلی عجیب 
نیست و بر همین اساس مدیریت نسبتا موفق بانک مرکزی در همین مدت را نمی توان 

نادیده گرفت؛ چراکه از جهش های بالای نرخ دلار جلوگیری کرد.

  ظرفیت ترانزیتی بنادر امیرآباد و آکتائو قزاقستان تقویت می شود
سفیر جمهوری قزاقستان بر توسعه ظرفیت های تجاری دو کشور از طریق بنادر امیرآباد و آکتائو تاکید کرد و گفت: قزاقستان برای سرمایه گذاری در بندر امیرآباد آمادگی کامل دارد.

 »ونتالاپ اونالبایف« سفیر جمهوری قزاقستان امروز )یکشنبه، دوم دی( طی بازدید از بندر امیرآباد ایران، بر توسعه ظرفیت های تجاری دو کشور از طریق بنادر امیرآباد و آکتائو تاکید کرد و گفت: قزاقستان برای سرمایه گذاری در بندر امیرآباد آمادگی کامل دارد.
وی از تمهیدات و اقدامات جدی »آستانه« برای افزایش توسعه اقتصادی و تجاری و افزایش سهم ترانزیتی خبر داد و افزود: در حال شناسایی بازارهای جدید برای سوآپ و ترانزیت غلات از طریق بندر امیرآباد به کشورهای همسایه ایران هستیم که در صورت حصول نتیجه 
به زودی شاهد تحولاتی در این زمینه نیز خواهیم بود.سفیر قزاقستان با اشاره به وسعت کشور قزاقستان به عنوان نهمین کشور پهناور جهان و اراضی وسیع در زمینه کشت غلات و دانه های روغنی گفت: با توجه به وجود مخازن روغن خوراکی در بندر امیرآباد، در زمینه 
ترانزیت و صادرات روغن خام خوراکی هم حاضریم سرمایه گذاری هایی در بندر امیرآباد انجام دهیم.محمدعلی موسی پور گرجی، مدیر کل بنادر و دریانوردی امیرآباد ضمن تشریح عملکرد و ظرفیت های بندر امیرآباد افزود: بندر امیرآباد به عنوان هاب غلات در شمال کشور 
و با ایجاد زیر ساخت های مناسب جهت نگهداری و انبارش کالا از جمله سیلو و انبار و همچنین احداث کارخانجات تولیدی مرتبط با کالاهای اساسی و غلات توسط بخش خصوصی توانسته جایگاه ویژه ای را در زمینه واردات و ترانزیت انواع کالاها در دریای خزر تثبیت کند.

نوسانات ارزی کمتر از شدت تنش های منطقه ای است

به گزارش از وزارت امور اقتصادی و دارایی، حضور در یازدهمین اجلاس سران »دی 8« در قاهره )پایتخت مصر( فرصتی برای تعمیق 
دیپلماسی اقتصادی در دولت چهاردهم بوده است؛ در جریان سفر رئیس جمهور کشورمان به همراه وزرای امور اقتصادی و دارایی و 
امور خارجه راه های افزایش حجم تجارت و سرمایه گذاری بین هشت کشور اسلامی درحال توسعه مورد بررسی قرار گرفت؛ گروهی که 

هدف گذاری تجاری 500 میلیارد دلاری را تا سال 2030 در دستور کار دارد.

گروه هشــت کشور اسلامی درحال توسعه موســوم به دی 8 در سال 1997 میلادی از کشورهای 
ایران، ترکیه، پاکستان، بنگلادش، اندونزی، مالزی، مصر و نیجریه تشکیل شد و دبیرخانه این اجلاس 

در استانبول ترکیه است.
مجموع جمعیت کشــورهای عضو سازمان همکاری اقتصادی هشت کشور اسلامی درحال توسعه 
موسوم به »دی 8« حدود یک میلیارد و 200 میلیون نفر و سقف تبادلات تجاری این کشورها در سال 

2022 حدود 320 میلیارد دلار بوده است.

 یک فرصت جدید در قاهره
اجلاس دی 8 در قاهره با تمرکز بر تقویت همکاری های اقتصادی، سیاسی و امنیتی میان کشورهای 
درحال توسعه اسلامی در روزهای اخیر با حضور رئیس جمهور کشورمان برگزار شد؛ دولت چهاردهم 
این نشست را فرصتی برای گسترش روابط منطقه ای، توسعه همکاری های تجاری، فناورانه و اقتصادی 

و ایجاد سازوکارهایی برای فائق آمدن بر چالش تحریم ها در نظر گرفت.
اجلاس قاهره مبتنی بر نقشه راه طراحی شده در نشست پیشین وزیران عضو دی 8 )که در ماه خرداد 
سال جاری در استانبول برگزار شد( بر استراتژی هایی برای تقویت تجارت درون گروهی و یکپارچگی 

اقتصادی میان اعضا تأکید داشت.

 اهداف یازدهمین اجلاس دی 8؛ از کارآفرینی تا توسعه تجارت
این اجلاس اهدافی همچون، توانمندســازی جوانان )ارائه ابتکاراتی برای ایجاد فرصت های بیشتر 
برای کارآفرینان و حرفه ای های جوان در کشــورهای عضو جهت مشارکت فعال در اقتصاد(، حمایت 
از کســب وکارهای کوچک و متوسط )تدوین سیاســت ها و ایجاد همکاری هایی برای تقویت رشد و 
رقابت پذیری این کســب وکارها(، فناوری و نوآوری )ترویج پیشرفت های فناوری و تحول دیجیتال در 
بخش های مختلف(، توسعه پایدار )پرداختن به موضوعاتی مانند امنیت غذایی، بهره وری انرژی و تغییرات 
اقلیمی به منظور تضمین رشد فراگیر( و گسترش تجارت )کاهش موانع تجاری و افزایش همکاری بین 

کشورهای عضو دی-8 برای رونق اقتصادی( را دنبال کرد.
در همین حال میزبانی و ریاست مصر در اجلاس 2024 به ویژه باتوجه به موقعیت استراتژیک این 
کشور به عنوان پل ارتباطی میان آفریقا، خاورمیانه و آسیا به عنوان لحظه ای مهم برای تقویت همکاری های 
منطقه ای تلقی می شود.سران سازمان دی 8 در بیانیه پایانی یازدهمین نشست از گسترش عضویت 

در این سازمان حمایت و اعلام کردند که اندونزی میزبان نشست بعدی در سال 2025 خواهد بود.

 رهبران دی 8ِ تمام قد در برابر تحریم ها
در این بیانیه، رهبران و هیات های شرکت کننده، مخالفت خود را با هرگونه تحریم اقتصادی یک جانبه 
علیه کشورهای عضو دی 8 که موجب تضعیف ثبات اقتصادی جهانی و نقض اصول حقوق بین الملل 

می شود، ابراز کرده و خواستار لغو این تحریم ها شدند.
در بیانیه پایانی، تعهد به »ترویج صلح و توسعه پایدار و همکاری برای ساخت آینده ای پایدارتر و 

فراگیرتر بر اساس ارزش های احترام متقابل و رفاه مشترک« مورد تأکید قرار گرفت.
همچنین رهبران متعهد شدند تا در چارچوب اصول برادری، صلح، گفت وگو، عدالت، برابری، حاکمیت 

قانون و دموکراسی، اهداف مشترک توسعه را پیش ببرند.
کشورهای عضو دی 8 همچنین بر تقویت مشارکت در زمینه های اولویت دار مانند کشاورزی، امنیت 
غذایی، انرژی، علم و فناوری، صنعت، توسعه کسب وکارهای کوچک و متوسط، زیرساخت ها، تجارت، 

سرمایه گذاری و حمل ونقل برای ترویج توسعه فراگیر و بهره مندی تأکید کردند.
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کشاورزی 

تولید هسته های اولیه نهال اصیل و سالم
   رئیس پژوهشگاه بیوتکنولوژی کشاورزی از معرفی اولین رقم گلرنگ دیم از دستاوردهای این پژوهشگاه در سالجاری خبر 

داد و گفت: امسال مرکز سالم سازی نهال اصیل و سالم به منظور تولید هسته های اولیه در این پژوهشگاه در حال انجام است.

در حوزه دامپزشکی 
نیز آزمایشگاه 

های پژوهشگاه 
بیوتکنولوژی به عنوان 

آزمایشگاه همکار 
سازمان دامپزشکی 
فعالیت می کنند که 

مسئولیت کنترل 
برخی مواد و آنزیم ها 

را برعهده دارند.

  آغاز توزیع بیش از یک میلیون نهال 
در البرز

مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری اســتان 
البــرز اعلام کرد: طرح توزیع و کاشــت بیش از 
یک میلیون نهال با مشــارکت مردم در مناطق 

شهری و روستایی این استان آغاز شد.
 اصغر بیات افــزود: این نهالها از نوع مثمر و 
غیــر مثمر مقاوم به کم آبی بوده که در مناطق 

مختلف استان البرز کاشت می شود.
وی بیان کرد: امسال 650 هزار نهال در استان 
البرز کاشت شده و سال گذشته نیز 2 هزار هکتار 

جنگل کاری در این استان انجام شد.
بیات گفت: امسال درصدد هستیم با همراهی و 
مشارکت ردم سطح جنگلکاری را در استان البرز 

به بیش از 2 هزار هکتار برسانیم .
مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری اســتان 
البرز یاد آور شــد: همچنین درسال جاری 450 
هزار اصله نهال با هدف توســعه فضای ســبز و 
جنگلکاری در اختیار استان تهران قرار گرفت .

وی گفــت: با توجه بــه موقعیت جغرافیایی 
استان البرز ، پدیده طبیعی وقوع سیلاب یکی از 
چالش های بزرگ این استان است که برای مقابله 
با آن و مدیریت بحــران ، اراضی منابع طبیعی 
اســتان مورد مطالعه قرار گرفته است.مدیرکل 
منابع طبیعی و آبخیزداری استان البرز اضافه کرد: 
وجودکانون های گردوخاک از مهمترین چالش 
های زیست محیطی و منابع طبیعی استان بوده 
که دراین زمینه نیز برنامه ریزی و مطالعات لازم 
را داریم.وی یاد آورشد: در راستای توسعه فضای 
سبز ، شهرک های صنعتی استان نیز متعهد به 

کاشت نهال و توسعه فضای سبز شده اند.

در  آردسازی  کارخانه   400 فعالیت   
کشور؛ ظرفیتی که هرز می رود

یک مقام صنفی با بیان این که حدود 400 
کارخانه آردسازی در کشور وجود دارد، گفت: 
ظرفیت آنها 25میلیون تن بوده که با توجه به 
مصرف سالانه 12.5میلیون تنی کشور ظرفیت 

خوبی برای صادرات در اختیار داریم.
 تعداد کارخانجات تولیــد در تأمین بازار 
داخل و خارج مهم اســت یا میزان بهره وری؟ 
کشــوری مانند برزیل بــا چند واحد تولیدی 
توزیــع بخش بزرگی از گوشــت جهان را در 
اختیار دارد. این کشور میزان تولید مرغ را از 
تقریباً صفر تن در سال 1960 میلادی به 15 
میلیون تن در ســال 2023 افزایش داده و به 
بزرگ ترین صادرکننده گوشت مرغ در جهان 

تبدیل شده است.
در برخی صنایع بیش از 100 کارخانه در 
کشور مجوز فعالیت دارند میزان تولیدشان یک 
صدم تولیدات کارخانجات محدود کشورهای 
دیگر نیست. معاون برنامه ریزی و امور اقتصادی 
وزارت جهاد کشاورزی در یکی از نشست های 
هفته گذشــته عنوان کرد، آیا با میزان انرژی 
مصروفی واحدهای مرغداری و گلخانه ها، حجم 

تولیدات باید آمار فعلی باشد؟
در حال حاضــر 270 واحــد صنعتی در 
فرآوری قهوه در کشور فعال است. آیا با توجه به 
مصرف داخل نیاز به این تعداد کارخانه است؟ 
میزان تولید آنها چقدر است؟ در یک مقایسه با 
ایتالیا این ظرفیت و آمار تولید مشخص می کند 
که در بهره وری تولید چقدر فاصله وجود دارد.

یکی دیگر از محصولاتی که در صنایع غذایی 
دارای کارخانجات بسیار است و ظرفیتی بیش 
از نیاز داخل در حوزه آردســازی اســت. در 
حــال حاضر ایران چقدر کارخانه آردســازی 
فعال دارد؟ســید محمدرضا مرتضوی، رئیس 
انجمن غلات کشــور و رئیــس هیئت مدیره 
انجمن آردسازی ایران به مهر گفت: ما حدود 
400 کارخانه آردسازی در کشور داریم به این 
ترتیب 25 میلیون ظرفیت آردسازی در کشور 
فراهم است.وی با بیان اینکه مصرف سالانه ما 
حدود 12.5 میلیون تن است، درباره فعالیت 
کارخانجات و ظرفیت فعال آنها افزود: این امر 
بستگی به کارخانه، برند و تقسیمات کشوری 
دارد. به عنوان مثال، برخی کارخانجات بالای 
70 درصــد از ظرفیــت خــود فعالیت دارند 
و بعضــی هم بــا حدود 30 درصــد در حال 
آردسازی هستند؛ اما میزان ظرفیت ایران در 
این موضوع 2 برابر نیاز بازار داخل است.به گفته 
رئیس انجمن غلات کشــور، ظرفیت موجود، 
پتانســیل خوبی برای صادرات به کشورهای 
همسایه از جمله عراق و افغانستان است.عضو 
هیئت مدیره انجمن آردسازی ایران در پاسخ 
به این پرسش که چرا با وجود مشخص بودن 
نیــاز داخل این حجم کارخانه آردســازی در 
ایران راه اندازی شــده است، گفت: با توجه به 
نیازمندی بازار عراق به 5 میلیون و افغانستان 
4 میلیون تــن آرد، در دوره ای پیش از اینکه 
محدودیت های بین المللی رخ دهد، ایده این 
بود که گندم روســیه برای تبدیل به آرد وارد 
کنیم و در ادامه آن را به ســایر کشورها صادر 
کنیم؛ بنابراین ظرفیت سازی ما در این زمینه 
تصادفی نبوده است.وی اضافه کرد: همچنین 
در دهه 40 و 50 خورشیدی بیشتر آردسازی 
در شــهرهای بزرگ انجام می شد و در ادامه 
برای شــهرهای کوچک حمل می شد. پس از 
انقلاب به ویژه بعد از دهه 70 تمام استان ها و 
شهرهای کوچک نیز خواستند در تأمین آرد 

مورد نیاز خود استقلال داشته باشند.

امتحانات نهایی 
تعطیل نمی شود

وزیر آموزش و پرورش از برگزاری امتحانات نهایی به صورت حضوری در مدارس کشور خبر داد و گفت: امتحانات نهایی به هیچ وجه تعطیل نخواهد شد و باید مدیران با رایزنی استانداران 
اقدامات لازم برای تامین برق مدارس در زمان برگزاری آزمون ها انجام شود.

به گزارش از مرکز اطلاع رسانی و روابط عمومی وزارت آموزش و پرورش، علیرضا کاظمی در جلسه ستاد عالی آزمون ها که با حضور مدیران کل سراسر کشور به صورت برخط برگزار 
شد ضمن تبریک روز ولادت حضرت فاطمه)س( با تأکید بر اینکه در برنامه ریزی، سیاستگذاری ها و مسائل اجرایی نیازمند دقت کافی و دقیق هستیم، اظهار داشت: در صورت عدم رعایت 

موارد فوق، آموزش و پرورش با چالش های جدی مواجه خواهد شد.
وی ادامه داد: ضروری است تمام سناریوهای احتمالی را در بخش های مختلف پیش بینی کنیم. همچنین با توجه به قطعی برق، باید هماهنگی های لازم برای برگزاری بدون مشکل 
و چالش آزمون ها، انجام شود.وزیر آموزش و پرورش به امتحانات داخلی مدارس اشاره کرد و افزود: اختیار و مدیریت برگزاری امتحانات داخلی باید به مدارس و ادارات مناطق با توجه به 

شرایط استان تفویض شود. همچنین لازم است مدیران آموزش و پرورش در این باره با استانداران هماهنگ باشند.

محســن مردی درباره فعالیت های این پژوهشگاه در یکسال اخیر 
افزود: پژوهشــگاه بیوتکنولوژی کشــاورزی از مجموعه های سازمان 
تحقیقات، آموزش و ترویج کشاورزی وزارت جهادکشاورزی در سالیان 
گذشته سابقه تولید هسته های اولیه سیب زمینی در کشور را برعهده 

گرفت.
به گفته وی، بنابراین پژوهشــگاه نقطه عطف تولید ســیب زمینی 

کشور است.
رئیس پژوهشگاه بیوتکنولوژی کشاورزی اظهار داشت: ترکیب سه 
شاخص ویژه علم و دانش، تجارت و اثربخشی این پژوهشگاه را از سایر 
مراکز علمی تحقیقاتی کشور متمایز کرده تاجایی که 86 درصد پروژه 

های تحقیقاتی این پژوهشگاه دارای متقاضی در بخش خصوصی و سایر 
مراکز علمی کشور است.

به گفته مردی، این پروژه ها و دستاوردهای آنها دارای اثر بخشی و 
پیامد محوری در بخش کشاورزی است.

 کنترل کیفیت نهــاده های وارداتی، محصولات نانویی و 
محصولات دامپزشکی

رئیــس پژوهشــگاه بیوتکنولوژی کشــاورزی وظایف پژوهشــگاه 
بیوتکنولوژی کشور را حاکمیتی دانست و تصریح کرد: امروز پژوهشگاه 
بیوتکنولوژی کشــاورزی در واقع مرجعیت و مسئولیت تعیین کیفیت 

رئیس اداره نظارت بر بهداشــت عمومی و مــواد غذایی اداره کل 
دامپزشــکی سیستان و بلوچســتان گفت: گسترش اماکن و صنایع 
وابسته تولیدی آبزی پروری با افق صادراتی به عنوان بخشی از برنامه 
توسعه سواحل مََکُران، منجر به افزایش توسعه صادرات غیر نفتی و 

ارز آوری می شود.
حمید جانفدا بیان کرد: نقش و موقعیت راهبردی بندر چابهار در 
حوزه تولید، اجرای ضوابط و دستورالعمل های بهداشتی و قرنطینه ای 
ســازمان دامپزشکی کشــور عامل مهمی جهت تضمین سلامت و 
امنیت غذایی جامعه و رمز ورود محصولات تولیدی به بازارهای بین 

المللی است.وی افزود: در حوزه عملکردی دامپزشکی در شهرستان های چابهار، کنارک و دشتیاری، 34 کارخانه کنسرو ماهی، 15 
 مرکــز فرآوری و بســته بندی ماهی و میگو وجود دارد که از این تعداد چهار واحــد متقاضی دریافت کد صادرات فرآورده های خام

 دامی و شیلاتی هستند.
رئیس اداره نظارت بر بهداشت عمومی و مواد غذایی اداره کل دامپزشکی سیستان و بلوچستان ادامه داد: نظارت بهداشتی بر واحدها 
 )IVC(از زمان ساخت صنایع شروع شده با تولید و بسته بندی و خروج تولیدات به بازارهای داخلی و خارجی با اخذ پروانه های بهداشتی

و کنترل بهداشتی مسوول فنی مستقر و اخذ کدهای صادراتی ECو IR ادامه پیدا کرده است.
وی گفت: امید است گسترش اماکن و صنایع وابسته تولیدی آبزی پروری با افق صادراتی به عنوان بخشی از برنامه توسعه سواحل 
مَکُران، منجر به افزایش توسعه صادرات غیر نفتی و ارز آوری مربوطه برای کشور و اشتغالزایی برای مردم سیستان و بلوچستان شود.

رئیس موسسه تحقیقات پنبه کشور با معرفی دو رقم جدید 
پنبه، اعلام کرد: با اســتفاده از این ارقام پربازده، بهره وری آب تا 
20 درصد افزایش می یابد.به گزارش از وزارت جهاد کشــاورزی، 
قربان قربانی با حضور در بیست و پنجمین نمایشگاه دستاوردهای 
پژوهش، فناوری و فن بازار ســازمان تحقیقات، آموزش و ترویج 
کشــاورزی افزود: یکی از اهداف اصلی موسســه تحقیقات پنبه 
کشــور، معرفی ارقام جدید پربازده با کیفیت مناســب است تا 
بهره وری در واحد ســطح افزایش یابد.رئیس موسسه تحقیقات 
پنبه کشور اظهارداشت: امروز در نمایشگاه فن بازار، دو رقم جدید 

پنبه به نمایش گذاشته شد و انتقال دانش، تکثیر و توزیع بذر این ارقام به بخش خصوصی در برنامه قرار دارد. این ارقام به بخش 
خصوصی واگذار خواهند شد و موسسه نظارت کامل بر تکثیر و توزیع آن ها خواهد داشت، در حالی که اجرای این وظایف بر عهده 
شرکت های خصوصی خواهد بود.قربانی افزایش عملکرد حدود یک تن در واحد سطح، کیفیت بالا و صرفه جویی قابل توجه در 
مصرف آب )نیاز به دو نوبت آبیاری کمتر و دوره رشد کوتاه تر( را از ویژگی های این دو رقم جدید نسبت به ارقام پیشین برشمرد و 
خاطرنشان کرد: بهره وری آب در این ارقام تا 20 درصد افزایش یافته و این ویژگی ها موجب افزایش درآمد کشاورزان می شود.وی به 
تقدیر از پژوهشگران موسسه در هفته پژوهش اشاره کرد و گفت : در مراسمی به مناسبت هفته پژوهش از شش نفر از پژوهشگران 
فعال تقدیر شد. این افراد شامل دو نفر از اعضای هیات علمی و محققان، دو نفر از کارشناسان ایستگاه های تحقیقاتی و دو نفر 

از همکاران بخش های پشتیبانی بودند. همچنین از همکارانی که در تکثیر و توزیع دو رقم جدید نقش داشتند نیز قدردانی شد.

افزایش بهره وری آب با معرفی ارقام جدید پنبه گسترش صنایع وابسته تولیدی آبزی پروری 

میامی شرقی ترین شهرستان استان ســمنان به دلیل برخورداری از آب وهوا و اقلیم 
مناســب، میزبان کاشت و برداشــت انواع محصولات کشاورزی است. »کاملینا« گونه ای 
سازگار، پرکاربرد در داروسازی، روغن گیری و با ارزش اقتصادی قابل توجه 2 هزار هکتار 

از کشتزارهای این شهرستان را به خود اختصاص داده است.
میامی شرقی ترین نقطه استان سمنان با داشتن اقلیم بی نظیر میزبان مزارع و محصولات 
متنوعی است؛ به طوری که 88 درصد مردم این شهرستان ساکن روستاها و شاغل در حوزه 
کشاورزی هستند. »کاملینا« از محصولات راهبردی در اقتصاد مقاومتی محسوب می شود 

که میامی امسال تولیدکننده 839 تن از این گیاه کاربردی بوده است.
»کاملینا« یا )کتان کش( گیاهی دارای ارزش غذایی بالا و کم آب طلب اســت و هر 
چقدر این محصول راهبردی و کم توقع در زیر سایه شوم خشکسالی رشد مناسبی دارد 
به همان اندازه نیز ناشناخته و پنهان است و کشاورزان آشنایی کمتری با این گیاه دارند 

و از آن استقبال نشده است.
کاملینا گیاهی اســت که طی چند سال اخیر، کشت آن به عنوان یک دانه روغنی در 
سطح کشور آغاز شد و مقاومت بالایی نسبت به آفت های رایج در دانه های روغنی مانند 
سوسک گرده خوار دارد و به عنوان مهمترین منبع تامین کننده روغن با تامین اسیدهای 

چرب غیراشباع شناخته شده است.
کاملینا در اکثر استان های کشور در شرایط دیم کشت شده است و عملکرد رضایت 
بخشی داشته است که در چند سال گذشته به صورت آزمایشی در عرصه های این خطه 

کشت شده است و کارشناسان به کشاورزان توصیه می کنند که زمین های آیش و دیمزارها 
را خالی رها نکنند و این گیاه کم توقع درآبیاری و اقتصادی را کشت کنند.

مدیر جهاد کشاورزی میامی روز شنبه به رسانه ها گفت: 2 هزار و 320 هکتار از مزارع 
این شهرستان به کشت گیاه ارزشمند کاملینا اختصاص یافت.

محمد حسینی از پایان کشت پاییزه دانه های روغنی در این شهرستان خبر داد و گفت: 
2 هزار و 320 هکتار از مزارع میامی به کشت دانه های روغنی اختصاص یافت.

وی ادامه داد: سطح زیر کشت دانه های روغنی در سال زراعی 1404-1403 به بیش 
از 2 هزار و 320 هکتار رســید.وی با بیان اینکه دانه های روغنی »کاملینا« و » کلزا« در 

مزارع میامی کشت شد، گفت: از مجموع سطح زیر کشت دانه های روغنی 2 هزار هکتار 
به » کاملینا« و 320 هکتار به » کلزا« اختصاص دارد.

مدیر جهاد کشاورزی میامی گفت: سطوح کشت شده محصول » کاملینا« به طور کامل 
از نوع دیم است و تحت پوشش طرح جهش تولید در دیمزارها قرار دارد.

حسینی گفت: در طرح جهش تولید در دیمزارها، آموزش رایگان، سهمیه کود شیمیایی 
یارانه دار و تخصیص تسهیلات ادوات ارائه می شود.

وی با اشاره به مکانیزه بودن کاشت و برداشت این محصولات، به برخی فواید کشت 
دانه های روغنی اشاره کرد و افزود: کشت » کاملینا و کلزا« می تواند جایگزین مناسبی در 

چرخه تناوب زراعی غلات دیم و آبی باشد.
این مسوول، افزایش ماده آلی خاک، حاصلخیزی آن و کنترل علف های هرز را از دیگر 

فواید کشت دانه های روغنی عنوان کرد.
وی خاطرنشان کرد: مقاومت به تنش های آبی، مقاومت به آفات و بیماری، نیاز کمتر به 
کود و سم، مدیریت پذیری آسان در مزارع و هزینه پایین تولید این محصولات از مهم ترین 

مزایای کشت این دانه های روغنی هستند.
وی اظهار کرد: روغن این محصولات علاوه بر مصرف خوراکی، مصارف دارویی نیز دارد و 
کنجاله این گیاهان می تواند به عنوان غذایی مناسب برای دام، طیور و آبزیان مورد استفاده 
قرار گیرد.مدیر جهاد کشاورزی میامی گفت: کشت دانه های روغنی این شهرستان از نیمه 

شهریور امسال آغاز شد و تا نیمه آذر ادامه داشت.

 مدیرکل شــیلات هرمزگان گفت: هفت تن گوشــت ماهیان خاویاری امسال در مزارع 
پرورش ماهی شهرستان رودان تولید و به کشور روسیه صادر شد.

 مســعود بارانی در بازدید از از روند برداشــت ماهیان خاویاری از مزرعه پرورش ماهیان 
خاویاری »طوفان رنجبری« در شهرســتان رودان، اظهار کرد: این مزرعه با ظرفیت اسمی 

تولید 50 تن گوشت یکی از بهترین و به روز ترین مزارع استان هرمزگان و کشور است.
وی با اشاره به گام های خوب شیلات هرمزگان در سال های اخیر در توسعه فعالیت های 
شیلاتی به ویژه در حوزه آبزی پروری تصریح کرد: این استان به عنوان مسیری جدید در حوزه 
آبزی پروری توانسته به تولید سالیانه افزون بر 25 تن از ماهیان خاویاری دست پیدا کند و 
این گونه ماهی که پیش از این تنها در شمال کشور پرورش می یافت، در  هرمزگان نیز در 

حال تولید و پرورش است.
مدیرکل شیلات هرمزگان توضیح داد: پرورش ماهیان خاویاری برای نخستین  بار، سال 95 
به صورت طرح آزمایشی در شهرستان حاجی آباد با 350 قطعه بچه ماهی خاویاری از گونه های 
فیل ماهی آغاز شد و اکنون با گذشت هفت سال از تولید ماهیان خاویاری در هرمزگان و 
توسعه مزرعه های پرورش این نوع آبزی، به صنعت پررونق بخش شیلات این استان شناخته 

شده اســت.بارانی ادامه داد: اکنون مزارع پرورش ماهی خاویاری در شهرستان های رودان، 
میناب، حاجی آباد و بندرعباس واقع است که با توجه به شرایط مناسب آب و هوایی، ماهیان 

خاویاری تاکنون در این استان رشد مناسب و قابل توجهی داشته اند.
وی خاطرنشــان کرد:پرورش ماهی خاویاری در شــهرهای غیرساحلی، افزایش سهم 

پروتئین آبزیان در سبد غذایی شهرهای غیرساحلی، حرکت در مسیر تامین و ارتقای امنیت 
غذایی، استفاده چندمنظوره از منابع آب شیرین، افزایش بهره وری و فعال سازی ظرفیت های 
جدید توسعه آبزی پروری استان، ایجاد تنوع گونه ای در پرورش آبزیان، افزایش بهره وری و 
تولید و رونق معیشت کشاورزان از مهم ترین مزایای اجرای طرح پرورش ماهی خاویاری در 

هرمزگان است.

هفت تن گوشت ماهیان خاویاری از رودان هرمزگان به روسیه صادر شد
استان هرمزگان به عنوان قطب پرورش آبزیان در کشور شناخته می شود که در سال های 
اخیر به پرورش ماهیان خاویاری روی آورده است و قصد دارد با استفاده بهینه از استخرهای 

ذخیره آب کشاورزی در سال جاری تولید این ماهیان را افزایش دهد.
استان هرمزگان با وجود افزون بر 90 واحد صنایع شیلاتی، بیش از 50 هزار هکتار اراضی 
مستعد پرورش میگو، افزون بر 113 هزار تن ظرفیت پرورش ماهی در قفس، وجود بیش از 
24 مرکز تکثیر میگو، بیش از 40 هزار نفر صیاد و با صیدی بیش از 360 هزار تن جایگاه 

ویژه ای را در فعالیت های شیلاتی را به خود اختصاص داده است.

کشت 2 هزار هکتاری »کاملینا« در میامی؛ گیاه اقتصادی و کم توقع

هفت تن گوشت ماهیان خاویاری از رودان هرمزگان به روسیه صادر شد

محصولات تراریخته را در حوزه کشاورزی برعهده دارد به طوری که با ورود سالانه 
میلیون ها تن نهاده قبل از ورود به بازار در پژوهشگاه نمونه برداری و آزمایش می 

شود و پس از تشخیص سلامت به بازار ورود پیدا می کند.
وی گفت: پژوهشــگاه همچنین مرجعیت و آزمایشگاه مرجع محصولات نانویی 
کشــاورزی را داراست بنابراین تمامی محصولات نانویی در حوزه کشاورزی در این 
پژوهشگاه کنترل کیفی و پس از تشخیص کیفیت و سلامت به بازار عرضه می شود.

مردی اظهارداشت: در حوزه دامپزشکی نیز آزمایشگاه های پژوهشگاه بیوتکنولوژی 
به عنوان آزمایشگاه همکار سازمان دامپزشکی فعالیت می کنند که مسئولیت کنترل 

برخی مواد و آنزیم ها را برعهده دارند.

 صرفه جویــی 1۷5 میلیون دلاری با ورود فناوری های نوین در بخش 
کشاورزی

رئیس پژوهشگاه بیوتکنولوژی کشاورزی با بیان اینکه راهبرد عملیاتی »ترکیب 
علم، تجارت و اثربخشی« باعث افزایش رسوخ دانش و اثربخشی این پژوهشگاه در 
کشور شده است افزود: ورود فناوری  های نوین توسط دانش بنیان ها در سطح 200 

هزار هکتار از اراضی کشاورزی 175 میلیون دلار صرفه جویی ایجاد کرده است.
وی با اشــاره به اینکه در بخش کشاورزی پژوهشــگاه رتبه اول علمی کشور را 
دارد گفت: ســال 1403 سال بی نظیری را تجربه کردیم به نحوی که دو دستاورد 
پژوهشگاه که در بیش از 70 هزار هکتار توسعه یافته بود به عنوان دستاورد برتر بخش 
کشاورزی انتخاب شد.مردی با بیان اینکه امسال جایزه زیست فناوری کشور به یکی 
از دســتاوردهای پژوهشگاه اختصاص یافت اضافه کرد: همچنین 3 نفر از همکاران 
هیات علمی پژوهشگاه بیوتکنولوژی جز دانشمندان دو درصد جهان انتخاب شدند.

وی با اشاره به اینکه آزمایشگاه ردیابی به عنوان آزمایشگاه برتر بخش کشاورزی 
انتخاب شــده است افزود: دســتاورد برتر و پژوهشگر مرز علم به سه نفر از اعضای 

هیت علمی پژوهشگاه مذکور تعلق گرفت.

 اتمام کارهای تحقیقاتی 3 محصول تراریخته در کشور
رئیس پژوهشگاه بیوتکنولوژی کشاورزی درباره محصولات تراریخته گفت: اکنون 
کارهای تحقیقاتی 3 محصول تراریخته پنبه، سویا و برنج توسط این پژوهشگاه به 

اتمام رسیده و دانش آن آماده انتقال و تجاری سازی است.
وی با بیان اینکه پژوهشــگاه بیوتکنولوژی کشــاورزی تابع سیاست های کلان 
کشــور و وزارت جهاد کشاورزی است افزود: وظیفه این پژوهشگاه ادامه تحقیقات، 
تکمیل آزمایش ها و کمک به امنیت غذایی کشور است و بحث آزادسازی محصولات 
تراریخته درخصوص اثرات الگوی تولید و تجارت بین المللی محصولات به ویژه در 
بخش صادرات و اثرات اجتماعی آن توســط دولت و وزارت جهاد کشاورزی تعیین 
تکلیف می شود. پژوهشگاه بیوتکنولوژی کشاورزی در سال 1379 با هدف توسعه 
و استفاده از فناوری های نوین کشاورزی در جهت حل مشکلات بخش کشاورزی، 
تامین امنیت غذایی کشــور، ارتقای سطح سلامت غذایی جامعه، حفاظت از منابع 
پایه و بسترهای زیست محیطی در راستای توسعه پایدار، تولید علم و ثروت و کمک 

به ایجاد اشتغال مواد و خوداتکایی در محصولات کشاورزی تأسیس شده است.
این پژوهشــگاه به عنوان یکی از پیشــتازترین و معتبرترین مراکز پژوهشــی 

بیوتکنولوژی در کشور و منطقه شناخته می شود.
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دوشنبـــه 3 دی     ماه 1403  شمــاره 121  بهینه سازی مصرف و تولید انرژی پاک
 آسان ترین راه رفع ناترازی است

          نماینده مردم زرند و کوهبنان بهینه سازی و اصلاح الگوی مصرف و حمایت دولت از مردم و بخش خصوصی برای تولید انرژی تجدیدپذیر و پاک 
را آسان ترین راه رفع ناترازی انرژی عنوان کرد و گفت: نوسازی و بهسازی تجهیزات نیروگاه ها برای افزایش راندمان آنها از دیگر راه های برون رفت از 

این مشکل در کشور است.

انرژی 

  تولید گازوئیل به 125 میلیون لیتر در 
روز افزایش یافت

معاون مدیرعامل شرکت ملی پالایش و پخش 
فرآورده هــای نفتی از افزایش 15 میلیون لیتری 
تولید روزانه نفت گاز )گازوئیل( کشور در مدت چهار 
ماهه فعالیت دولت چهاردهم خبر داد و گفت: تولید 
نفت گاز از روزانه 111 میلیون لیتر به 125 میلیون 

لیتر در روز رسیده است.
محمدعلی دادو ابراز امیدواری کرد با بهره برداری 
از واحدهای جدید طرح توسعه پالایشگاه آبادان 
تا دو ماه آینده، بیش از سه میلیون لیتر نفت گاز 
یورو 5 به سبد سوخت کشور افزوده شود و مقدار 
تولید نفت گاز روزانه کشور به حدود 128 تا 130 

میلیون لیتر افزایش یابد.
وی با اشــاره به اینکه این افزایش تولید نقطه 
امیدی است تا زمستان سخت را با دغدغه کمتری 
پشت سر بگذاریم، ادامه داد: از ابتدای استقرار دولت 
چهاردهم در شهریورماه، یکی از دغدغه های جدید 
این شرکت، تامین ســوخت زمستانی بود که با 
رفع گلوگاه ها و افزایش خوراک پالایشــگاه های 
کشــور به مقدار بیش از 100 هزار بشکه در روز، 
اصلاح شــرایط عملیاتــی و به کارگیری ظرفیت 
خالی واحدهای عملیاتی شکســت کاتالیستی و 
راه اندازی واحد هایدروکراکر پالایشگاه آبادان این 

افزایش محقق شد.
معاون مدیرعامل شرکت ملی پالایش و پخش 
فرآورده های نفتی، به افزایش 10 میلیون لیتری 
تولید بنزین در دولت چهاردهم با حفظ کیفیت 
اشــاره کرد و گفت: روز 27 آذرماه امسال میزان 
مصرف بنزین به 118.4 لیتر و نفت گاز به 169.8 

میلیون لیتر رسید.

 صادرات 35 میلیارد دلاری خدمات 
فنی و مهندسی در سه دهه گذشته

 دبیر سندیکای شرکت های ساختمانی ایران 
از صــادرات 35 میلیارد دلاری خدمات فنی و 
مهندســی از سوی شرکت ها و بخش خصوصی 

ایرانی از سال 1374 تاکنون خبر داد.
ایرج گلابتون چی در نشست خبری افزود: این 
آمار مربوط به اجرای بیش از یک هزار پروژه است 
که از سال 1374 تا 1402 از سوی شرکت ها و 
بخش خصوصی توانمند ایرانی در خارج از کشور 

اجرایی شده است.
وی بیان داشــت: صادرات خدمــات فنی و 
مهندسی از سال 90 با کاهش مواجه و در سال 
95 با ورود شرکت ها به بازار عراق با رشد مواجه 
شــد که در سال 95 شرکت ها موفق به اخذ 2 

میلیارد دلار پروژه شدند.
گلابتون چی خاطرنشان کرد: از سال 1401 
ایــن موضوع متاثــر از تــداوم تحریم ها، عدم 
امکان دریافت ضمانتنامه شرکت در مناقصات 

پیمانکاری و ... با افت مواجه شد.
وی در عیــن حال تاکید کرد: شــرکت های 
ایرانی باید نســبت به ارتقای سطح کیفی خود 
به تراز بین المللی و افزایش سطح توان مهندسی 
خود با به کارگیری مهندسان و نیروهای توانمند 

تلاش کنند.
دبیر سندیکای شرکت های ساختمانی ایران 
یادآور شد: بازارهای بزرگی در اطراف ما از جمله 
حوزه شــانگهای، عراق، CIS و حتی کشورهای 
حوزه خلیج فارس وجود دارد که شــرکت های 
ســاخت و پیمانکاری با توجه به تجربیات خود 

می توانند در آنها حضور یابند.
 ،ENR وی گفت: مطابق رتبه بندی شــرکت
حتی یک شرکت ایرانی جزو 250 شرکت برتر 
مهندســی جهان نیست، در حالی که چینی ها 
70 نماینــده و ترکیه 45 نماینده در بین 250 

شرکت برتر جهان دارند.
وی یادآور شــد: در دوره ای که فعالیت های 
صادرات خدمات فنی و مهندسی کاهش یافته 
بود، ترک ها جای ایرانی ها را در بازارها گرفتند؛ 
به طور مثال 2 میلیارد دلار در عراق بازار داشتیم 
کــه همزمان 24 میلیارد دلار پروژه از ســوی 
ترک ها در این کشور در حال اجرایی شدن بود.

گلابتون چی گفت: همچنین از رقم 2 میلیارد 
دلار یاد شده، 700 میلیون دلار متعلق به اقلیم 
کردستان و 2 منطقه سلیمانیه و اربیل بود که 

37 شرکت در حال اجرای 57 پروژه بودند.
وی اظهار داشــت: علاوه بر مشکلات جنگ 
داخلی و کرونا، مشکلات فی مابین دولت مرکزی 
عراق و دولت اقلیم کردســتان بر سر تخصیص 
بودجه های ســالیانه موجب شــد تا پرداخت 
مطالبات شرکت ها در اقلیم دچار مشکل شود؛ 
بــه طوری که از 700 میلیــون دلار پروژه یاد 
شــده 500 میلیون دلار آن به عنوان مطالبات 

باقی مانده است.
این مقام صنفی با اشاره به تحولات در کشور 
سوریه، خاطرنشان کرد: 6 تا هفت شرکت ایرانی 
به ارائه خدمات فنی و مهندســی در این کشور 
می پرداختند که اکنون نفرات خود را از سوریه 
خارج کردند، اما برخی تجهیزات آنها باقی مانده 
و همچنین بخشی از مطالباتشان پرداخت نشده 
است.وی تصریح کرد: به دلیل مباحث تحریمی 
در کشــوری همچون عراق، سی آی اس و غیره 
نمی توانیم برای شرکت در مناقصه ها ضمانتنامه 
دریافــت کنیم.دبیر ســندیکای شــرکت های 
ساختمانی ایران ادامه داد: با این حال در قانون 
بودجه ســال جاری مقرر شــد در صورتی که 
شــرکت ها پروژه ای دریافــت کنند، در صورت 
نیاز به ضمانتنامه بتوان از طریق وزارت اقتصاد 
مشــکلات را حل کرد، هرچنــد تاکنون هیچ 

شرکتی نتوانسته از این موضوع استفاده کند.

ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز ضمن تاکید بر برخورد با قاچاق 
ســوخت در پی ناترازی انرژی در کشــور و تشدید آن، به بررسی 
تکالیف انجام نشــده  دستگاه ها در پیشــگیری از قاچاق سوخت 
پرداخت. ســتاد مرکزی مبارزه با قاچاق کالا و ارز در پی ناترازی 
انرژی در کشور و تشدید آن با شروع فصل سرما، پیگیری تکالیف 
انجام نشده ی دستگاه ها در پیشگیری از قاچاق سوخت را در دستور 
کار قرار داد.در این جلسه با تاکید اعضا بر برخورد قاطع و بی امان با 
سرشبکه ها و مراکز دپو سوخت در استان های هدف و رصد جریان 
مالی شبکه های فعال قاچاق سوخت، بررسی تکالیف دستگاه های 

متولی در حوزه تخصیص فرآورده های نفتی یارانه ای مستند به دستورالعمل ماده 44 آئین نامه اجرایی مواد 5و 6 قانون مبارزه 
با قاچاق کالا و ارز به تصویب رسید.همچنین اجرای فوری تکالیف ماده 13 دستورالعمل ماده 44 در مقوله تعیین الگوی مصرف 
برای احصای کاربردهای تعریف شــده در حوزه وزارت جهاد کشــاورزی، وزارت نیرو، وزارت صمت، وزارت راه و شهرسازی مورد 
تأکید قرار گرفت. با تأکید اعضای جلسه علاوه بر شناسایی و توقیف کارت های مهاجر با همکاری دستگاه های کاشف، ضابط و 
قضائی، شناسایی اسناد حمل صوری در حوزه درون شهری و برون شهری از طریق داده کاوی سامانه های فعال در این مقوله و 
برخورد قاطع با شرکت های حمل و نقل متخلف و پیگیری افزایش جرایم شرکت های مزبور در دستور کار قرار گرفت.شناسایی 
الگوریتم های جدید تشــخیص بارنامه صوری برای بالا بردن خطرپذیری قاچاق در حوزه صدور اســناد حمل صوری و نیز ارسال 
برخط اطلاعات عملکرد ناوگان درون شهری از سوی سازمان شهرداری ها و دهیاریهای کشور به سامانه جامع پیمایش سازمان 

راهداری و حمل و نقل جاده ای از دیگر تصمیمات اعضای این نشست بود.

موجودی مخازن ســدها از ابتدای ســال آبی تا اول دی 22 
میلیارد و 450 میلیون مترمکعب بوده که در مقایســه با مدت 
زمان مشابه سال گذشته 20 میلیارد و 310 میلیون متر مکعب 

افزایش 11 درصدی را نشان می دهد.
ســال آبی جــاری )ابتدای مهر ماه( تا یکــم دی ماه میزان 
ورودی ســدها 4 میلیارد و430 میلیون متــر مکعب بوده در 
حالی که مدت زمان ســال گذشــته 4 میلیارد و 550 میلیون 
 متــر مکعب می رســید و اکنــون کاهش 3 درصــدی ورودی

 سدها را شاهد هستیم.
خروجی سدها نسبت به مدت زمان مشابه سال گذشته افزایش 2 درصدی را نشان می دهد به طوری که در از ابتدای مهر 
ماه تا اول دی ماه خروجی سدها 6 میلیارد و 540 میلیون متر مکعب بوده در حالی که سال گذشته این عدد به 6 میلیارد و 

400 میلیون متر مکعب می رسید.
همچنین آب موجود در مخازن ســدها از ابتدای ســال آبی تا اول دی ماه 22 میلیارد و 450 میلیون مترمکعب بوده که 
در مقایسه با مدت زمان مشابه سال گذشته 20 میلیارد و 310 میلیون متر مکعب افزایش 11 درصدی را نشان می دهد. در 

مجموع نیز 43 درصد از سدها پر و 57 درصد دیگر از ظرفیت مخازن سدها خالی است.
ارتفاع کل ریزش های جوی کشــور از این ســال آبی تا کنون معادل 41.4 میلیمتر رسیده که این مقدار بارندگی نسبت به 
میانگین دوره های مشابه درازمدت 62 میلیمتر 33 درصد کاهش و نسبت به دوره مشابه سال آبی گذشته 41.9 میلیمتر 1 

درصد کاهش را نشان می دهد.

افزایش 11 درصدی موجودی مخازن سد ها برخورد با سرشبکه های سازمان یافته قاچاق سوخت

عبدالحسین همتی سراپرده در گفت وگو با خبرنگار سیاسی ایرنا درباره شرایط ناترازی انرژی در کشور 
و راهکارهایی که در این باره کمیسیون انرژی مجلس ارائه داده است، گفت: در این مدت وزرای نفت 
و نیرو در چند نوبت به کمیسیون دعوت شده و راهکارهای برون رفت از این شرایط را توضیح دادند.

 ۷2 درصد انرژی کشور به گاز وابسته است
عضو هیات رئیسه کمیسیون انرژی مجلس با تاکید بر اینکه مشکل ناترازی برای امروز و دیروز نیست 
و باید از 30 سال پیش تنوع بیشتری در تولید انواع انرژی ایجاد می شد، افزود: اکنون 72 درصد انرژی 
کشــور به گاز وابسته است و حدود 25 درصد به ســوخت مایع و فقط نزدیک به 3 درصد انرژی های 

تجدید پذیر در این حوزه نقش دارند.

 3۶درصد سوخت بیشتر نیروگاه های جهان از زغال سنگ است
نماینده مردم زرند و کوهبنان اضافه کرد: در ســایر کشورهای جهان، 36 درصد نیروگاه ها از زغال 

سنگ استفاده می کنند و بقیه منابع  انرژی را از انرژی های تجدیدپذیر و گاز بدست می آورند.
وی یادآور شد: در کشور ما به دلیل وابستگی شدید نیروگاه ها و پتروشیمی ها به گاز، شاهد قطعی 
برق و کاهش تولید و ضرر و زیان به چرخه اقتصاد، بخش کشــاورزی و کاهش انگیزه ســرمایه گذار 
در این حوزه ها هســتیم .همتی با اشاره به اقداماتی که باید در بلندمدت برای رفع ناترازی انرژی انجام 
داد، گفت: میانگین مصرف انرژی در کشور بسیار بالاتر از میانگین جهانی است و بهینه سازی مصرف 
انرژی در این حوزه ضروری به نظر می رسد. همچنین حمایت دولت برای سرمایه گذاری مردم و بخش 
خصوصی در تولید انرژی های تجدیدپذیر و پاک، آسان ترین و سریعترین راه برای رفع ناترازی انرژی است.

 12 هزارمگاوات انرژی تجدیدپذیر باید تا پایان برنامه هفتم توسعه تولید شود
عضو هیات رئیســه کمیســیون انرژی مجلس با بیان اینکه تا پایان برنامه هفتم توســعه باید 12 
هزارمگاوات انرژی تجدیدپذیر تولید شود، عنوان کرد: وزیر نیرو پیش از این اعلام کرده بود اگر با همین 
روند تولید پیش رویم تا پایان برنامه هفتم توســعه بیش از عدد تعیین شده انرژی تجدید پذیر تولید 
خواهد شــد.وی ادامه داد: اصلاح الگوی مصرف، بهره بردن از حدود سه هزار مگاوات انرژی هسته ای، 
نوســازی تجهیزات نیروگاه ها برای افزایش راندمان آنها از دیگر مســائلی است که با حل آنها می توان 

مشکل ناترازی انرژی را در کشور حل کرد.

 به رغم ظرفیت بالای زغال سنگ در کشور، وارد کننده این محصول هستیم
این نماینده مجلس درباره اینکه چرا از ظرفیت معادن زغال سنگ برای رفع ناترازی های انرژی به 
درســتی استفاده نمی شود، بیان کرد: به رغم اینکه ظرفیت بالایی از نظر معادن زغال سنگ در کشور 
وجود دارد، ولی تولید بالایی در این حوزه نداریم و بیشتر نیروگاه های کشور نیز از سوخت زغال سنگ 
استفاده نمی کنند.همتی خاطرنشان کرد: از طرفی هزینه تولید زغال سنگ بالاست و شاید تولید آن به 
صرفه نباشــد؛ به همین دلیل اکنون زغال سنگ به کشور وارد می شود. اما اگر از همین ظرفیت زغال 

سنگ به درستی استفاده کنیم، می توانیم نسبت به صادرات آن و فرآورده هایش اقدام کرد.

مقدمات افزایش قیمت 
بنزین آغاز شد؟

نامه ای مبنی بر افزایش تعداد نمایشگرهای دیسپنسرها و تلمبه ها در شبکه های اجتماعی منتشر شد، در این نامه آمده است مبنی بر بازگشت به اطلاعیه شماره 11350/700 مورخ 26/09/1403 
مدیر محترم عملیات و مدیر محترم مهندسی و طرح ها و در راستای عملیاتی نمودن آئین نامه اجرایی جز )1( بند )ب( ماده واحده تبصره )4( قانون بودجه سال 1403 کل کشور به اطلاع می رساند 
ضروری است تا پایان ماه جاری نسبت به تبدیل نمایشگرهای دیسپنرها و تلمبه ها با اولویت ویژه دیسپنسرهای نفت گاز به نمایشگرهایی با قابلیت نمایش قیمت کل حداقل 8 رقم و قیمت واحد 6 

رقم اقدام لازم صورت پذیرد.
پیگیری های خبرنگار مهر از اسدالله قلی زاده رئیس جایگاه داران در رابطه با این موضوع به خبرنگار مهر می گوید: این اقدامی است که به صورت متناوب است و هر چند وقت یکبار نمایشگرها و 

تلمبه ها مورد بازنگری قرار می گیرد.
به گفته وی این شمارنده ها برای مشخص کردن میزان لیتر و قیمت است.

وی در پاسخ به این سوال که آیا چنین اقدامی در راستای افزایش قیمت بنزین صورت گرفته است یا خیر، خاطر نشان کرد: ارقام نمایشگرها قرار است از 6 رقم به 8 رقم افزایش پیدا کند.

مدیرکل امور اقتصادی و مناطق سازمان بنادر از جذب سرمایه گذاری به ارزش بالغ 
بر 2200 هزار میلیارد ریال در قالب انعقاد 362 فقره قرارداد فعال با بخش غیردولتی 

در بنادر کشور تا آذرماه 1403 خبر داد.
 حسین یداللهی مدیرکل امور اقتصادی و مناطق سازمان بنادر و دریانوردی با اشاره 
به اینکه ســازمان بنادر و دریانوردی به عنوان سازمانی پیشرو در زمینه جذب فعالان 
اقتصادی بخش غیردولتی، اقدامات گسترده ای جهت تحقق اهداف قانون برنامه توسعه 
مبنی بر رشد و توسعه مناطق بندری و افزایش حضور سرمایه گذاران و فعالان اقتصادی 
در عرصه خدمات بندری و دریایی، انجام داده است، اظهار کرد: ایجاد بسترهای مؤثر و 
کارا، تمرکززدایی و کاهش بروکراسی اداری، ایجاد شفافیت در جذب متقاضیان سرمایه 
گذاری و صدور مجوز و همچنین پیاده سازی کامل تسهیلات و مزایای قانونی در مناطق 
ویژه بندری از دیگر اقدامات مهم صورت گرفته از سوی سازمان بنادر و دریانوردی است.

وی ادامه داد: این مهم با ایجاد زیرساخت های نرم افزاری و سخت افزاری از سوی 
ســازمان بنادر و دریانوردی منجر به تحقق جذب سرمایه گذاری به ارزش روز بالغ بر 
2,200 هزار میلیارد ریال در قالب انعقاد 362 فقره قرارداد فعال با بخش غیردولتی تا 

آذر ماه 1403 شده است.
مدیرکل امور اقتصادی و مناطق سازمان بنادر و دریانوردی یادآور شد: بدین ترتیب 
بالغ بر 233 میلیون تن ظرفیت انبارش انواع کالاها از طریق بخش غیردولتی داخلی و 

خارجی در بنادر تجاری کشور ایجاد شده یا در حال تکمیل است.
یداللهی با بیان اینکه به طور متوســط نرخ رشد ســالانه سرمایه گذاری در بنادر 
کشــور حدود 24 درصد بوده است، عنوان کرد: در راستای تحقق سیاست های کلان 
جمهوری اسلامی ایران، برنامه هفتم توسعه و همچنین سیاست های ابلاغی توسعه دریا 
محور با تغییر رویکرد در زمینه فرایند سرمایه گذاری، ضمن شفاف سازی در واگذاری 
فرصت های سرمایه گذاری به بخش غیردولتی، رشد 150 درصدی در ارزش سرمایه 
گذاری پروژه های غیردولتی طی دوره 3 ســاله اخیر نسبت به دوره 3 دهه منتهی به 

سال 1400 را شاهد باشیم.
وی با تاکید بر برخورد حرفه ای این سازمان در بررسی و رفع و رجوع مسائل و مشکلات 
بخش غیردولتی و همچنین تشکیل نشست های هم اندیشی در سطوح مختلف سازمانی، 

اظهار داشت: از ابتدای سال جاری تا کنون، 2 میلیون 650 هزار تن ظرفیت جدید از 
طریق بخش غیردولتی به بهره برداری رسیده است.

یداللهی افزود: به غیر از پاسخگویی به درخواست های صنعت حمل و نقل، موجبات 
اشتغال آفرینی جدید در این صنعت فراهم و طی 9 ماهه سال جاری، بالغ بر 42 فقره 
فراخوان عمومی برای واگذاری فرصت های ســرمایه گذاری برگزار شــده است. نکته 
بسیار مهم اینکه واگذاری های صورت گرفته طی 3 ساله اخیر، عمدتاً در قالب مزایده 

و فراخوان های عمومی در فضایی کاملًا شفاف و رقابتی، منجر به قرارداد شده است.

  ایجاد 2.۶ میلیون تن ظرفیت جدید از طریق بخش غیردولتی
مدیرکل امور اقتصادی و مناطق سازمان بنادر و دریانوردی با تاکید بر برخورد حرفه ای 
این سازمان در بررسی و رفع و رجوع مسائل و مشکلات بخش غیردولتی و همچنین 
تشکیل نشست های هم اندیشی در سطوح مختلف سازمانی، اظهار کرد: از ابتدای سال 
جــاری تا کنون، 2 میلیون 650 هزار تن ظرفیت جدید از طریق بخش غیردولتی به 

بهره برداری رسیده است.
وی گفت: در ســال 1403 در جهت تحقق اهداف رشــد و توسعه مناطق بندری، 
ایجاد صنایع با ارزش افزوده و همچنین توســعه یافتگی بنادر گام برداشــته ایم و بالغ 

بــر 30 طرح ســرمایه گذاری منجر به انعقاد قرارداد و تفاهــم انعقاد قرارداد با بخش 
 غیردولتی داخلی و خارجی با ارزش سرمایه گذاری حدود 900 هزار میلیارد ریال، در 

دست اقدام است.
مدیرکل امور اقتصادی و مناطق سازمان بنادر و دریانوردی ادامه داد: این قراردادها در 
زمینه ایجاد زیرساخت ها به عنوان پروژه های بزرگ مقیاس، احداث کارخانجات صنعتی 
مرتبط، احداث و بهره برداری از پایانه های مکانیزه غلات با هدف ایجاد امنیت و بهداشت 
غذایی با رویکرد سیلو سازی در بنادر، ایجاد پایانه های تخصصی مواد معدنی و نگهداری 
فرآورده های نفتی و توســعه بانکرینگ و سوخت رسانی به شناورها و همچنین ایجاد 

زیرساخت های ویژه برای توسعه ترانزیت انواع کالا بوده است.
یداللهی ضمن تشکر و قدردانی از استقبال شرکت های خصوصی در بنادر با بیان اینکه 
در حال حاضر بخش خصوصی شانه به شانه سازمان بنادر و دریانوردی در حال فعالیت 
و سرمایه گذاری است، عنوان کرد: به طور متوسط نزدیک به 50 درصد ظرفیت های 
زیرساختی و روساختی از سوی بخش خصوصی در بخش های مختلف از جمله اجرایی 
سازی انقلاب ساخت سیلو و پایانه ها مکانیزه غلات با هدف تحقق ایجاد فضای انتقال 

و نگهداری بهداشتی تر غلات در حال انجام است.
وی افزود: همچنین بیش از 2 میلیون تن سیلوی نگهداری غلات از طریق بخش 
غیردولتی ساخته شده و به همین میزان نیز انعقاد قرارداد با بخش غیردولتی داخلی و 
خارجی در دست اجرا است و بالغ بر یک میلیون و 200 هزار تن مخازن نفتی نیز در حال 
بهره برداری و حدود یک میلیون تن نیز در حال ساخت و انعقاد قرارداد و خوشبختانه 

ظرفیت مطلوبی را برای توسعه ترانزیت و همچنین بانکرینگ ایجاد کرده است.
وی، عدم آشنایی با بازار آفریقا و عدم حضور مناسب در نمایشگاه های قاره آفریقا را 
از دیگر مشکلات دانست و خاطرنشان  کرد: قاره آفریقا می تواند روزنه ای برای خروج 

از مشکلات و رونق محسوب شود.
عضو اتحادیه صادرکنندگان فرآورده های نفت، گاز و پتروشیمی از صادرات سالانه 
300 تا 400 هزار تن اوره به آفریقا خبر داد و گفت: انواع روغن پایه نیز از کشــورمان 

به آفریقا صادر می شود.
عباسی ادامه داد: اگر حمایت های لازم انجام شود، می توانیم بازار آفریقا را حفظ کنیم.

 از دلایل اصلی کمبود سوخت نیروگاه ها در زمستان امسال و قطعی های برنامه ریزی 
شده برق بخش خانگی و صنعتی، کاهش ذخیره سازی گازوئیل نیروگاهی در تابستان است 

که آن هم به کاهش رشد سالانه تولید گازوئیل در سه سال اخیر بازمی گردد.
طبق اعلام رسمی وزارت نفت، موجودی ذخایر مفید گازوئیل نیروگاه ها در 31 مرداد 
1403 برابر با یک میلیارد و 810 میلیون لیتر بوده که در مقایسه با سه میلیارد و 175 
میلیون لیتر زمان مشــابه ســال قبل )1402(، بیش از یک میلیارد و 365 میلیون لیتر 

معادل 43 درصد پایین تر بوده  است.
این مســاله از دلایل اصلی کمبود سوخت نیروگاه ها در زمستان امسال و قطعی های 
برنامه ریزی شده برق بخش خانگی و صنعتی است. همچنین طبق آمار اعلامی وزیر نفت، 
در چهارماهه استقرار دولت چهاردهم بیش از 2.2 میلیارد لیتر سوخت مایع بیشتری نسبت 
به مدت مشابه پارسال به نیروگاه ها تحویل شده است که نشان از رشد حدود 50درصدی 

تحویل سوخت مایع نیروگاهی نسبت به مدت مشابه پارسال دارد.
در واقع با وجود رشد 50درصدی تحویل سوخت مایع نیروگاهی نسبت به مدت مشابه 
در چهار ماه اول فعالیت دولت چهاردهم، هنوز کســری های ناشی از کمبود ذخیره سازی 

سوخت مایع نیروگاه ها در تابستان جبران نشده است.
از دلایل عدم ذخیره ســازی مناسب گازوئیل در تابستان امسال، کاهش ظرفیت های 
تولید پالایشگاهی در سالهای اخیر بوده است. درحالی که روند افزایش تولید عملی روزانه 
گازوئیل در پالایشگاه های کشور از سال 96 آغاز شده بود و در سالهای 97 و 98 به ترتیب 
5.6 درصد رشــد تولید و 9.5 درصد رشد تولید گازوئیل در پالایشگاه ها رقم خورده بود، 
در سال 99 رشد تولید گازوئیل به 2 درصد و در سال 1400 به منفی یک درصد رسید.

رشــد تولید گازوئیل در ســال 1401 به 4.8 درصد و در ســال 1402 به 0.9 درصد 
رســید. بروز مشــکلات جدی در بخش تولید پالایشگاه ها موجب شده بود تا رشد تولید 

سالانه گازوئیل به شدت کاهش یابد. متوسط تولید روزانه گازوئیل در سال 1402 به 111 
میلیون لیتر رسیده بود و در 5 ماهه نخست امسال نیز، متوسط تولید روزانه این فرآورده 
نفتــی همیــن رقم بود تا اینکه با روی کار آمدن دولت چهاردهم و رفع موانع تولید در 4 

ماه اخیر، متوسط تولید روزانه گازوئیل پالایشگاه ها به 125 میلیون لیتر افزایش یافت.
»محمدعلی دادور«، معاون مدیرعامل شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی 
در ایــن خصوص گفت: میانگین تولید روزانه نفت گاز کشــور در مدت پنج ماهه ابتدایی 
امسال حدود 111 میلیون لیتر بوده است که این مقدار هم اکنون روزانه به بیش از 125 
میلیون لیتر افزایش یافته است.وی افزود: همچنین امیدواریم با بهره برداری از واحدهای 
جدید طرح توسعه پالایشگاه آبادان تا دو ماه آینده، بیش از سه میلیون لیتر نفت گاز یورو 
5 به سبد سوخت کشور افزوده شود و مقدار تولید نفت گاز روزانه کشور به حدود 128 تا 

130 میلیون لیتر افزایش یابد.

سرمایه گذاری 2200 هزار میلیارد ریالی بخش خصوصی در بنادر 

 رابطه مستقیم کاهش رشد سالانه تولید گازوئیل در 3 سال اخیر با قطعی های برق
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ایران زمین 

روی باز دیپلماسی دولت به توسعه گردشگری در کیش

 جزیره مرجانی کیش به عنوان پیشــانی صنعت گردشگری ایران، سالانه 
حدود 50 برابر بیشتر از جمعیت خود،  گردشگر می پذیرد و این صنعت نقش 

بسزایی در افزایش تراز اقتصادی این منطقه بر عهده دارد.
صنعت توریسم در دنیای کنونی می تواند در صورت بهره مندی صحیح از آن 
به یک عاملی بی نظیر برای توسعه اقتصادی منجر شود؛ در همین راستا جزیره 
کیش به دلیل شــرایط خاص جغرافیایی و ظرفیت های کم نظیر گردشگری 

همواره به عنوان یکی از قطب های گردشگری در منطقه محسوب می شود.
امروز دیپلماسی موفق دولت چهاردهم در احیای روابط با کشورهای منطقه 
به ویژه حوزه خلیج فارس فرصتی فراهم آورده تا با بازنگری در سیاست های 

گردشگری یک تحول توسعه ساز را در این حوزه شاهد باشیم.
در همین راستا محمد کبیری مدیرعامل جدید سازمان منطقه آزاد کیش 
در همان روزهای نخست حضور خود در جزیره و برگزاری نشست های مشترک 
با ســفرای کشورهای خارجی نشــان داد که هم راستا با سیاست های دولت 
و برخلاف دوره های گذشــته، یک نگاه توسعه محور و واقع بینانه به صنعت 

جذب گردشگر خارجی در منطقه دارد.
سازمان منطقه آزاد کیش به فرصت فراهم شده از گشایش های دیپلماسی 
واقف اســت و با بهره مندی از هرگونه رویداد ملی و بین المللی، ســعی بر آن 
دارد تا از ظرفیت های تجاری و گردشگری برای جذب سرمایه گذار و توسعه 
اقتصادی منطقه بهره ببرد.کیش امروز در آستانه قرار گیری در مسیری است 
که در صورت تحقق آن، نه تنها چرخ های به گل نشسته صنعت گردشگری به 
حرکت در خواهد آمد، بلکه با توسعه این صنعت و تلاش برای جذب گردشگر 
خارجی سعی بر آن می شود تا آداب و رسوم ملی، دینی و مذهبی کشور را در 

عرصه ملی و بین المللی به نمایش بگذارد.

  سفیر کوبا: کیش  می تواند قطب صنعت سازگار با محیط زیست 
در جهان باشد

»آلبرتو گونزالس کاسالس« سفیر کوبا در جمهوری اسلامی ایران در گفت 
و گو با ایرنا مدعی شد که کیش می تواند قطب صنعت سازگاز با محیط زیست 

در منطقه باشد و به عنوان یک الگو در سطح جهانی مطرح شود.
وی در اولین سفرش به کیش این جزیره را یک جزیره زیبا و منحصر به فرد 
توصیف و اظهار کرد: مدت کمی در کیش بودم اما آب و هوای پاک و طبیعت 
جذاب این جزیره به قدری زیبا است که با سواحل کارائیب برابری می کند؛ ما 
شگفت زده و علاقه مند به سرمایه گذاری در حوزه گردشگری کیش هستیم.

وی اضافه کرد: ما می توانیم در طرح های مشترک بزرگ در کیش همکاری 
کنیم و این همکاری بسیاری استقبال می کنیم.

  سفیر تاجیکستان: از راه اندازی خطوط پروازی به کیش حمایت 
می کنیم

سفیر تاجیکســتان در دیدار با محمد کبیری مدیرعامل سازمان منطقه 
آزاد کیش گفت:  بین دو کشــور ایران و تاجیکستان امکانات و ظرفیت های 
گردشگری بسیار زیادی وجود دارد و امروز به واسطه ارتباطات خوب سیاسی، 
اقتصادی، فرهنگی و گردشگری میان دو کشور، فضای بسیار رو به رشدی در 

زمینه همکاری های مشترک فراهم است.
زاهدی نظام الدین شــمس الدین زاده گردشگری را پل دوستی وصداقت 
بین کشــورها ومولفه مهمی در توسعه اقتصادی توصیف کرد و افزود:صنعت 
گردشگری زمینه ساز شناخت کشورها و ملت های دیگر و فرصت شناساندن 
ظرفیت های کشور خود به دیگران استو ما از همکاری ها با ایران به خصوص 

سازمان منطقه 
آزاد کیش به 

فرصت فراهم شده 
از گشایش های 

دیپلماسی واقف 
است و با بهره مندی 

از هرگونه رویداد 
ملی و بین المللی، 
سعی بر آن دارد 
تا از ظرفیت های 

تجاری و گردشگری 
برای جذب سرمایه 

گذار و توسعه 
اقتصادی منطقه 

بهره ببرد.

    صنعت گردشگری بزرگترین صنعت خدماتی جهان از نظر درآمدزایی شناخته می شود و رشد این صنعت برای کشورهای درحال توسعه که با معضلاتی 
چون نرخ بیکاری بالا، محدودیت منابع ارزی و اقتصاد تک محصولی مواجه هستند، از اهمیت فراوانی برخوردار است.

  برف و طوفان شــدید نیــز مانع از  
خدمتگذاری  و  تکریم مشترکین نمی شود

 
مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق گلستان  
گفــت : در پی وزش طوفان شــدید در چند روز 
اخیر در شهرستانهای شرق استان و بروز خاموشی 
در حوزه های مختلف شبکه اصلی برق به حالت 

پایدار رسید .
به گزارش روابط عمومی شرکت توزیع نیروی 
برق گلستان؛سید احمد موسوی با اشاره به بارش 
برف و وزش طوفان شــدید گفت : برف و طوفان 
باعث شد تعدادی از مشترکین دچار خاموشی شوند 

که اینجانب عذرخواهی خود را اعلام می نمایم.
وی افزود : عمدتا حوادث غیر مترقبه در فصول 
پاییز و زمستان در پی بارش برف و وزش طوفان 
شدید برای خطوط برق در هرجای استان ممکن 
است رخ دهد که منجربه ناپایداری خطوط برق 
می شود که همکاران صنعت برق، تمام سعی خود 
را جهت رفع این مشــکلات  در کوتاهترین زمان 

ممکن انجام می دهند.
موسوی اضافه کرد: بر حسب وظیفه و تشریح 
موارد پیش آمده، در حاشیه بازدید از مدیریت ها 
و تجلیل از همکاران تلاشگر که جهادگونه فعال 
هستند، بصورت رندوم به منزل یکی از هم استانی 
که برف و طوفان باعث طولانی شــدن خاموشی 
تک مشترک گردیده بود مراجعه نمودم و شخصا 
عذرخواهی خود را از موارد پیش آمده ناخواسته 

اعلام نموده ام.
مهندس سید احمد موسوی افزود ،به محض 

فروکش نمودن طوفان
اکیپ هــای : بازدیــد عینــی ، ترموگرافــی 
،اولتراســونیک  جهت شناســایی اشکالات بعد 
طوفــان به محل های مورد نظر اعزام و در بازدید 
اخیر دســتور برگزاری  مانورهای جهادی با چند 
اکیپ خط گرم و خط ســرد در چند شهرستان 

صادر شد

 خواجه مظفری: کارگــران پایه های 
اصلی توسعه  و همان زحمت کشان مظلوم 

جامعه هستند

مدیر کل تعاون کار و رفاه اجتماعی اســتان 
گلستان در مراسم تجهیز کارگاه شرکت خدماتی 
نورنگین ایرانیان گفت: تمامی قانون در حمایت از 
قشر مظلوم است و کارگران هم جز مظلوم ترین 

اقشار جامعه هستند.
حسینعلی خواجه مظفری افزود: اگر در جامعه 
از کارگران حمایت شود امید به نظام بیشتر خواهد 
بود و این اتفاق به یمن وجود نظام اسلامی در کشور 

همیشه در حال جریان است.
لازم به ذکر است این مراسم به جهت تجهیز 
کارگاه شرکت خدماتی نورنگین ایرانیان )مجری 
خدمات شهری و فضای سبز شهرداری آزادشهر ( 

در شهرستان آزادشهر برگزار گردید.

 دولت با تمام توان در کنار صنعت است
معاون پارلمانی رییس جمهور گفت: دولت با 
تمام توان در کنار صنعت و صنعتگران ایســتاده 
اســت تا با همکاری و همدلی، به توسعه پایدار و 
پیشرفت کشور دست یابیم.شهرام دبیری در بازدید 
از طرح های توسعه ای این شرکت بر حمایت قاطع 
دولت از این پروژه ها، به ویژه طرح حیاتی انتقال و 

استفاده از پساب شهری تبریز، تأکید کرد.
وی پروژه انتقال و استفاده از پساب شهری تبریز 
را نمونه ای بارز از تلفیق صنعت و محیط زیســت 
دانست و اظهار کرد: »این پروژه با تأمین آب مورد 
نیاز پتروشــیمی از طریق پساب شهری، ضمن 
حل بخشی از مشــکل کمبود آب در منطقه، به 
کاهش مخاطرات زیست محیطی نیز کمک شایانی 
خواهد کرد.دبیری اضافه کرد: این رویکرد، الگویی 
برای ســایر صنایع کشور خواهد بود تا با استفاده 

از روش های نوین، به توسعه پایدار دست یابند.
دبیــری ضمــن دیدار بــا دکتر ســیدنوراله 
میراشرفی، مدیرعامل و نائب رئیس هیئت مدیره 
شــرکت پتروشــیمی تبریز، از تلاش های وی و 
مجموعه کارکنان مجتمع برای پیشبرد طرح های 
توسعه ای قدردانی کرد.وی به طور ویژه از راهبری 
پروژه های کلیدی مانند پروژه پلی اتیلن سنگین و 
پروژه انتقال و استفاده از پساب شهری تبریز توسط 
مدیرعامل این شرکت تمجید کرد و این پروژه ها را 
گامی مهم در جهت توسعه صنعتی و حفظ محیط 

زیست دانست.

جزیره زیبای کیش در توسعه صنعت گردشگری استقبال می کنیم.
وی وجود خط پروازی از ضروریات برقراری و توســعه روابط گردشگری 
بین دو کشــور دانست و اضافه کرد: و درحال حاضر چهار پرواز بین ایران و 
تاجیکســتان تردد می کنند و پرواز کیش دوشنبه وبالعکس پنجمین خط 
پروازی بین 2 کشور ایران وتاجیکستان است که به همت شرکت هواپیمایی 
کاســپین برقرار می شود.سفیر تاجیکستان در ادامه ضمن ابراز خرسندی از 
گشایش مسیرهای جدید تعامل با کشور ایران وجزیره کیش تصریح کرد: ما 
با ایران زبان، تاریخ و فرهنگ مشترک داریم و این بسترها کمک می کنند 

دو طرف ظرفیت های جدیدی را به یکدیگر معرفی کنند.
زاهدی نظام الدین شــمس الدیــن زاده در پایان گفت: باید تلاش کنیم 
امکانات و ظرفیت های جزیره کیش را به مردم و سرمایه گذاران تاجیکستان 
معرفی کرده و همچنین امکان سفر گردشگران ایرانی را به تاجیکستان که 
وطن دومشــان است تسهیل کنیم.لغو روادید و ازدیاد پروازها از دیگر موارد 

تسهیل کننده سفر و پیشنهادات سفیر تاجیکستان در این نشست بود.

  سفیر برزیل: امکانات جذاب کیش، شگفت آور است
»ادواردو گرادیلونه« سفیر برزیل در جمهوری اسلامی ایران نیز از زیبایی ها 
و امکانات جزیره کیش شگفت زده شده و به خبرنگار ایرنا می گوید: ما مخالف 
تحریم ایران هستیم و همواره هر دو کشور ارتباط خوبی با یکدیگر دارند، اما 
باید اذعان کنم که حتی تحریم هم نتوانسته مانع پیشرفت و زیبایی کیش شود.

وی با اشــاره به ظرفیت های گردشــگری جزیره کیش بیان کرد که این 
جزیره می تواند قطب سرمایه گذاری خارجی در منطقه شود.سفیر برزیل در 
جمهوری اسلامی ایران ادامه داد: برای اولین بار به کیش آمده ام و امیدوارم 
به زودی با هیاتی از برزیل جهت بررســی طرح های سرمایه گذاری بار دیگر 
در این جزیره حضور یابم.وی تحریم های اعمال شده به ایران را ناجوانمردانه 
خواند و بیان کرد: ایران به پشــتوانه مردم خود توانسته با وجود تحریم های 
کمرشکن مسیر توسعه را طی کند؛ برزیل با اعمال تحریم ها مخالف است به 
خصوص با تحریم هایی که برخلاف خواسته شورای امنیت سازمان ملل اعمال 
شــده است.گرادیلونه تحریم برخی صنایع خاص را ظلم بر ملت ها دانست و 
گفت: تحریم صنعت هواپیمایی کشور یکی از آنان است که به دلیل سهم بزرگ 
امریکایی ها در شرکت های هوایپما سازی به آسانی رخ می دهد؛ ما معتقدیم 
که با رفع تحریم ها و شکوفایی صنایعی همچون هواپیمایی در ایران، جزیره 
کیش می تواند بیشــترین بهره برداری را در جذب گردشگر خارجی داشته 
باشد.همانطور که در اظهارات سفرای کشورهای مختلف مطرح شد، افزایش 
پروازهای خارجی به جزیره کیش یک بخش کلیدی اســت که باید در کنار 
نگاه تخصصی به صنعت هتلینگ و پذیرایی برای جذب گردشــگر خارجی 

مورد توجه قرار گیرد.

  اولین قدم برای جذب گردشگر خارجی به جزیره؛ پرواز اربیل 
به کیش برقرار شد

برای نخستین بار، با برقراری خط پروازی در مسیر اربیل به کیش 250 
گردشگر وارد جزیره شدند.این مسافران با یک فروند هواپیمای ایرباس شرکت 
هواپیمایی ماهان 29 آذرماه وارد جزیره کیش شدند مورد استقبال قرار گرفتند.

مدیرعامل شــرکت توسعه و مدیریت بنادر و فرودگاه های کیش با اشاره 
به زیرساخت های مناسب در جزیره کیش و در حوزه فرودگاهی گفت: توجیه 
این حجم سرمایه گذاری انجام شده در حوزه زیرساخت های حمل و نقل و 

توسعه اقتصادی کیش می طلبد که ما به فکر توسعه شبکه پروازی باشیم.
عــزت الله محمدی با بیان این که یکی از اولویت های اصلی ما امســال 
توسعه شبکه پروازی بین المللی هوایی است؛ افزود: امسال علاوه بر این که 
پرواز شرکت هواپیمایی فلای دبی برای اولین بار پروازش را در فرودگاه کیش 
آغاز کرد، پروازهای شرکت های هواپیمایی العراقیه، سپهران، کیش و معراج 
نیز پروازشــان را از مسیر بغداد آغاز کردند که نخستین پرواز از اربیل واقع 
در اقلیم کردستان عراق به کیش توسط شرکت هواپیمایی ماهان انجام شد.

وی خاطر نشان کرد: طبق برنامه ریزی انجام شده، پرواز اربیل به کیش هر 
هفته پنج شنبه شب دایر خواهد بود و گردشگران می توانند بلیت این پرواز را 
از دفاتر خدمات مسافرتی طرف قرارداد با شرکت هواپیمایی ماهان تهیه کنند .

معاون مسکن و 
ساختمان وزارت راه و 
شهرسازی منصوب شد

وزیر راه و شهرسازی در حکمی »حبیب اله طاهرخانی« را به سمت معاون مسکن و ساختمان وزارت راه و شهرسازی منصوب کرد.فرزانه صادق وزیر راه و شهرسازی در حکمی »حبیب اله 
طاهرخانی« را به ســمت معاون مســکن و ســاختمان وزارت راه و شهرسازی منصوب کرد.متن پیام وزیر راه و شهرسازی خطاب به معاون مسکن و ساختمان وزارت راه و شهرسازی بدین 

شرح است؛نظر به تعهد، تخصص و تجربیات جنابعالی به موجب این حکم به عنوان معاون مسکن و ساختمان منصوب می شوید.
امید است با اتکال به خداوند متعال و در چارچوب قوانین و مقررات جاری کشور و سیاست های کلی نظام، سند چشم انداز و برنامه هفتم پیشرفت جمهوری اسلامی ایران و بهره مندی 

از توان کارشناسان و متخصصان آن معاونت، نسبت به انجام شایسته تکالیف و وظایف محوله به شرح ذیل در راستای دستیابی به اهداف دولت وفاق ملی اهتمام ورزید.
-برنامه ریزی، مدیریت، راهبری و پایش برنامه های مسکن با تاکید ویژه بر تعهدات باقیمانده مسکن مهر و نهضت ملی مسکن و توجه به مسکن اقشار کم درآمد.

-تهیه و تدوین طرح های جامع مسکن و تأمین زمین با همکاری معاونت معماری و شهرسازی با رعایت اصول شهرسازی و معماری ایرانی اسلامی.
-تهیه و تدوین آئین نامه های اجرایی و برنامه های اقدام برنامه هفتم پیشرفت و سایر قوانین مصوب حوزه مسکن و ساختمان با همکاری حوزه های ذیربط.

مهستان -محمد رنجبرکهن:-به گزارش روابط عمومی شورای اسلامی و شهرداری 
مهســتان، پویش درختکاری » *در ســایه مادر* « همزمان با 440 نقطه از سراسر 
کشــور با حضور شهردار،اعضای شورای اسلامی شهر مهستان، رئیس منابع طبیعی ، 
رئیس هلال احمر شهرستان ساوجبلاغ و جمعی از مردم، دوستداران طبیعت،خانواده 

معظم شهداء و جمعی از بسیجیان شهر در مهستان برگزار شد.
علی گلرخی شهردار مهستان با اشاره به اینکه اهمیت کاشت درخت در توسعه فضای 
سبز بر کسی پوشیده نیست و از این رو باید سنت حسنه نهال کاری و فرهنگ کاشت 
درخت در شهر گسترش یابد، افزود: مشارکت شهروندان در امر حفاظت از عرصه های 

منابع طبیعی از موارد مهمی است که باید بیش از گذشته مورد توجه قرار گیرد.
محمدکاظم موحدی پور عضوشورای اسلامی شهرمهستان نیز در این مراسم  ضمن 
بزرگداشت و تبریک روز مادر ، با کاشت نهال هایی در فضای سبز  یاد و خاطره حضرت 
فاطمه زهرا )س( را گرامی داشته و  بر ترویج فرهنگ درختکاری، نمادی از قدردانی 

از نقش مادران در پرورش نسل های آینده و اهمیت حفظ محیط زیست تاکید کرد.
*نمایشگاه صنایع دستی شور و شوق یلدایی و روز مادر در مهستان*

همزمان با فرا رسیدن شب یلدا و میلاد حضرت فاطمه )س( نمایشگاه صنایع دستی 
شــور و شوق یلدایی برپا شد.عابدین زاده معاون حوزه فرهنگی و اجتماعی شهرداری 

مهســتان اظهار کرد: نمایشــگاه صنایع دستی شور و شــوق یلدایی از 27 آذر تا 30 
آذرماه در سالن ورزشی تختی با حضوبیش از 80 شرکت کننده و هنرمند دایر شد .

وی خاطر نشــان کرد: به منظور تشــویق و ترغیب علاقه مندان و ترویج صنایع 
دستی در شهر مهستان، نمایشگاه صنایع دستی و مشاغل خانگی جمعه هر هفته در 
همین محل برگزار می گردد و این نمایشگاه حدود یک سال و نیم است که به صورت 
مداوم در راســتای حمایت از مشاغل خرد و زنان سرپرست خانوار برگزار می شود که 

این نمایشگاه ها معمولاً بین 70 تا 140 غرفه دارند و با استقبال خوبی از سوی مردم 
مواجه شده است.

عابدین زاده در ادامه با اشــاره به رویکرد شــهرداری مهستان به این رویداد گفت: 
شهرداری مهستان هیچ گاه نگاه تجاری به این رویداد ندارد. برخلاف شهرهای همجوار 
که غرفه ها را با اجاره های بالا، بین 5 تا 20 میلیون تومان، عرضه می کنند، ما در مهستان 
این رویکرد را نداریم و این نمایشگاه برای ما جنبه هزینه ای دارد و هیچ درآمدی از آن 
حاصل نمی شــودو هدف اصلی ما حمایت از مشاغل خانگی و ایجاد درآمد برای افراد 
محلی است.. وی افزود: در این جشنواره، غرفه های متعددی از صنایع دستی، تزئینات 
ویژه شب یلدا، خوراکی های خانگی و هدایای مناسب برای روز مادر برپا شد و برنامه های 
جانبی همچون مسابقات خانوادگی و عکاسی با تم یلدا نیز از دیگر بخش های جذاب 

این رویداد بود که  مورد استقبال شهروندان  قرار گرفت .
معــاون حــوزه فرهنگی و اجتماعی شــهرداری مهســتان با اشــاره به اهمیت 
ایــن رویداد فرهنگــی تصریح کرد: جشــنواره صنایع دســتی و مشــاغل خانگی 
نه تنهــا محلی بــرای خریدهــای یلدایی و هدایــای روز مادر بــوده ، بلکه فرصتی 
 بــود تا شــهروندان از تولیــدات داخلی و بومــی حمایت کنند و به رونق مشــاغل 

خانگی در شهر کمک کنند. 

زاهدان محمد شــکوهی فر مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای سیستان و 
بلوچســتان گفت: متاسفانه 19 میلیارد تومان از علائم جاده ای ما در 7 ماه نخست 
امســال به سرقت رفته و تخریب شده که یک مورد سرقت باعث انحراف خودروی 
خانواده ای در جاده شد و در پی این حادثه دردناک 6 نفر اعضای خانواده جان باختند.

ایوب کرد امروز در نشست خبری با اصحاب رسانه استان سیستان و بلوچستان 
که به مناســبت هفته حمل و نقل برگزار شــد، گفت: امروز ماشین آلات مختلفی 
از جمله گریدر و بلدوزر را از اســتان های دیگر برای بازسازی و تعمیرات به استان 
سیســتان و بلوچستان می فرستند و ما امروز هاب بازسازی ماشین آلات راهداری 

کل کشور هستیم.
وی افزود: امروز هر تصمصم اجرایی در اســتان بگیریم توان اجرای آن را داریم؛ 
ما با بازسازی یک دستگاه بلدوزر تعمیرات ماشین آلات سنگین و نیمه سنگین را 
شــروع کردیم و امروز بهترین کارگاه تعمیرات ماشــین آلات را در کشور داریم در 
حالی که حتــی روز اول به ما اجازه تعمیرات را نمی دادند و تعمیرات بنز تخصص 

استان اصفهان بود اما امروز در حال اورهال تعداد زیادی بنز در استان هستیم.
مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان سیستان و بلوچستان افزود: امروز 
ماشین آلات مختلفی از جمله گریدر و بلدوزر را از استان های دیگر برای بازسازی و 
تعمیرات به استان سیستان و بلوچستان می فرستند و ما امروز هاب بازسازی ماشین 

آلات راهداری کل کشور هستیم.
وی خاطرنشان کرد: امروز خوشبختانه می بینم بالای 80 نفر در استان در زمینه 
تعمیرات و اورهال ماشین آلات سنگین و نیمه سنگین در حال آموزش دیدن هستند 
و به هیچ عنوان به مجموعه های بیرونی نیاز نداریم و تا چندسال آینده ما در بحث 

بازسازی به استان اصفهان خواهیم رسید.
کرد گفت: 26 آذر روز حمل و نقل است که در چنین روزی حضرت امام)ره( با 

دستور تاریخی خود و پای کار آمدن سیستم حمل و نقل شاهد رفع مشکل کشور 
در آن دوره بودیم. راهداران همیشــه در راه های اســتان در حال خدمت رسانی به 

مردم هستند.
مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای سیستان و بلوچستان با اشاره به اینکه 
روز جمعه در نماز جمعه زاهدان به عنوان روز خدمت پاسخگوی سوالات مردم در 
خصوص خدمات این اداره کل خواهیم بود، افزود: به مناســبت هفته راه و حمل  و 
نقــل 81 پــروژه به ارزش 14 هزار و 345 میلیارد ریال از جمله دو مورد رفع نقاط 
پرحادثه، 15 مورد اجرای محافظ فلزی جاده ای به ارزش 35 میلیارد تومان، اجرای 
روشنایی نقطه ای و اجرای روکش آسفالت در سطح استان به بهره برداری می رسد.

وی خاطرنشــان کرد: استان سیستان و بلوچستان امسال برای سال سوم رتبه 
نخســت کشور در جذب و اجرای روکش آســفالت را به خود اختصاص داده که از 
مجموع 6 هزار کیلومتر روکش آسفالت 2 هزار کیلومتر آن در استان اجرا شده است.

کرد ادامه داد: بالغ بر یک هزار و 110 کیلومتر روکش آسفال فقط در این 8 ماه 

نخست امسال انجام دادیم که 735 کیلومتر در محورهای اصلی و برای محورهای 
فرعی 375 کیلومتر آســفالت انجام شــده اســت. درصد برخورداری ما از راه های 
روســتایی 37 درصد بوده که با احداث 93 کیلومتر راه که تا امروز احداث شده به 
41 درصد افزایش یافته و تا پایان ســال تا 140 کیلومتر در هدف گذاری داریم. در 
حال حاضر به دلیل پراکندگی اســتان نزدیک به 80 درصد خانوارهای روستایی از 

راه برخوردار هستند.
مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای سیستان و بلوچستان اظهار داشت: در 
کشور با سختی زیاد با وجود مجوز هیأت وزیران از سوی وزارت صمت موفق به اخذ 
مجوز واردات 690 دستگاه ماشین آلات صنعتی شدیم که از این تعداد مجوز 100 
دســتگاه به استان اختصاص یافته که 50 دستگاه برای حوزه شمال و 50 دستگاه 
برای حوزه جنوب در نظر گرفته شده که سه هزار میلیارد تومان اعتبار آن در حوزه 

شمال و جنوب است.
وی عنــوان کرد: اقدامات انجام شــده در خصوص اصلاح نقــاط حادثه خیز و 
آشکارسازی این نقاط باعث شده در 7 ماه ابتدایی سال شاهد کاهش 20 درصدی 

آمار تصادفات نسبت به مدت مشابه سال قبل باشیم.
مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای سیســتان و بلوچســتان گفت: یکی از 
معضلاتی که باعث تصادفات جاده ای می شــود استفاده از چراغ های زنون است که 
در یک مورد ســبب برخورد خودرو با اتوبوس شد و چهار نفر جان خود را از دست 
دادند که در این راســتا از تمام دستگاه ها مربوطه تقاضای رسیدگی به این موضوع 

از جمله جلوگیری از عرضه و حتی تردد این خودروها را داریم.
وی عنوان کرد: در سال جاری ما در پی وقوع حوادث ناشی از تردد سوخت کش ها 
و حمل غیرقانونی اتباع خارجی غیرمجاز در محورهای مواصلاتی استان، 161 جوان 

را به طرز فجیعی از دست داده ایم.

پویش درختکاری فاطمی در سایه مادر

سرقت 19 میلیارد تومانی علائم جاده ای سیستان و بلوچستان طی ۷ ماه
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استقلال منتظر قایدی نباشد

        با توجه به درخشش در لیگ امارات و همچنین قرارداد با شباب الاهلی تا ژوئن 202۶، مهدی قایدی فعلًا برنامه ای برای بازگشت به لیگ 
ایران و بازی در استقلال ندارد. او مانند طارمی می خواهد ابتدا به یک تیم متوسط اروپایی برود و سپس بازی در لیگ های معتبر قاره سبز را 

تجربه کند.

سرمربی تیم گل گهر سیرجان می گویدگل تساوی سپاهان 
برابــر گل گهر مردود بوده و اگر VAR در این بازی اســتفاده 

می شد برنده بازی بودند.
گل گهر و سپاهان امروز )شنبه( در چارچوب هفته سیزدهم 
لیگ برتر فوتبال به مصاف هم رفتند که این دیدار با تســاوی 
یک بر یک به پایان رسید. مهدی تارتار در نشست خبری پس 
از دیدار با سپاهان در هفته سیزدهم لیگ برتر، اظهار کرد: در 
نیمه اول باید کار سپاهان را تمام می کردیم. موقعیت های خیلی 
خوبی داشتیم که نتوانستیم خوب استفاده کنیم. بعد از گلی 

که زدیم طبیعی بود حریف بی محابا حمله کند. در ضدحملات موقعیت های خوبی به دست آوردیم اما مقداری تعلل داشتیم 
و نتوانستیم گل های بیشتری بزنیم.

وی افزود: در نیمه دوم طبیعی بود سپاهان بیشتر فشار بیاورد، صاحب توپ و میدان باشد و ما را کاملا به عقب فرستاد که 
توانست گل مساوی را بزند که از نظر من مردود است. صحنه گل را بازبینی کردم. اگر برای این بازی از VAR استفاده می شد 

فکر می کنم برنده بازی بودیم.
سرمربی گل گهر سیرجان ادامه داد: نمی دانم چگونه صحبت کنم که محروم نشوم. شرایط به گونه ای است که اصلا حق 
انتقاد نداریم ولی واقعا دلم برای بازیکنانی که این جور تلاش کردند و جنگیدند، ســوخت. موقعیت خاصی به سپاهان ندادند. 
به غیر از اینکه مالک توپ بودند، ضربات ایســتگاهی بود که ما را زیر فشــار گذاشت. یکی از همین ایستگاهی ها هم به ناحق 

تبدیل به گل شد.
تارتار عنوان کرد: در این بازی و همچنین بازی با مس رفســنجان، درمورد 2 گل برعکس عمل کردند. یعنی گل ســالم ما 
در رفسنجان مردود و گل مردود سپاهان امروز قبول شد. 4 امتیاز را به ناحق از ما گرفتند. انتظارم از منصوریان خیلی بیشتر 
بود ولی متاسفانه روزی خوبی را پشت سر نگذاشت. خیلی در حق ما اجحاف شد. نمی دانم چرا نباید VAR در بازی که 2 تیم 
با ساختار و قدرتمند حضور دارند، باشد. یک مجموعه عظیم در سیرجان و یک مجموعه عظیم در اصفهان، نباید VAR باشد؟ 

تا جایی که من حضور ذهن دارم تمام بازی های سپاهان با VARبرگزار شده بود ولی این بازی نبود!
ســرمربی گل گهر گفت: هواداران واقعاً ما در این ســرما آمدند و حمایت کردند اما این شــب خوب را از شهر و استان ما 
گرفتند. امیدوارم همانطور که با ما مربیان برخورد می شود، با نفراتی که این خوشحالی را از ما گرفتند نیز برخورد شدید شود.

تارتار درمورد تصویر روی لپ تاپی که در کنفرانس خبری همراه آورده بود، عنوان کرد: صحنه گل است. کاملا مشخص است 
که اسدی با بازوی دست راستش این گل را به ما می زند. این اشتباه باعث شد زحمات بچه های ما به ثمر ننشیند.

وی درخصوص اینکه در این صحنه هیچ اعتراضی از سوی بازیکنان گل گهر دیده نشد درحالی که معمولا در بازی هایی که 
VAR نیست اعتراض بازیکنان می تواند تاثیرگذار باشد، گفت: صحنه باید در VAR بررسی شود چون سرعت توپ زیاد است. فقط 
بایناما به ما گفت که با دست زد. او فقط صحنه را دیده بود. بقیه بچه ها توپ از روی سرشان رد شده و صحنه را نمی بینند. 

او هم نجابت داشت و زیاد اعتراض نکرد.
سرمربی گل گهر با اشاره به اخطارهای بی مورد در این بازی، اظهار داشت: داور در نیمه اول 6 کارت زرد داد. واقعا انتظارم 
از این داور خیلی بیشــتر بود.وی در مورد اینکه نیمه دوم گل گهر کیفیت نیمه اول را نداشــت، گفت: طبیعی بود. حریف در 
کورس قهرمانی است و شرایط خوبی داشتند ما برعکس شرایط خوبی نداشتیم و بازیکنان ما اعتماد به نفس خیلی نداشتند 
و مقداری استرس داشتند و این استرس سبب شد تیم به عقب بیاید تا از گل محافظت کنیم و تیم روبرو هم تیم قدرتمندی 

است که ما را به عقب نشاند.

ســرمربی تیم فوتبال مس رفسنجان پس از برتری تیمش 
مقابل پرســپولیس، گفت: وقتی چنین دیدار بزرگ و مهمی را 
پیروز می شوید همه خوشحال هستند و همه چیز خوب است.

تیم های فوتبال پرسپولیس تهران و مس رفسنجان در هفته 
سیزدهم لیگ برتر فوتبال ایران از ساعت 17:30 امروز )شنبه( 
در ورزشــگاه شــهر قدس به مصاف یکدیگر رفتند که در پایان 
90 دقیقه پیکار دو تیم، شاگردان خوان کارلوس گاریدو مقابل 

شاگردان مسعود شجاعی با نتیجه 3 بر یک شکست خوردند.
مسعود شــجاعی در نشست خبری پس از پایان این دیدار، 

اظهار کرد: به همه مردم ایران به ویژه خانواده عزیزانی که در سانحه سقوط اتوبوس در پل دختر از دست رفتند تسلیت می گویم 
و امیدوارم روحشــان در آرامش باشــد. در مورد بازی نیز باید بگویم وقتی چنین دیدار مهم و بزرگی را پیروز می شوید همه 
خوشحال هستند و همه چیز خوب است و به طبع حداقل ما نیز هم اکنون خوشحال هستیم تا بعدا بازی را ببینیم و نقاط 

ضعف خود را برطرف کنیم.
وی افزود: پرسپولیس تیم بزرگ و پر مهره، قوی و با برنامه است. از یک بابت خیلی خوشحالم چرا که حداقل ثابت کردم 
که روی اصولم پا نمی گذرام. امروز 4 تا 5 مهره خود را در اختیار نداشــتیم که دلیل آن مصدومیت و اتفاقات گذشــته بود. 
خوشحالم این اتفاق افتاد و ثبات کردم اگر یک تیم نظم باشد و اصول اخلاقی را رعایت کند از نظر فنی می توانیم به شرایط 
مطلوب برسیم. ما یک تیم بودیم و به اتحاد نیاز داشتیم. تیم خوبی داریم که از نظر فنی شرایط مطلوبی دارد. همه باید یک دل 

باشند و برای موفقیت بجنگند. به همه مردم رفسنجان، بازیکنان، خانواده آنها و کارکنان مس رفسنجان تبریک می گویم.
ســرمربی تیم فوتبال مس رفســنجان با اشاره به اینکه طی چند وقت اخیر بازیکنان و خانواده آنها، خیلی عذاب کشیدند، 

گفت: خانواده ما خیلی بیشتر عذاب می کشند و اذیت می شوند.  
شجاعی در پاسخ به اینکه در دو صحنه مشابه از نقطه کرنر مقابل پرسپولیس به گل رسیدید، آیا روی این مساله کار کرده 
بودید؟ بیان کرد: دیروز نزدیک 70 دقیقه تمرین کردیم و نزدیک 25 دقیقه روی ضربات ایستگاهی کار کردیم و خوشبختانه 
جواب داد. بازیکنان باهوشی داریم که فقط باید به اصول اخلاقی پایبند باشیم. همانگونه که آنها ما را آنالیز کرده بودند ما نیز 
پرسپولیس را آنالیز کرده بودیم. گاهی این تحلیل ها جواب می دهد و گاهی خیر. آنها بازیکنان بزرگ و خوبی دارند اما نباید 

هوش بازیکنان مس رفسنجان را دست کم گرفت.
وی در مورد تکرار صحنه پنالتی پرسپولیس، عنوان کرد: داور چهارم گفت به دلیل اینکه بازیکنان شما زود به محوطه جریمه 

رفته است، پنالتی تکرار شد و آن زمان پرسیدم اگر  شرایط برای پرسپولیس برعکس بود آیا باز هم پنالتی تکرار می شد؟
ســرمربی تیم فوتبال مس رفســنجان در مورد احساساتی شدن خود در پایان این دیدار، عنوان کرد: وقتی تیم های بزرگ 
مثل پرسپولیس را می برید نمی توانید بگویید احساساتی نمی شوید. من از ته دل می گویم که برای بازیکنانم خوشحال بودم 
چون آنها از هر نظر تحت فشــار بودم. برخی مســائل داخل خانواده باید حل شود و خوشحالی من فقط و فقط برای بازیکنان 

بود و آنها امروز نشان دادند که می توانند کارهای بزرگی انجام دهند.
شجاعی در مورد حامد لک، خاطرنشان کرد: همه بازیکنان در تیم برای من مثل برادران کوچکتر من هستند. قرار نیست 
همه با هم هم فکر باشیم اما همه این حس را به من می دهند که مثل برادر کوچکترم هستند. به نظر من حامد لک جزء سه 
دروازه بان برتر لیگ ایران است و فکر می کنم با عملکردی که داشته لیاقت دارد به تیم ملی دعوت شود. این نظر شخص من 
است و اینکه مربیان تیم ملی چه تصمیم دیگری می گیرند بر اساس نیاز تیمشان خواهد بود. امیدوارم روند خوب حامد لک 

ادامه یابد و ما نیز بتوانیم در این مسیر به او کمک کنیم.

وقتی پرسپولیس را می برید همه چیز خوب است  اگر VAR بود برنده بازی با سپاهان بودیم

  جوان گرایی تیم ملی در مسیر درستی 
پیش می رود

 مربی تیم ملی فوتبال ایران با تاکید بر اینکه 
روند جوان گرایی در این تیم با وجود انتقادات به 
خوبی پیش می رود، گفت: کادر فنی به انتقادات 

غیرکارشناسی توجهی نمی کند.
سعید الهویی، مربی تیم ملی فوتبال در حاشیه 
دیدار پرسپولیس و مس رفسنجان که با برتری 
ســه بر یک مس همراه شد در جمع خبرنگاران 
درباره آنالیز مسابقات لیگ توسط کادرفنی تیم 
ملی، گفت: فیلم مســابقات و شرایط بازیکنان، 
هفته به هفته توســط کادر فنی تیم ملی رصد 
می شــود. لیگ به نیم فصل نزدیک  می شــود و 
امیدواریم یک تحلیل و آنالیز خوب از بازیکنان 

برای اردوهای بعدی داشته باشیم.
وی افزود: هفته بــه هفته کادر فنی با رصد 
مسابقات، نکات مثبت و منفی بازیکنان را بررسی 
و تحلیل می کند و در جلسه ای که امیر قلعه نویی 
با ســرمربیان لیگ برتری خواهد داشت، سعی 
می کنیم صحبت هایی درباره نکات فنی بازیکنان 

مطرح کنیم.
الهویی تاکید کــرد: بازیکنان در لیگ ایران، 
در باشگاه توسعه پیدا می کنند و سعی می کنیم 
با یک رابطه دو طرفه بین باشــگاه ها و تیم ملی، 

به بالا بردن ارتقای فنی بازیکنان کمک کنیم.
وی دربــاره برگزاری مینــی کمپ تیم ملی 
در تعطیلات نیم فصل لیگ، اظهار داشــت: در 2 
روز آینده تاریخ مینی کمپ های تیم ملی توسط 
فدراسیون فوتبال اعلام خواهد شد، در تعطیلات 
نیم فصل یک مینی کمپ جهت بهبود ســاختار 
دفاعی تیم ملی برگزار خواهد شد. بازیکنان لژیونر 
در این اردو حضور نخواهند داشت و با بازیکنان 
داخلــی اردو برگزار خواهد شــد.مربی تیم ملی 
فوتبال در پاسخ به انتقاداتی که از امیر قلعه نویی 
بــه دلیل بی توجهی به دعوت از بازیکنان جوان، 
می شود، یادآور شد: به ترکیب تیم ملی در 2 بازی 
گذشته نگاه کنید، می بینید که آریا یوسفی با 22 
سال در ترکیب قرار دارد. امیرحسین  حسین زاده، 
محمدجواد حسین نژاد و محمد قربانی هم بازی 
کرده اند. اینکــه 4 بازیکن جوان در ترکیب قرار 
بگیرند، نشان می دهد که بازیکنان جوان قدم به 
قدم به اردوی تیم ملی دعوت می شــوند و قدم 
به قدم در ترکیب تیم ملی قرار می گیرند.الهویی 
خاطرنشان کرد: روند جوان گرایی تیم ملی، خیلی 
خوب و درست پیش می  رود و زیاد به حرف های 
بیرونی که کارشناسی نیست، دقت نمی کنیم. 7 
بازیکن جوان در اردوی اخیر به تیم ملی دعوت 
شــدند و از این تعداد 4 بازیکــن بازی کردند. 
امیدواریــم این روند ادامه پیدا کند و با ارتباطی 
که با مربیان باشگاه ها می گیریم، تلاش کنیم که 
بازیکنان جوان زودتر شرایط رسیدن به ترکیب 

تیم ملی را پیدا کنند. 

 دومین شوک به سرخپوشان در بازی 
با مس؛ دروازه بان پرسپولیس محروم شد

دروازه بان اصلی پرسپولیس با دریافت کارت 
زرد در جریان بازی با مس رفسنجان دیدار بعدی 
این تیم را از دست داد. الکسی گندوز دروازه بان 
الجزایری پرسپولیس در جریان بازی امروز این 
تیم مقابل مس رفسنجان کارت زرد گرفت. گلر 
اصلی پرسپولیس با دریافت اخطار در این بازی 
چهارمین کارت زرد فصل خود را گرفت تا دیدار 
بعدی پرســپولیس را مقابل خیبــر خرم آباد از 
دســت بدهد.گندوز پیش از این مقابل گل گهر 
سیرجان، آلومینیوم اراک و استقلال تهران کارت 
زرد دریافــت کرده بود تا اخطار امروز چهارمین 

کارت او در لیگ بیست و چهارم باشد. 

 گزینه پرسپولیس در صورت جدایی 
گاریدو

در صورتی که مدیران باشــگاه پرســپولیس 
تصمیم به اخراج سرمربی اسپانیایی خود بگیرند 
برای سرخ پوشان باز هم مربی خارجی در نظر می 
گیرند. تیم فوتبال پرسپولیس در هفته سیزدهم 
رقابت های لیگ برتر امروز شــنبه اول دی و در 
ورزشگاه شهدای شهر قدس رو در روی تیم مس 
رفســنجان قرار گرفت که این دیدار در نهایت با 
برتری 3 بر یک شاگردان مسعود شجاعی به پایان 
رسید تا سرخ ها چهارمین شکست فصل جاری 
خود را در نیم فصل اول متحمل شوند.در جریان 
بازی و پس از پایان آن هوادارانی که در ورزشگاه 
حضور داشتند اقدام به شعارهایی علیه مدیریت 
باشگاه و خوان کارلوس گاریدو سرمربی تیم دادند 
و خواستار برکنار آنها شدند.جلسه هیئت مدیره 
باشگاه پرسپولیس طبق روال روز دوشنبه سوم 
دی برگزار خواهد شد و بحث اصلی آن پیگیری 
شرایط تیم خواهد بود. همچنین احتمال دارد که 
فردا یکشنبه دوم دی ماه نیز نشستی بین اعضای 
هیئت مدیره پرسپولیس شکل گیرد. در صورتی 
که هیئت مدیره پرســپولیس تصمیم به اخراج 
گاریدو بگیرد سرمربی بعدی سرخ ها به احتمال 
زیاد باز هم گزینه خارجی بود و فعلًا مدیران این 
باشگاه قصد ندارند که از مربی ایرانی برای هدایت 
تیم خود استفاده کنند. همچنین شنیده می شد 
که سرمربی ســابق تیم مس یکی از گزینه های 
هدایت پرســپولیس اســت اما تا به امروز هیچ 
صحبتی با فردی برای جایگزینی گاریدو نشــده 
اســت و تصمیم گیری در این رابطه به جلســه 

اعضای هیئت مدیره باشگاه پرسپولیس دارد.

همه چیز علیه 
شاهزاده خاموش

 در جدیدترین ارزش گذاری قیمت بازیکنان فوتبال جهان که چهار روز قبل از سوی وبسایت ترنسفرمارکت انجام شده، ارزش مهدی طارمی ستاره تیم ملی فوتبال کشورمان و باشگاه 
اینتر ایتالیا 8 میلیون یورو اعلام شده که پایین ترین میزان ارزش این بازیکن از سال 2020 و بازی در ریوآوه  پرتغال به این سمت محسوب می شود. طارمی که در سال 2022 بیشترین 
ارزش دوران بازی خود را با 20 میلیون یورو در زمان حضور در ترکیب پورتو تجربه کرده، از آن زمان تاکنون در سیری نزولی از این حیث به سر می برد و حالا در بین بازیکنان اینتر، 
پانزدهمین بازیکن ارزشمند این تیم محسوب می شود و از دیدگاه این پایگاه آماری، صد و شصتمین بازیکن ارزشمند سری آ ایتالیا است. البته طارمی، همچنان با اختلاف کمی نسبت 
به سردار آزمون، ارزشمندترین بازیکن حال حاضر فوتبال ایران محسوب می شود اما افت روند قیمت وی، موضوعی نگران کننده برای این ستاره و فوتبال ایران است. سایت ترنسفرمارکت 
در خصوص این کاهش قیمت گزارش می دهد که طارمی در 16 هفته سری  آ تنها 232 دقیقه برای اینتر به میدان رفته تا مجموعاً، کمتر از 3 بازی برای نراتزوری بازی کند. البته در 
خصوص افزایش و کاهش قیمت بازیکنان در این پایگاه، باید به یک نکته مهم توجه داشت؛ آن هم اینکه ترنسفرمارکت، اهمیت زیادی به شرایط سنی بازیکنان می دهد و حتی بزرگ ترین 

ستارگان جهان نیز پس از 30 سالگی، با کاهش قیمت مواجه می شوند و در سمت مقابل بازیکنان جوان، حتی اگر عملکرد خوبی هم نداشته باشند.

گاف بزرگ تاج

 نام مهدی قایدی همیشه با باشگاه استقلال عجین شده است. در یکی دو سال اخیر، هر زمان 
که فصل نقل و انتقالات فرا رسیده، شایعه بازگشت قایدی به استقلال هم مطرح شده اما هرگز به 
ســرانجام نرسیده است. قایدی بعد از درخشش در استقلال، قرارداد بلندمدتی با شباب الاهلی در 

لیگ امارات امضاء کرد. قراردادی که تا 30 ژوئن 2026 اعتبار دارد.
مهدی اما پس از تنها یک فصل بازی برای شــباب الاهلــی، با قراردادی قرضی به اتحاد کلباء 
رفت و در ترکیب این تیم و زیر نظر فرهاد مجیدی درخشــید. قرارداد قرضی او ابتدای این فصل 
هم تمدید شــد تا ستاره سابق استقلال همچنان با پیراهن زرد و مشکی اتحاد کلباء به درخشش 

خود در لیگ امارات ادامه بدهد.
قایدی این فصل به اوج رسیده و به بازیکنی فراتر از حد تصور تبدیل شده. کافی است به آمار او 
در لیگ امارات نگاهی گذرا بیندازیم. او 9 بار در ترکیب اتحاد کلباء در ادنوک لیگ )لیگ امارات( 
به میدان رفته، 786 دقیقه در زمین حضور داشــته که حاصل آن به ثمر رســاندن 6 گل و ارسال 
3 پاس گل بوده است. یعنی به طور میانگین، قایدی هر 115 دقیقه یک گل زده و هر 86 دقیقه 

روی یک گل تأثیر گذاشته که آماری جذاب محسوب می شود.
قایــدی در لیگ امارات دروازه الوصل، العین، خورفکان، البطائح، الجزیره و دبا الحســین را باز 
کرده و همچنین مقابل العین، البطائح و العروبا پاس گل داده است. قایدی در جام حذفی هم یک 
بار مقابل العین به زمین رفت و یک پاس گل داد. همین آمادگی باعث شده تا قایدی در تیم ملی 

نیز به بازیکنی مهم تبدیل شود.
او که یکی از بازیکنان ثابت امیر قلعه نویی در دیدارهای اخیر بوده، 25 بار در ترکیب تیم ملی 
قرار گرفته و 9 گل زده است. به واسطه همین درخشش، ارزش قایدی در سایت ترانسفرمارکت نیز 

به بالاترین حد خود، یعنی 4 میلیون دلار )حدود 300 میلیارد تومان( رسیده است.
هواداران استقلال همچنان منتظر بازگشت قایدی هستند و برای این اتفاق لحظه شماری می کنند 
اما با توجه به شرایط موجود، آن ها فعلًا نباید منتظر تماشای درخشش ستاره سابق شان با پیراهن 
آبی باشند. نزدیکان قایدی می گویند او قصد دارد در پایان فصل راهی فوتبال اروپا شود و بازی در 

این قاره را نیز تجربه کند.
گویا هدف قایدی، ابتدا حضور در تیمی متوسط است تا با درخشش خود، نظر باشگاه های بزرگتر 
در لیگ های معتبرتر را جلب کند. همان برنامه ای که مهدی طارمی پیش گرفت و ابتدا به ریوآوه 
رفت و سپس پیراهن پورتو و اینترمیلان را پوشید. قایدی هم چنین برنامه ای در سر دارد اما باید 
دید آیا مســئولان شــباب الاهلی که او تحت قراردادشان است، با جدایی ستاره سابق استقلال در 

پایان فصل و کوچ به فوتبال اروپا موافقت می کنند یا نه؟

سرپرســت فدراسیون کاراته در حالی دو هفته قبل، از احیاء سازمان تیم های ملی 
خبر داد که هنوز مدیر این سازمان مشخص نشده است.

پس از ایجاد تغییرات مدیریتی در فدراســیون کاراته، سعید نیکوخصلت از پست 
مدیریت فنی تیم های ملی کاراته استعفا داد. چند روز بعد، نشستی بین او و مزدا صوفی 
سرپرست فدراسیون کاراته برگزار شد، اما در نهایت خبری از بازگشت نیکوخصلت نبود 

تا مسئولان فدراسیون به سراغ سایر گزینه ها بروند.
سرپرست فدراسیون کاراته، روز 17 آذرماه خبر از اتمام ماموریت کادر فنی تمامی 
تیم های ملی داد و اعلام کرد با احیاء ســازمان تیم های ملی و انتخاب مدیر برای این 

سازمان، از این پس کادر فنی تیم ها نیز با نظر سازمان تیم های ملی انتخاب خواهند شد.
پس از مطرح شــدن نام های مختلف، اکنون دو نام برای مدیریت سازمان تیم های 

ملی از شانس بیشتری برخوردار هستند.
مازیار فریدخمامی ملی پوش کاراته، دارنده مدال طلای بازی های آسیایی 1994 که 

پست های مختلفی در فدراسیون داشته یکی از این دو گزینه نهایی است.
دیگر نفر، غلامرضا دباغیان ســرمربی سال های دور تیم ملی و از اساتید این رشته 
اســت.اکنون سرپرست فدراســیون به این دو نام برای مدیریت سازمان تیم های ملی 
رســیده و انتظار می رود وی سریع تر و بدون تعارف، این سازمان مهم را از بلاتکلیفی 

خارج کند تا زمان بیش از این هدر نرود.
این در حالی است که 5 الی 7 بهمن ماه لیگ جهانی فرانسه که نخستین مرحله 
این مسابقات در ســال جدید میلادی است در پاریس برگزار می شود و کاراته کاهای 
کشــورمان در هــر دو بخش مــردان و بانوان بــرای حضور در این رویــداد ثبت نام 
 کرده اند، اما هنوز تکلیف ســازمان تیم های ملــی و در ادامه، کادر فنی تیم های ملی 

روشن نشده است.
لیگ جهانی فرانسه دارای امتیاز رنکینگ جهانی در راستای کسب سهمیه حضور 

در مسابقات قهرمانی جهان 2025 در مصر است.

سازمان تیم های ملی کاراته همچنان در انتظار مدیر

فاصله امتیازی استقلال با تیم های صدرنشین تراکتور و سپاهان به حدی رسیده 
کــه جبران آن به تقریب غیر ممکن می نماید. تیم تراکتور 12 امتیاز از اســتقلال 
بالاتر است و با برتری در این بازی اختلاف خود را به عدد 15 خواهد رساند و لااقل 
برای اســتقلال -نه دیگر مدعیان- جبران این همه امتیاز کار ساده ای نیست و به 

یک معجزه بزرگ می ماند. 
حال شاید اگر استقلال دو بازی اخیر خود مقابل گل گهر سیرجان و آلومینیوم 
اراک را با برتری پشــت سر می گذاشت، می شد به جبران امتیازات فکر کرد، اما از 

دست رفتن 4 امتیاز دیگر موجب شد استقلال در امتیاز 16 باقی بماند.
 اگر اســتقلال این دو بازی را با برتری سپری می کرد، بی شک همچنان شانس 
داشت هر چند که در آن صورت نیز رسیدن به قهرمانی بسیار شگفت انگیز می نمود، 
اما به هر حال قرار گرفتن در امتیاز 20 اقبال بیشتری را ایجاد می کرد، اما موسیمانه و 
شاگردانش امتیازات کامل دو بازی اخیر را نیز از کف دادند تا به یکی از کم شانس ترین 
تیم های لیگ بیست و چهارم برای رسیدن به جام قهرمانی تبدیل شوند.حال حتی 
اگر تصور کنیم استقلال بعد از تقویت بیشتر در نیم فصل دوم همه مدعیان قهرمانی 
نظیر تراکتور، ســپاهان، فولاد و پرسپولیس را شکست دهد و هیچ امتیازی از کف 
ندهد، باز هم رسیدنش به جام قهرمانی مستلزم از دست رفتن امتیازات مدعیان در 
دیگر بازی ها است و در واقع دستیابی به این مهم تنها وابسته به نتایج رو در روی 
استقلال نخواهد بود و آبی ها باید از فاکتور شانس نیز بهره مند باشند.این ناامیدی 
در حالی اردوگاه آبی را تحت تأثیر خود قرار داده که در هفته های اخیر کارشناسان 

نسبت به تحول استقلال با حضور موسیمانه ابراز امیدواری می کردند و بر این باور 
بودند که شــاید سرمربی جدید بتواند استقلال را روی ریل موفقیت باز گرداند، اما 
واقعیت این است که از زمان حضور موسیمانه در استقلال هیچ بازی بزرگی به سود 
آبی ها به پایان نرســیده و تنها عایدی استقلال تساوی در دو بازی لیگ نخبگان و 
برد های خفیف در لیگ برتر بوده است.اســتقلال حتی از فرصت میزبانی و کسب 
حداکثر امتیاز مقابل گل گهر سیرجان نیز بهره نگرفت تا مشخص شود که ابتکارات 
موســیمانه در ایامی که ســکان هدایت استقلال را در دست گرفته چندان کارساز 
نبوده و این سرمربی آفریقایی نیز به رغم آنکه از دانش کافی برخوردار است، اما در 

عمل قابل به ایجاد تغییرات بزرگ در این باشــگاه نیست.البته در تحلیل وضعیت 
اســتقلال به فقدان بازیکنان بزرگ نیز اشاره می شود و بسیاری بر این باور هستند 
که، چون استقلال از داشتن بازیکنان شاخص بی بهره است، در نتیجه نتوانسته در 
صف مدعیان قهرمانی ظاهر شود، اما بی تعارف باید در همین اندک زمان نیز تغییرات 
بزرگتری با حضور سرمربی 900 هزار دلاری )موسیمانه( در استقلال به وجود می آمد 
و این تیم در مسیر برد های پر تکرار قرار می گرفت، اما در عمل استقلال به یک تیم 
معمولی تبدیل شده است.از زمان حضور موسیمانه روی نیمکت استقلال دو نتیجه 
مطلوب در کارنامه این سرمربی آفریقایی به ثبت رسیده است؛ یکی تساوی مقابل 
الاهلی عربســتان و دیگری برد در اهواز مقابل فولاد خوزســتان.اما این نتای ج نیز 
چندان بزرگ نیست و تساوی در عربستان و برتری مقابل فولاد نیمه مدعی در اهواز 
نمی تواند دلیلی برای تفاوت های بزرگ استقلال نسبت به زمان حضور نکونام باشد. 
هرچند نسبت به آن دوران امتیازات بیشتری به حساب استقلال واریز شده است، 
اما نتیجه و برآیند حضور موسیمانه خلق نتایج بزرگ نبوده و سرمربی آفریقایی نیز 
تیمی پر فراز و نشیب را روانه لیگ برتر کرده است که گاهی هوادارانش را امیدوار 
می کند و گاهی ناامید.به هر حال اســتقلال با موســیمانه رشدی حداقلی را تجربه 
می کند و شاید تغییرات در نیم فصل دوم به گونه ای پیش برود که تیم او صاحب جام 
قهرمانی در حذفی شود و گرنه خیالبافی است که استقلال را مدعی جام قهرمانی 
 در لیگ برتر بدانیم و اســتقلال حتی برای رســیدن به جمع 4 تیم بالای جدول

 نیز با مشکلاتی مواجه است.

موسیمانه یک راه دارد؛ جام حذفی
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   شهر تبریز که سال هاست به کلانشهر بدون گدا معروف است این روزها با چالشی تازه برای دفاع از این عنوان دیرینه مواجه است. به 
برکت وجود مؤسسه های خیریه متنوع و شناسنامه دار، سال ها راه ورود گدایان و متکدیان به خیابان ها و پیاده روهای شهر تبریز بسته شده 

بود. 

زنانی که با 
درآغوش گرفتن 
نوزاد چندماهه، 

مردم را تحت تأثیر 
قرار داده و پول 
بیشتری کسب 

می کنند. مردم هم 
به دلیل حس ترحم 

و مشاهده مادر و 
طفل بی گناه و آواره 

در خیابان ها، آنها 
را کمک کرده و 

مبالغ زیادی به آنها 
می دهند. 

گداهای مهاجر، چالش شهر بدون گدا

  عکس نوشت

  

نرگس زار خفر 
در استان فارس

  

طبیعت زیبای 
تنگ کله هو در 
آخرین روزهای 

پاییز

فیلم سینمایی »در آغوش درخت« در ادامه حضورهای 
بین المللی خود، بهترین فیلم سینمای جهان در جشنواره 

چنای هند شد. فیلم ســینمایی »در آغوش درخت« 
به کارگردانی بابک لطفی خواجه پاشا و تهیه کنندگی 
سجاد نصرالهی نسب و بابک خواجه  پاشا بهترین فیلم 
بلند سینمای جهان در بیست  و دومین دوره جشنواره 
 )CIFF( چنای هند شد.جشنواره بین المللی فیلم چنای
در شهر چنای هند و توسط انجمن سینمایی، بنیاد تقدیر 

از سینمای هند، حمایت دولت تامیل نادو، اتاق بازرگانی 
فیلم هند جنوبی و فدراسیون فیلم هند برگزار می گردد. 
درک فرهنگ ملل دیگر و طرح برتری هنر سینما؛ کمک 
به درک و قدردانی از فرهنگ فیلم ملل مختلف در زمینه 
اخلاق اجتماعی و فرهنگی؛ و ترویج دوستی و همکاری 

بین مردم جهان از اهداف جشنواره است.

»در آغوش درخت« بهترین 
فیلم بلند سینمای جهان در 
جشنواره چنای هند شد

مردم تبریز با حمایت از نیازمندان واقعی، مانع از شکستن حرمت افراد در جامعه 
شــده اند، اما به تازگی پای گدایان غیربومی به تبریز باز شده و چهره ای متفاوت با 
گذشته به خیابان ها و جاده های برون شهری آن داده است. زنانی از مناطق دوردست 
که لباس محلی بر تن داشته و با در آغوش کشیدن نوزادی چند ماهه، کاسه گدایی 
به دست گرفته و با گویشی متفاوت، از تبریزی ها  طلب کمک می کنند یا مردان و 
کودکانی ژنده پوش که در خیابان های پرترافیک کاســه گدایی را مقابل شهروندان 
پشت چراغ قرمز می گیرند. با افزایش تعداد گدایان غیربومی در معابر و خیابان های 
تبریز، شــهردار تبریز خبر داده که دیگر در برابر گدایان وارداتی از شهرهای دیگر 
هیچ گونه مماشاتی به خرج نداده و حوزه خدمات شهری باید با شدت بیشتری نسبت 
به جمع آوری آنها اقدام کند. یعقوب هوشیار، تبریز را »شهر بدون گدا« در سطح ملی 
و جهانی معرفی کرده و با اشاره به حمایت های واقعی مؤسسات خیریه از نیازمندان 
واقعی می گوید: شهرداری تبریز متکدیان را با کمک دوربین های ترافیکی شناسایی 
کرده و نسبت به جمع آوری سریع آنها و مقابله با پدیده تکدی گری در سطح شهر 
اقدام خواهد کرد. شهردار تبریز با اشاره به جولان متکدیان وارداتی در سطح معابر 
و خیابان های تبریز می گوید: متکدیان وارداتی از شــهرهای دیگر استان آذربایجان 
شرقی و استان های دیگر به شهر تبریز آمده و اغلب با لباس محلی و در حالی که 
اسپندی به دست داشته و یا کودکی در آغوش، مردم را تحت تأثیر قرار داده و روزانه 
مبالغ زیادی به جیب می زنند. این متکدیان شامل معتادان متجاهر، کارتن خواب ها، 
کودکان کار و افرادی از شهرهای دیگر هستند که در اغلب اوقات علی رغم تحویل 

به مراکز مربوطه، جهت کسب درآمد هنگفت و آسان از طریق تکدی گری، مجدداً 
در سطح شهر پراکنده شده و اقدام به تکدی گری می کنند.

 ساماندهی متکدیان بومی و غیربومی
هوشیار با اشاره به وجود مؤسسات خیریه در تبریز و تبدیل آن به الگوی کشوری 
می گوید: مردم تبریز در طول تاریخ به دو شکل از نیازمندان حمایت می کنند؛ اول 
اینکه دوستان و آشنایان را در اولویت قرار داده و در صورت نیاز و گرفتاری، مبالغی 
را جمــع آوری کرده و بــه آنها کمک می کنند. از طرفی، مردم تبریز اعتمادی ویژه 
به مؤسسات خیریه و عام المنفعه داشته و مطمئن اند که کمک های آنها به نیازمند 
واقعی خواهد رســید. در مقابل، مؤسسات خیریه نیز اعتماد مردم را جلب کرده و 
بــا دریافت کمک های آنها به نیازمندان جهــت درمان و تأمین جهیزیه و... کمک 
می کنند. در حقیقت، مردم تبریز نســبت به کمک به نیازمندان حساسیت ویژه ای 
دارند که متأســفانه متکدیان از این موضوع سوء اســتفاده کرده و با نیرنگ و تحت 

تأثیر قراردادن مردم، مبالغ زیادی را به جیب می زنند.
طبق گفته شــهردار تبریز، مردم بحث جمع آوری و ســاماندهی متکدیان را از 
شهرداری مطالبه گری کرده و آن را با جدیت پیگیری می کنند. این خواسته به دو 
دلیل است؛ اول اینکه خدشه ای به افتخار تبریز)شهر بدون  گدا( وارد نشده و اطلاعات 
متکدیان پس از جمع آوری از سطح شهر در اختیار مؤسسات خیریه قرار گرفته و 
نسبت به انجام تحقیقات و کمک به نیازمندان واقعی اقدام شود. این در حالی است 

کــه تاکنون 99 درصد متکدیان، نیازمند واقعی نبوده و اکثر آنها روزانه درآمد چندمیلیونی 
دارند. این متکدیان توسط مافیا، کودکان کار و برخی زنان غیر بومی را در مناطق مختلف شهر 

مستقر کرده و با سوء استفاده از آنان، درآمد کلانی به خود اختصاص می دهند.

 شناسایی 110 گدای حرفه ای
»مهدی حافظ زاده«، مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شــهرداری تبریز نیز می گوید: 
شــهرداری تبریز، جمع آوری متکدیان را با کمک و راهنمایی مؤسسات خیریه انجام داده و 
ساماندهی می کند. به طور نمونه، متکدیان معتاد پس از جمع آوری در اختیار کمپ های ترک 
اعتیاد قرار داده می شوند. متکدیانی که از شهرهای دیگر به تبریز آمده و به اصطلاح وارداتی 
هستند نیز جهت بازگشت به شهرهای خود هدایت می شوند، اما اغلب این افراد پس از کمک 
برای بازگشت به شهرهای خود، دوباره به شهر تبریز بازگشته و به گدایی مشغول می شوند.

مدیــرکل ارتباطات و امور بین الملل شــهرداری تبریز ادامه می دهد: شــهرداری تبریز، 
متکدیان را با دوربین های هوشــمند در سراسر شهر رصد کرده و تاکنون موفق به شناسایی 
110 گدای حرفه ای شده است. در همین راستا نیز شهردار تبریز دستور داده تا متکدیان از 
طریق دوربین های شهری رصد شده و بلافاصله اکیپ های خدمات شهری شهرداری نسبت 
به جمع آوری آنها اقدام کند. بلافاصله مشخصات این افراد نیز به مؤسسات خیریه و هیأت های 
مســتمندان و عام المنفعه ارائه شده و بخشی از آنها پس از ساماندهی به آغوش خانواده های 

خود بازگشته و بخش قابل توجهی نیز به کمپ های اعتیاد سپرده می شوند.

 15 میلیون تومان درآمد روزانه!
طبق گفته حافظ  زاده، برخی از متکدیان وارداتی را زنانی تشــکیل می دهند که از طرف 
خانواده های خود طرد شــده و به دلیل پیدا نکردن جا و مکان به تبریز آمده و به کار گدایی 
افتاده انــد. زنانی که با درآغوش گرفتن نوزاد چندماهــه، مردم را تحت تأثیر قرار داده و پول 
بیشتری کسب می کنند. مردم هم به دلیل حس ترحم و مشاهده مادر و طفل بی گناه و آواره 
در خیابان ها، آنها را کمک کرده و مبالغ زیادی به آنها می دهند. مشــکل اینجاســت که این 
متکدیان کار و حرفه شان همین بوده و حتی با کمک کردن و ساماندهی از طریق مؤسسات 
خیریه، باز دست از گدایی نکشیده و همه روزه آن را تکرار می کنند. چند ماه پیش ما متکدی ای 
را دســتگیر کرده و در کمال ناباوری متوجه شــدیم که درآمد روزانه وی حدود 15 میلیون 
تومان است. مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری تبریز ترحم به متکدیان را اقدامی 
نادرست دانسته و تأکید می کند: بسیاری از متکدیان نیازمند واقعی نبوده و تنها با سوءاستفاده 
از احساســات مردم و بهره گیری از کودکان و معلولان و تحریک احساســات مردم دست به 
گدایی زده و چهره ای نازیبا به شــهر می بخشــند. در مواردی مشاهده شده که فرد متکدی 
توسط شهرداری به مراجع ذیربط جهت حمایت مالی معرفی شده اما با عدم پذیرش او همراه 

شده است، چراکه این افراد بدون هیچ گونه زحمتی، رقم قابل توجهی را به دست می آورند.

 گره گشایی در مؤسسه خیریه حمایت از مستمندان تبریز
کلانشهر تبریز در سایه فعالیت مؤسسات خیریه باسابقه و معتمد تاکنون قدم های مؤثری 
برای مقابله با معضل تکدی گری برداشته و بخش زیادی از متکدیان اعم از بومی و غیربومی 
را ساماندهی کرده است. مؤسسه خیریه حمایت از مستمندان تبریز با بیش از نیم قرن فعالیت 
مؤثر در تبریز و دستگیری از مستمندان و نیازمندان واقعی حالا به نهادی مؤثر و مهم تبدیل 
شــده و با توسعه فرهنگ نوع دوســتی و روحیه خیرخواهانه، نیازمندان واقعی را از متکدیان 
خیابانی مجزا کرده و تحت حمایت قرار می دهد.  طبق گفته »خلیل محمدزاد«، مدیرعامل 
مؤسسه خیریه حمایت از مستمندان تبریز به »ایران«، این مؤسسه با دو هدف جلوگیری از 
تکدی گری و جایگزین کردن کمک های معقول و مشــروع و آبرومندانه به نیازمندان واقعی 
شــکل گرفته تا با ایجاد شهری بدون گدا، ریشه فقر و بیکاری در جامعه را بخشکاند. بر این 
اساس در 6 ماهه نخست سال جاری، 59 متکدی غیربومی و 664 متکدی بومی )343 زن و 
499 مرد( به مؤسسه معرفی شده اند که از این میان 119 نفر قبل از حضور مؤسسه را ترک 
کرده و 723 نفر برای راهنمایی به مؤسســه معرفی شده اند. از این تعداد 50 نفر به کاریابی 
مؤسسه، 49 نفر به پذیرش مؤسسه، 6 نفر به کمپ معتادین، 59 نفر جهت اعزام به شهرستان 

محل سکونت و 18 نفر به بهزیستی معرفی شده اند.

   دلار ۷۶.500     یورو   80.100    پوند 9۷.850     درهم  21.050       لیر 2.200     سکه 54.050.000      سکه بهار آزادی52.300.000      نیم سکه 29.050.000   ربع سکه 1۷.550.000   سکه  گرمی8.450.000  طلای 18 عیار  4.810.000   طلای 24 عیار۶.440.000 

  دی کاپریو در نقش موتورسوار عاصی
دیمین شــزل در فیلم بعدی اش بــا لئوناردو 
دی کاپریــو در نقش اصلی کار می کند. این فیلم 
زندگینامه ای که ویلیــام موناهان فیلمنامه آن را 
نوشته، درباره ایول کنیولِ یک بدلکار و سرگرم کننده 
امریکایی است که برای پرش با موتورسیکلت شهرت 
داشت. وی در طول حرفه بدلکاری خود بیش از 433 
شکستگی استخوانی متحمل شد و به عنوان بازمانده 
»بیشترین استخوان شکسته شده در طول عمر« 
نامش در کتاب رکوردهای جهانی گینس ثبت شد.

 محسن کیایی همراه جدید جناب خان
پس از گذشت مدت ها از خبر بازگشت جناب خان 
به تلویزیون با یک برنامه جدید، به تازگی مشخص 
شــده است که بالاخره محســن کیایی از دی ماه 
1403 در شبکه نســیم این عروسک را همراهی 
خواهد کرد. برنامه »هزارویک« به تهیه کنندگی و 
کارگردانی فریدالدین نیکجو، یک برنامه شبانه کمدی 
و طنز اســت که به زودی از شبکه نسیم روی آنتن 
خواهد رفت. »هزارویک« دومین همکاری مشترک 
محمد بحرانی و محسن کیایی بعد از تجربه برنامه 

»صداتو« است.

 گلایه ابوالفضل جلیلی از اعتبارسنجی 
فیلم ها با گیشه

ابوالفضل جلیلی، فیلمســازو کارگردان سینما 
درباره ســینمای امروز و انتقادهایی که به کارهای 
موجود می شود، گفته است رشد فیلمساز ربطی به 
مسئولان ندارد، فیلم خوب بسازید و اگر پخش نشد، 
ایراد بگیرید. او گفته است: »این همه فیلم های خون 
و خونریزی چیست که می سازند. بروید یک فیلم 
خوب بسازید اگر نگذاشتند پخش شود، آن وقت 
ایراد بگیرید.« او با گلایه از سنجش آثار سینمایی 
کشــورمان با گیشه گفته: »زمانی ارزش فیلم را با 

محتوای آن می سنجیدند اما اکنون با فروش.«

 درباره فیلم ترسناک جنجالی این روزها
محمدرضا مقدسیان، نویسنده و مدرس سینما 
تازه ترین نوشته خود را به فیلم »Heretic« پرسر و 
صدای این روزهای سینمای جهان در ژانر وحشت 
اختصاص داده اســت؛ فیلمی که نه تنها در سایت 
IMDB موفق به کسب امتیاز قابل توجهی شده، بلکه 
در دیگر سایت های سینمایی هم نظرات مثبتی را چه 
از نگاه تماشاگران و چه از نگاه منتقدان سرشناس 
جهان به خود اختصاص داده اســت. در بخشی از 
نوشته مقدسیان درباره فیلم مرتد آمده: »فیلم پرسر 
و صدای »مرتد« بسیار جدی و دقیق ساختاربندی 
شده و تا پیش از صحنه های پایانی اش اثری قدرتمند 
و شیواست. تا پیش از گره گشایی و چرخش نهایی، 
فیلم به خوبی موفق شــده مؤلفه های ســینمای 
وحشت را به خدمت نگاه انتقادی و سؤال برانگیزش 
درآورد. در واقع فیلم موفق شــده ترس فیزیکال و 
وحشت ناشی از حس خطر و ناامنی در فضای خانه 
»رید« )هیو گرانت( را با ترس از فروریختن باورهای 
عقیدتی و مذهبی دو خواهر مبلغ مسیحی ترکیب 
کند.« در بخش دیگری او نوشته: »اما فیلم در انتها 
بسیار ســردرگم و ترسو ظاهر می شود. شخصیت 
نادان فیلم به یکباره باهوش و فیلسوف می شود و 
شخصیت منفی فیلم یکباره نادان و در نهایت فیلم 
با چرخش و نرمشی غیرهنرمندانه تمام حرف های 
قبلی اش را پس می گیرد. فیلم جرأت جانبداری از 
شخصیت »رید« تا انتهای داستان را ندارد و در انتها 

به عذرخواهی و عجز و لابه می افتد.«

 آرزوی خانم مترجم برای زمستان
با آنکه شب یلدای امسال را پشت سر گذاشتیم 
اما همچنان برخی از مطالب اهالی فرهنگ و هنر 
در شبکه های اجتماعی به آغاز زمستان و سخن از 
آرزوهای آنان برای مردم ســرزمین مان اختصاص 
دارد؛ شــیوا مقانلو، مترجمی که تألیف رمان های 
تاریخی همچون »اسرار عمارت تابان« در کارنامه 
کاری اش ثبت شــده هم یکی از این افراد است که 
نوشته: »امیدوارم زمستان پاک و پربارشی داشته 
باشیم. حواسمان بیشــتر از قبل، هم به آدم های 
آبروداری باشد که صورتشان را با سیلی سرخ نگه 
می دارند هم به حیوانات بی سرپناه و گربه های کوچه 
و سگ های بیابان، با تکه نانی و گوشه  انباریی. این 
زمستان هم خواهد رفت، روسیاه نخواهیم ماند و به 

بهار خواهیم رسید.«

 بازنشر تصاویری از یک کتابخانه مردمی
محمود آموزگار، نویســنده و ناشر در تازه ترین 
اســتوری خود مطلبی از صفحه یکی از مروجان 
کتابخوانی چابهاری را بازنشر کرده است؛ این استوری 
به حضور کتابخانه  سیار کانون پرورش فکری کودکان 
و نوجوانان در جمع کودکان و نوجوانان عضو کتابخانه 
روستای دوستدار کتاب وشنام دری تعلق دارد. طی 
دهه های گذشته، کتابخانه های سیار نقش مهمی 
در دسترسی سهل تر علاقه مندان کتاب و کتابخوانی 
در مناطق کم برخوردار ایفا کرده اند. »وشنام دری«، 
روستایی از توابع شهرستان چابهار در استان سیستان 

و بلوچستان است.

  رمان جدیدی از بولانیو منتشر شد
رمان »روح علمی تخیلی« اثر روبرتو بولانیو با ترجمه محمد جوادی منتشــر شد.جوادی ابتدا درباره روبرتو بولانیو نویسنده کتاب، 
به ایســنا گفت: روبرتو بولانیو نمایان گر نبوغی  اســت که تاریخ ادبیات را دگرگون کرده  اســت. بولانیو فعالیت های ادبی اش را با چاپ 
مجموعه شعر آغاز کرد. سال 1977، مکزیک را ترک کرد تا به سراسر جهان سفر کند و در نهایت در اسپانیا ساکن شد. آن جا ازدواج 
کرد و علاوه بر نوشــتن، به مشــاغل کم درآمد نیز اشــتغال داشت. روبرتو بولانیو پس از تولد پسرش در سال 1990 به نثر روی آورد.

مترجم آثار بولانیو در ایران درباره ســبک این نویســنده و آثاری که از او ترجمه کرد، گفت: بولانیو پس از انتشــار کارآگاهان وحشی 
در سال 1998، روایتی از حلقه شاعران تندرو مکزیکی، به نویسنده ای مشهور و مورد تحسین منتقدان در کشورهای اسپانیایی زبان 
تبدیل شد، اما شهرت ادبی او در سراسر جهان با انتشار رمان »2666« پس از مرگش در سال 2004 به دست آمد. خوانندگان ممکن 
است از دانستن این که آثار بولانیو با اصالت آمریکای لاتین، وجه اشتراک بسیار کمی با رئالیسم جادویی دارند شگفت زده شوند. این 
دو رمان مذکور، بولانیو را به ستاره ادبی در سراسر آمریکای لاتین تبدیل کرد و جایزه معتبر رومولو گایه گوس )که معادل جایزه بوکر 

برای آثار اســپانیایی زبان اســت( را از آن خود نمود. پس از انتشار کتاب 2666، اغلب نوشته های 
روبرتو بولانیو به زبان انگلیســی و ســایر زبان ها ترجمه شــدند و در دسترس دوست دارانش قرار 
گرفتند.  جوادی درباره :روح علمی تخیلی« که در  انتشارات کتابسرای تندیس منتشر شده است، 
گفت: »روح علمی تخیلی« رمانی است که این نویسنده شیلیایی در سال 1984 نوشته اما پس از 
مرگش منتشــر شد. روح علمی تخیلی یکی از اولین رمان های تکمیل شده بولانیو بود و منتقدان 
آن را پیش درآمدی برای »کارآگاهان وحشــی« می دانند. رمان حول وحوش ماجراجویی دو شاعر 
جوان است که خود را سرگردان در مکزیکوسیتی پیدا می کنند و عشقی بیمارگونه به شعر و ژانر 
علمی تخیلی دارند. روح علمی تخیلی به طور رسمی در 30 نوامبر 2016، در نمایشگاه بین المللی 
کتاب در گوادالاخارا، مکزیک، که در آن سال به آمریکای لاتین اختصاص داشت، عرضه شد.جوادی 
در پایان به کتاب های در دست ترجمه اشاره کرد و گفت: مجموعه داستان ابری کوچک اثر جیمز 
جویس که چندی پیش روانه بازار شــده بود به چاپ دوم رسیده است. همچنین رمان دیگری از 
خورخه وُلپی در حال انتشــار است که به زودی به دست مخاطبان می رسد و همچون اثر اولش با 

عنوان در جستجوی کلینگزور سبکی متفاوت را دنبال می کند. 

  
اینفوگرافیک 

هر ساله با شروع 
فصل سرد سال و 
همچنین شیوع 

بیماری های فصلی 
میزان استقبال 

برای اهدای خون 
کاهش می یابد که 

به کاهش ذخایر 
خون در کشور 

منجر می شود. در 
این اینفوگرافیک 

به استان هایی 
پرداخته شده که 

نیاز به اهدای خون 
دارند.

  انتشار کتاب »روانکاوی و انقلاب«
کتاب »روانکاوی و انقلاب: روان شناسی انتقادی برای جنبش های آزادی بخش« نوشته ایان پارکر و دیوید پاون-کوئلار 
با ترجمه مسعود تقی آبادی راهی بازار شد.این کتاب رابطه بین روانکاوی و انقلاب را بررسی و استدلال می کند که رهایی 
شخصی و دگرگونی اجتماعی ارتباط نزدیکی با یکدیگر دارند. این مانیفست استدلالی برای پیوند دگرگونی اجتماعی با 

رهایی شخصی است و در صدد بیان این امر است که دو جنبه ی تغییر ژرف را می توان با استفاده 
از روانکاوی با هم پیوندی نزدیک داد.یکی از بحث های کلیدی کتاب این است که روانکاوی می تواند 
به افراد یاری رساند تا شیوه های شکل گیری ساختارهای اجتماعی و روابط قدرت را درک کنند. 
افراد با بررسی خواسته ها، امیال و تعارضات ناخودآگاه خود می توانند بینشی در مورد روش هایی 
به دست آورند که در آن یعنی در نظام های ظالمانه شریک هستند و بدین صورت بتوانند برای 
مقاومت در برابر آنها تلاش کنند. این روند خودکاوانه و تغییر خود برای کنش سیاسی مؤثر امری 
ضروری است. از سویی، این مانیفست به واکاوی آن چیزی می پردازد که در امری فراتر از افراد 
نهفته است، آنچه آنها مدام تکرار می کنند، آنچه آنها را به ماندن یا به وادی تغییر می کشاند و 
همچنین نحوه  انتقال آن پدیده ها به فضای بالینی را بررسی می کند.شما با خواندن این کتاب یا به 
قول نویسنده »مانیفست« از سازوکارهای روانی قدرت در راستای به انقیاد درآوردن بشر، ابزاری 
کردن روان و بدن، از خود بیگانه کردن انســان از کار، زندگی و عملش و وجوه کریه این جهان 
فلاکت بار سرمایه داری و.. آگاه می شوید و آنگاه درمی یابید در این دنیا که رویه های فردگرایانه بر 

تاروپود نظام هستی ریشه دوانده است می شود .

هفته نامه تخصصی صنایع پتروشیمی 
صاحب امتیاز و مدیر مسئول :

 دکتر مریم رباط 
قائم مقام مدیر مسئول : ابوالفضل حمیدی 

زیر نظر شورای سیاست گذاری 
سردبیر : عرفان حمیدی 

چاپ : انتشارات آمو 
گستره توزیع : سراسری 
تلفن : 49105111-021

info@petrochemicalind.ir : ایمیل
نشانی : تهران ، بلوار مرزداران ، خیابان ایثار  
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